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Iz vsebine:

Ali lahko sindikat ustavi 
dvigovanje cen_______
Delo zasluži plačilo in 
dostojanstvo, ne pa 
socialne kartice ____
Brez odgovornosti 
stabilizacija nebouspela
V Radovljici se bogati 
sindikalna dejavnost
Izvirne rešitve v 
sodelovanju z znanstve
niki

kirurški
poseg?

Novejši podatki bank, SDK in 
drugih organov, ki imajo kakr
šenkoli opravek z naložbami, ka
žejo, da so se investicijske želje 
združenega dela dodobra unesle. 
Pa ne samo to: poleg tega, da je 
število novozačetih gradenj ali 
velikih nakupov opreme vse 
manjše, se spreminja tudi sestava 
naložb. Vsaj v Sloveniji je število 
(in vrednost vanje vloženih sred
stev) naložb, katerih poglavitni 
cilj je povečati izvoz ali spreme
niti strukturo gospodarstva, vse 
večje.

Vendar pa celoviti podatki o 
naložbeni dejavnosti kažejo še 
drugo lice: nedokončanih je še 
vedno okoli 25.000 naložb, od 
katerih se mnoge »vlečejo« še 
spred nekaj let. Če pobrskamo 
po arhivih, najdemo, kar smo ta
krat (pred dvema, tremi leti) pi
sali o naložbah. Da so preštevil
ne, zlasti pa da nimajo veliko 
skupnega s stvarnim načrtova
njem razvoja. Pametno investi
ranje pa pomeni, da je treba naj
prej temeljito preučiti tržna gi
banja in gibanja kapitala. Skrat
ka, preden se kupijo stroji ali 
zgradi nova tovarna, je treba ve
deti, ali bo izdelek moč prodati in 
po kakšni ceni (vsaj približno), 
kako bo s surovinami in pod 
kakšnimi pogoji bo moč »naba
viti« energijo.

»Pri nas pa je običajna praksa, 
da investitorja najbolj skrbi, ali 
bo imel na voljo dovolj sredstev 
za naložbo. Rentabilnost na
ložbe je drugotnega pomena,« 
trdi dr. Slobodan Ostojič iz beo
grajskega Instituta za ekono
miko investiranja. Ali drugače 
povedano, pri nas je najpo

membnejše prepričati odgo
vorne dejavnike, ki naj prižgo 
zeleno luč za naložbo, da so sred
stva zagotovljena. Pogosto piti ni 
pomembno, da še to ni res. 
Mnoge tovarne so bile zgrajene 
samo s posojili...

Glede na takšna »merila« pri 
odločanju za naložbe ni čudno, 
da imamo pri nas sorazmerno ve
liko zavoženih investicij. Bilo.pa 
bi jih še več, če ne bi vsa minula 
leta tako uspešno socializirali po
slovnih izgub oziroma prevračali 
pokrivanje le-teh na pleča druž
be.

Dejstvo, da se veliko naložb 
vleče že nekaj let, pomeni torej, 
da bomo še čez leto, dve dobivali 
tovarne, ki bodo zgrajene po sta
rih, neekonomskih načelih. To 
bodo nove nerentabilne tovarne 
in potencialni izgubarji torej. 
Veliko število začetih naložb 
kaže tudi na to, da v delovnih or
ganizacijah ne razmišljajo o tem, 
ali ne bi kazalo kakšen načrt opu
stiti. Vanj so seveda vložili pre
več sredstev (in želja), da bi se 
mu zlahka odrekli. Toda nekaj je 
vsekakor (tudi) res — čeprav je 
takšna resnica hudo posplošena. 
Res je tudi, da smo do naših go
spodarskih napak preveč senti
mentalni. Kirurški način zdrav
ljenja, denimo izgub, pa tudi za
voženih naložb, nam gre sila 
težko spod rok. Žal nam brez od
ločnega »reza« tu in tam ne bo 
uspelo dovolj hitro povečati 
učinkovitosti naložb, s tem pa 
tudi vsega gospodarstva. Kako 
zelo potrebuje družba učinkovi
tejše gospodarstvo, pa lahko 
prebiramo med novicami však 
dan... Boris Rugelj
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Namesto na kolektivni dopust so v rašiški Vltavi v Šentvidu pri Stični zaprosili za več nadur. Delajo za izvoz, za trdne devize, kijih 
potrebujejo zase in za odplačilo marsikaterega tudi nesmotrnega nakupa drugih. Slika ■ Andrej Agnič

Demokratizacija, javnost dela in odločanja
»Namesto da ponavljamo posplošena gesla in kritike, ki že pre

raščajo v kritizerstvo, osvetljujmo raje povsem konkretna, pozi
tivna in negativna gibanja in pojave iz vsakodnevnega dela in živ
ljenja. Zadeve si je treba ogledati iz vseh zornih kotov, jih osvetliti 
v njihovem kontekstu in postaviti v pravi okvir. Seveda bo takšna 
praksa v informativni dejavnosti, pa tudi v političnem delu nas
ploh, povzročila nove zaostritve, kritike in spore.

Povsem normalno in zaželeno bi bilo, če bi se tako v politiki kot v 
javnih občilih odločneje odzivali na nekatere pojave, ki jih po 
sprejetju stabilizacijskega programa ne moremo označiti drugače 
kot izigravanje tega programa ter poigravanje s potrpljenjem in 
zaupanjem delovnih ljudi. Bila bi velika, nepopravljiva napaka, če 
bi na kakršenkoli način žrtvovali ugled in veliko zaupanje, ki ga 
imajo ljudje v javna občila. Pogoj, da si tega zaupanja ne zapravi
mo,« je dejal Jak Koprivc, član predsedstva CK ŽKS na seji pred
sedstva Zveze novinarjev Jugoslavije, »ni samo realno prikazova
nje dejanskih družbenih dogajanj, temveč tudi jasna predstava o 
tem, za kaj se v vsakem konkretnem primeru borimo.«

Po tem, ko je nekolikanj obširneje govoril o (ne)zaupanju ljudi

do sredstev javnega obveščanja, pa je še dejal: »Položaj, v kakrš
nem smo, zahteva nadaljnjo demokratizacijo ter popolno javnost 
dela in odločanja, da bi lahko vsi ljudje, ki so za stabilizacijo, za so
cialistično samoupravljanje, pripomogli k oblikovanju in uveljav
ljanju naše politike, ne pa nasprotno, kar nekateri govorijo in za
govarjajo. Žato potrebujejo ljudje pravočasne in celovite vesti ter 
analize o vseh vprašanjih, o katerih razpravljajo in odločajo. Obo
rožiti jih moramo z vsem, kar je nujno potrebno za svobodno, ena
kopravno in argumentirano izražanje mnenj ter usklajevanje sta
lišč in interesov...

Zato moramo o vsem javno in odgovorno razpravljati, kajti 
javno delo lahko veliko pripomore k drugačnemu odnosu posa
meznikov, organov in organizacij. Mnoge pomembne politične 
razprave potekajo pri nas žal še vedno za zaprtimi vrati, v sporoči
lih in skopih informacijah pa niti med vrsticami ne moremo zaslu
titi njihovega pravega pomena in poteka.«

Jak Koprivc, član predsedstva CK ZKS, na seji predsedstva skupš
čine Zveze novinarjev Jugoslavije
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£t stran Delavska enotnost
Pripravil: Andrej Agnič

V sindikalnem izobraževalnem centru v Radovljici je Republiški odbor sindi
kata delavcev kemične in nekovinske industrije v začetku septembra pripravil 
dvodnevni seminar, na katerem so obravnavali in ocenili stanje inovacijske dejav
nosti v kemični in nekovinski industriji Slovenije, spregovorili o,pomenu in vlogi le 
dejavnosti pri pospeševanju izvoza in uveljavljanju stabilizacijskih ukrepov. Spre
jeli so stališča in program za pospeševanja inovacijske dejavnosti V delovnih orga
nizacijah kemične in nekovinske industrije Slovenije.

Lado Matjašič

Minuli teden je sozd Emono v Ljubljani obiskal predsednik RS ZSS Marjan 
Orožen. V delovni organizaciji Mesna industrija Zalog si je ogledal proizvodnjo in 
predstavniki delovne organizacije ter družbenopolitičnih organizacij so ga sezna
nili z gospodarjenjem in načrti ter problemi mesne industrije. Posebej so poudarili 
neskladje cen, saj je pri marsikaterem mesnem izdelku cena nižja kot pa je cena žive 
govedi. Seznanili so ga tudi z novimi izdelki, ki jih pripravljajo in ki bodo glede 
cene dostopni vsem.

Marjan Orožen si je ogledal tudi blagovni center. S širšim političnim aktivom se 
je potem pogovarjal tudi o delu osnovnih organizacij sindikata in koordinacijskega 
odbora v tozdu ter o njihovih temeljnih nalogah v tem letu.

Delavci industrije gradbenega materiala Gradnja Žalec so s priložnostno slove
snostjo obeležili svojo obletnico, na kateri je navzočim govoril sekretar RS ZSS 
Zdravko Krvina.

Malo je gospodarskih organizacij, ki so v razmeroma kratkem obdobju tridese
tih let dosegle tako hiter gospodarski napredek kol IG M Gradnja Žalec. Začeti so z 
gradbeno operativo, kipa je pred desetimi leti zašla v težave. Tedaj so se odločili za 
preusmeritev in sicer za izdelovanje gradbenih elementov schiedeiprograma. Prav 
la program pa jim je omogočil prodorna jugoslovansko tržišče in tudi prek meja. Z 
dvigom produktivnosti, nenehnim povečevanjem proizvodnje ustvarjajo dohodek 
in akumulacijo, ki jim tudi v zaostrenih gospodarskih razmerah daje možnost go
spodarskega in razvojnega napredka. Tako so tudi polletni rezultati gospodarjenja 
ugodni in takšne pričakujejo tudi ob koncu leta. Topa je bila tudi glavna naloga de
lavcev ob 3 O-letnici. V prihodnje načrtujejo razširitev proizvodnega programa,po
večanje proizvodnje dimnikov in kaminov, saj so že zdaj glavni izdelovalec le-teh v 
Jugoslaviji.

Dodajmo še, da so letos podvojili izvoz, za njihove izdelke pa je vedno več zani
manja tudi na zahodnih tržiščih.

Besedilo in slika: 
Janez Kroflič

Na Pragerskem so odprli sodobno farmo Emone- Kmetijskega kombinata Ptuj, 
v kateri bodo na 1.050 stojiščih zredili letno 1.800 govejih pitancev. Pridobitev je 
omogočilo združevanje dela in sredstev s sozdom Vipa in Mesno industrijo Pri
morske, za katero bodo tudi pitati živino. Naložba ni zanimiva le zavoljo sora
zmerno nizke cene ter dograditve v roku, marveč tudi zaradi izvozne usmerjenosti 
in izrabe lastnih možnosti. Projekte in tehnologijo so razvili v Emona inženiringu, 
oprema in živina je domača, pa tudi krmo bodo pridobili v kombinatu.

B. P.

Na tridnevni obisk v Ukrajino jc minuli teden odpotovala tričlanska 
delegacija republiškega sveta ZSS, ki jo je vodil predsednik RS ZSS 
Marjan Orožen, v njej pa sta še člana predsedstva Drago Seliger in 
Marija Pukl. Obisk spada v več kot desetletno sodelovanje med slo
venskimi in ukrajinskimi sindikati, ki omogoča medsebojno infor
miranje o družbenoekonomskih razmerah ter delu sindikata na po
sameznih,področjih. Delegacija bo obiskala tudinekatere delovne 
kolektive v Ukrajini

Neki politični akciji ob rob...

Za gospodarnost 
obveščanja, vendar 
ne na račun 
njegove kakovosti

Do konca tega tedna imajo 
sveti za informiranje, ki delu
jejo v okvirih občinskih kon
ferenc Socialistične zveze de
lovnega ljudstva Slovenije, 
.veliko dela. Njihovi predsed
niki so se že pred poletnimi 
počitnicami dogovorili, da 
bodo do takrat pripravili 
dvoje: analizo položaja na 
področju obveščanja v občini 
oziroma regiji in predlog 
ukrepov za učinkovitejše ob
veščanje. Ker ta analiza za
jema tudi glasila delavcev v 
združenem delu in delegatsko 
obveščanje in ker si v sociali
stični zvezi obetajo v predlo
gih ukrepov tudi zmanjšanje 
obsega glasil, delitev dela 
med njimi, smotrnejšo izrabo 
razpoložljivega prostora na 
njihovih straneh, presojo o 
njihovi namembnosti, upo
rabnosti ter učinkovitosti pa 
tudi predloge za ukinitev 
kakšnega med njimi, je 
vredno to nalogo razumeti v 
vseh njenih izmerah in mož
nih posledicah.

Za sindikate je še posebej 
pomembno, kakšno informa
cijsko vlogo opravljajo v or
ganizacijah združenega dela 
glasila in bilteni, ki jih za 
svoje obveščanje urejajo in 
izdajajo delavci. V letu 1982 
izhajajočih 530 glasil in 308 
biltenov te vrste v skupni ce
loletni nakladi najmanj 
18,800.000 izvodov pred
stavlja pomembno orodje in 
orožje'delavcev pri uveljav- 
Ijanju njihove neodtujljive 
pravice — da upravljajo z 
družbenimi sredstvi za delo in 
da z njimi gospodarijo po na
čelih umnega upravljalca.

Že omenjeni sveti občin
skih konferenc SZDL za ob
veščanje bodo morali,če tega 
še niso storili, v svojih anali
zah ter predlogih »pregleda
ti« in »izmeriti« zelo na
drobno in kritično tudi glasila 
in biltene delavcev v združe
nem delu. Zato je zdaj prav 
gotovo nujno, da bi izdajatelji 
oziroma njihovi družbeni or
gani ali odbori za obveščanje 
skrbno preučili, v kolikšni 
meri ta tisk uresničuje svojo 
družbeno vlogo in v kolikšni 
meri svoje bralce — torej 
predvsem delavce — uspo
sablja za delo, gospodarjenje 
in upravljanje z družbenim 
imetjem.

Koristno bi bilo, če bi ured
niški odbori pripravili ocene 
za kakšno leto nazaj, kako 
učinkovito so glasila in bilteni 
delavcem z objavljenimi in
formacijami pomagali pri nji
hovem delu; kako so jih 
usmerjali v sprejemanje od
ločitev, katerih rezultati se 
kažejo v ugodnih gospodar
skih in tudi socialnih dosež
kih. Hkrati pa bi bilo nujno 
preveriti tudi obsežnost in ra
zumljivost objavljenih infor
macij, da bi ugotovili, v ko
likšni meri so te prilagojene in

približane bralskim in razum- 
skim sposobnostim uporab
nikov.

Vsaka stran časnika ali re
vije zmore »prenesti« dolo
čeno število besed. Če slike 
povedo veliko, je potrebnih 
manj besed. Če je sporoče- 
valcu ali piscu jasno, kaj hoče 
in komu hoče sporočiti, bo 
tudi na zahtevno vprašanje 
kako znal odgovoriti in napi
sati izbrano misel s čim manj 
besedami in s čim krajšimi, ki 
niso nepoznane tu jke in ki so 
enopomenske. Uporabljal bo 
tudi podatke, številčne znake, 
primerjave med stanji, ra
zmerami itn. Toda take in 
tiste, ki jih njegov bralec 
pozna in uporablja pri svojem 
vsakdanjem delu, v odnosih s 
sodelavci, prijatelji in v svo
jem zasebnem življenju.

Bitka za gospodarsko 
trdnost naše družbe vse bolj 
posega tudi v naša medse
bojna informacijska razmer
ja. Čas, porabljen na sestan
ku, bomo vse bol j merili v di
narjih in man j v minutah, nji
hovo koristndst z razmerjem 
med izpolnjenimi in neizpol
njenimi sklepi. Pogovore po 
telefonu nam že vse bolj od
merjajo iz dneva v dan dražji

telefonski impulzi. Obseg pi
snih sporočil, s katerimi si v 
okrožnicah' zapisnikih, bilte
nih, glasilih in na podobne na
čine izmenjujemo prepo
trebne informacije, pa nam 
zdaj že odmerja tudi sam pre
nosnik — papir. In tega je 
premalo, pa tudi zelo drag je. 
Zato bi morali vsi, ki pri svo
jem delu ustvarjamo infor
macije, spremeniti svoj odnos 
do bralca. Do tistega, kate
remu namenjamo svoja spo
ročila. Povejmo ali točneje 
napišimo mu v dostopnem je
ziku; in to le tisto, kar je za 
njegovo ravnanje pomemb-

Tudi pri urejanju in izdaja
nju glasil in biltenov bi morali' 
misliti na vse to. Potem bi se 
število informacij na njihovih 
straneh povečevalo, hkrati pa 
bi se izboljševala tudi njihova 
kakovost. Prav to pa je bilo 
osnovno vodilo tudi članom 
tiskovnega sveta republiške 
konference SZDL, ko so se 
zavzeli za gospodarnost pri iz 
dajanju tiskov in publikacij, 
saj so hkrati zelo odločno do
dali, da ne na račun kakovosti 
obveščanja naših delovnih 
ljudi in občanov.

Dušan Rebolj

Pred volilnimi konferencami organizacij SZDL

Sredi življenja 
in med ljudmi

V socialistični zvezi Slove
nije so se odločili za poglob
ljeno razčlenitev razmer na 
področju obveščanja, ker bi 
radi spodbudili gospodar
nejšo porabo časopisnega pa
pirja. Tega namreč zadnje 
čase hudo primanjkuje. Zato 

. morajo osrednji slovenski ča
sniki izhajati v okrnjenih ob
segih, slovenski revijalni in 
zabavni tisk ter glasila druž
benopolitičnih skupnosti in 
drugih izdajateljev, name
njena obveščanju občanov in 
delovnih ljudi^ pa morajo s 
kakšno svojo izdajo tudi po
čakati ali ji izdatno skrčiti 
obseg.

Tiskovni svet republiške 
konference SZDL Slovenije 
je že letos spomladi ugotovil, 
da imajo zaradi pomanjkanja 
papirja težave poleg osred
njih dnevnikov tudi vsa druga 
sredstva javnega obveščanja. 
Hkrati pa je v njem prevla
dalo tudi mnenje, da imamo 
ponekod glasila, ki svoje in
formativne vloge ne izpolnju
jejo najbolj smotrno in go
spodarno, da gre ponekod za 
neustrezno delitev dela med 
glasili, da so informacije pre
več ekstenzivne (to je ob
sežne — avtorjevo pojasni
lo!); z eno besedo: da funk
cionalnost (rekli bi korist
nost) in učinki različnih glasil 
v različnih okoljih'niso sora
zmerni z vloženimi gmotnimi 
sredstvi.

Te dni so se v Sloveniji za
čele vsebinske, organizacijske 
in kadrovske priprave na vo
lilne konference organizacij 
socialistične zveze. Oktobra 
in novembra bodo te po kra
jevnih skupnostih in občinah, 
konec decembra pa bo tudi 
seja republiške konference 
SZDL. Na volilnih konferen
cah bodo razčlenili in ocenili 
štiriletno delovanje naše 
najmnožičnejše in frontne or
ganizacije, izvolili nova vod
stva ter sprejeli programske 
usmeritve za naslednje ob
dobje.

Pri uveljavljanju ustavne in 
demokratične vloge sociali
stične zveze so bili v zadnjih 
štirih letih doseženi po
membni premiki in rezultati. 
Organizacije in vodstva so si 
zlasti prizadevale za nadalj
njo demokratizacijo družbe
nopolitičnega življenja ter 
uveljavljanje socialističnih 
samoupravnih odnosov. To 
med drugim potrjuje tudi po
datek, da je danes v samou
pravne organe, skupščine 
družbenopolitičnih in samou
pravnih interesnih skupnosti 
vključenih prek 200 tisoč de
legatov, številni krajani pa 
politično delujejo kot aktivi
sti socialistične zveze. Stalna 
pozornost socialistične zveze 
je veljala predvsem delegat
ski praksi ter usklajevanju 
politične in skupščinske de
javnosti.

Bolj kot kdajkoli prej se je 
SZDL vključevala tudi v re
ševanje aktualne družbenoe
konomske problematike. Še 
zlasti zavzeta so bila prizade
vanja za smotrno porabo 
sredstev na področju skupne 
in splošne porabe, boljše iz
koriščanje delovnega časa, 
zbiranja sekundarnih surovin, 
varčevanja itd. Ob praktičnih 
rezultatih pa je dokaj po
membno tudi dejstvo, da se je 
izredno razširil krog aktivi
stov in strokovnjakov, ki so
delujejo pri iskanju naju
streznejših samoupravnih in 
gospodarskih rešitev in ukre
pov.

Ob tem pa moramo opozo
riti tudi na nekatere slabosti 
in težave. Kljub naporom na 
področju uveljavljanja dele
gatskih odnosov, organizacije 
in vodstva SZDL z doseže
nimi rezultati ne, morejo biti 
zadovoljna. Preveč je zgolj 
ugotavljanja in tarnanja, da 
stvari ne gredo, premalo pa 
konkretnih akcij in ukrepov, 
da bi delegatska praksa polno 
zaživela. Vodstva krajevnih 
in občinskih organizacij se 
cesto preveč opirajo na sta
lišča in mnenja upravnih in 
izvršnih organov, premalo pa 
so odzivna na pobude delov
nih ljudi in občanov.

Slabosti so opazne tudi v 
oblikah in metodah delova
nja. Vse preveč je forum- 
skega dela in formalnega

obravnavanja vprašanj. Član
stvo preporedko sodeluje pri 
nastajanju in pripravljanju 
političnih stališč za samou
pravno odločanje. Sestajajo 
se v glavnem izvršni odbori in 
frontna predsedstva, medtem 
ko imajo konference premaj
hen vpliv na delo in življenje 
organizacij. Tudi sekcije in 
sveti pri občinskih organizaci
jah marsikje delujejo dokaj 
formalno ali pa so samo na 
papirju. Takšna praksa ob
jektivno ukrepi tehnobiro- 
kratske težnje in oži demo
kratične možnosti nastajanja 
dogovorov, stališč, sklepov in 
drugih odločitev.

Vse to so vprašanja.o kate
rih bo treba v pripravah na 
volilne konference še posebej 
spregovoriti. Ob naporih za 
novo kakovost družbenoeko
nomskih odnosov in boljše 
gospodarjenje moramo po
sodobiti sedanje in uveljaviti 
tudi nove oblike političnega 
in samoupravnega delovanja 
na vseh ravneh. Socialistična 
zveza današnjega in jutriš
njega dne mora trdno stati 
sredi življenja. Še bolj kot do
slej mora biti odzivna na ho
tenja in potrebe delovnih 
ljudi in občanov in stalno ra
zvijati in krepiti svojo lastno 
demokratično naravo. Samo 
tako bo lahko postala še bolj 
ljudska, ustvarjalna, mobili
zacijska in učinkovita. I. z.
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Ali lahko 
sindikat ustavi 
dvigovanje 
cen

V zadnjem času smo bili 
priče divjanju cen iznad 
vseh dogovorjenih okvi
rov, kar smo občutili tudi 
na osebnem standardu. 
Osebni dohodki nikakor 
niso mogli dohitevati divje 
rasti življenjskih stroškov, 
kljub temu da smo sredi 
leta nekoliko omilili zelo 
omejitvena resolucijska 
določila o osebnih dohod
kih.

Sindikalne organiza
cije so skladno s svojo 
družbeno vlogo in kongre
snimi opredelitvami opo
zarjale na mnogokrat 
neupravičene podražitve. 
Inflacija je prvorazredni 
sovražnik delavcev, ker 
povzroča razvrednotenje 
dela in njegovih rezulta
tov.

Tudi na račun infla
cije nosi delavec največje 
breme stabilizacije. Sred
stva množičnega obvešča
nja pa tudi delavci v vsak
danjih pogovorih so se če
stokrat spraševali, kaj 
pravzaprav sindikat hoče 
in zmore. Kar pogosto so 
se pojavljala vprašanja, 
kako to, da sindikat vsaj 
formalno podpira pred
loge za višje cene v tozdu, 
panogi in ožji skupnosti, 
republiška in zvezna sin
dikalna organizacija pa sta 
javno vodili bitko, da bi 
cene zadržali v dogovor
jenih okvirih in bi povsod 
upoštevali dogovorjene 
postopke za njihovo us
klajevanje. Jasno je, kdo 
ponovno zahteva dvi
govanje cen, za katere iz
delke in za koliko. Naj po
vemo le, da gre ponovno 
tudi za cene živil, energije, 
kar bo po znanih metodah 
zidanja cen zahtevalo po
dražitve tudi drugih izdel
kov.

Po zakonu o temeljih 
sistema cen in njihovi 
družbeni kontroli sindi
kati sodelujejo v postop
kih samoupravnega ure
janja cen in pri družbeni 
kontroli. Vprašanja, ki 
smo jih slišali, se nanašajo 
tudi bolj na konkretno 
moč sindikata, da na pri
mer pri podražitvah kruha 
uveljavi dogovorjeno po
litiko, sprašujejo o učinkih 
morebitnega znižanja cen 
za nekaj starih dinarjev, 
ob tem ko je jasno, da ne 
sindikat niti drugi moč
nejši družbeni faktorji 
niso sposobni ustaviti 
splošnega dviga cen in pa
danja življenjske ravni, 
zavoljo česar je bilo kar 
precej negodovanja.

Treba je vedeti, da je sin
dikat že v času zamrznitve 
cen zahteval, da se pravo
časno pripravi politika 
cen in način njenega uve
ljavljanja. To, kar smo 
sprejeli marca, je bilo pre
pozno in še tega se ne dr
žimo. Sindikat se mora bo
riti za upoštevanje zako
nov in družbenih dogovo
rov in zato se je moral iz
kazati tudi takrat, ko je šlo 
za ceno kruha. Gre za na
čela zakonitosti in ustav

nosti, na katera ne bi smel 
nihče pozabl jati, zlasti pa 
ne sindikat kot najširša 
delavska organizaci ja.

Zdaj je že skoraj vsa
komur jasno, da cene niso 
izvor, temveč posledica 
položaja v družbeni re
produkciji in tudi v druž
beni nadgradnji. Gre za 
nizko produktivnost, pre
visoko družbeno in po
djetniško režijo, pretirano 
razširjene nekatere ne
proizvodne dejavnosti, 
gre za odplačevanje dol
gov, za veliko porabo v 
preteklih letih, za skaljene 
odnose med ponudbo in 
povpraševanjem, gre za 
neupoštevanje meril ra
zvitih gospodarstev pri po
slovanju naših gospodar
skih organizacij in v ce
lotni družbi. Zato se bodo 
morale cene še nekoliko 
dvigati. Ne smemo zane
mariti dejstva, da se kljub 
vsem načelnim opredeli
tvam za povečanje deleža 
dohodka, s katerim naj bi 
razpolagalo gospodarstvo, 
ta delež vse bolj zmanjšuje 
(zdaj znaša le 59 odstot
kov, leta 1981 pa je bil še 
63 odstotkov, pred dvaj
setimi leti pa blizu 70 od
stotkov).

Sindikat pa se ne more 
boriti proti vsakemu zvi
šanju cen, zlasti tistemu, ki 
pomeni usklajevanje cen v 
posamezni reprodukcijski 
verigi. Boril pa se bo za 
njihovo uravnavanje po 
samoupravni poti, tako da 
bo za proizvajalca konč
nega izdelka jasno, kako 
bo nadoknadil višje cene 
surovin, energije in vseh 
drugih proizvodnih stro
škov.

Seveda pa se bo sindikat 
moral tudi v bodoče boriti 
za očiščenje cen vseh mo
gočih stroškov, ki se vanje 
vgrajujejo, tudi prevelikih 
prispevkov in davkov.

Bitko za zaustavitev infla
cije pa bomo dobili, če 
bomo odstranili njene 
vzroke v proizvodnji, deli
tvi in porabi. Potrebne so 
tore j korenite spremembe 
ukrepov gospodarske po
litike, da bodo delavci go
spodarili s celotno repro
dukcijo in presežkom 
dela, kar seveda pomeni 
poslovanje po merilih ti
stih, ki so visoko produk
tivni.

To je bistvo dolgoroč
nega programa gospodar
ske stabilizacije, ki smo ga 
sprejeli kot edino alterna
tivo za izhod iz družbe
noekonomskih zagat.

Razprave o možnostih 
poslovanja v prihodnjem 
letu, te bodo čez nekaj dni, 
bodo pokazale, koliko smo 
vsi skupaj in vsak zase, 
tudi sindikat, pripravljeni 
izpolnjevati cilje in z njimi 
dosegati odgovorno in go
spodarno ravnanje vseh 
družbenih in političnih 
subjektov.

Franček Kavčič

Delo zasluži plačilo 
in dostojanstvo, 
ne pa socialne 
kartice

»Ali sedanja delitev nacio
nalnega dohodka zagotavlja, 
da se delavci usmerijo k delu ali 
sociali?« Tako se je vprašal 
član predsedstva ZK SZDLJ 
Marjan Rožič v pogovoru z Du
šanom Bogdanovom-Senkom, 
članom predsedstva sveta ZSJ, 
ko sta pretresala možnosti za 
zaščito delavskega standarda. 
Nedvomno je Marjan Rožič s 
svojim vprašanjem zadel v sr
čiko zagat, ki se porajajo v 
zvezi s tem vprašanjem. Nekaj 
je namreč na dlani: klasične 
metode zaščite standarda (olaj
šave in beneficije ljudem z niz
kimi dohodki) so omejene. 
Osebne dohodke lahko zares 
popravita samo večja proi
zvodnja in produktivnost, ki pa 
ju seveda v zdajšnjem položaju 
ne moremo dvigniti čez noč. 
Bržda bo zaradi tega pri ljudeh 
z najnižjimi dohodki pač še 
treba posegati tudi po teh olaj
šavah. Vprašanje pa je, do kod 
lahko sežemo z njimi.

Prav to pa bo osrednja tema 
vrste pogovorov na najvišji 
ravni, kjer bodo skušali rešiti, 
kar se rešiti da. Pripomniti pa le 
velja, da morebitna nadome
stila in drugi podobni socialni 
prijemi nikakor ne morejo 
imeti dolgoročnega značaja, 
ampak so kvečjemu lahko 
izhod v sili. Ob tem, ko se spra
šujemo, koliko socialne poli
tike je treba primešati ekonom
ski in koliko ekonomske sociali, 
da nihče ne bo ogrožen in da 
hkrati (zaradi nestimuliranega 
dobrega dela) ne bo prizadeta 
rast proizvodnje, pa je na dlani, 
da je zdaj življenjski standard 
že dosegel kritično točko. Gre 
za večje število delavcev, ki ži
vijo na robu eksistenčnega mi
nimuma, ali šo že celo pod 
njim. To pa že ni več zgolj eko
nomsko in socialno vprašanje, 
ampak tudi politično.

Vzroki za tako neugoden 
trend so znani: od pretiranega 
zadolževanja, zgrešenih na

ložb do prevelike splošne in 
skupne porabe, ki je slej ko 
prej morala pritisniti tudi na

osebno porabo. Zadnje podra
žitve in tiste, ki so že napove
dane, so dosegle že rako raven, 
ki bo nujno vplivala tudi na sto
rilnost delavcev, ne meneč se, 
da nenehno poudarjamo, kako 
jo je treba dvigniti. Nekateri 
strokovnjaki zatrjujejo, da je 
bila rast osebne porabe tudi v 
preteklem desetletju za kakih 
20 odstotkov manjša od druž
benega proizvoda in če vemo 
tudi to, da je akumulativnost 
gospodarstva nenehno padala, 
potem je jasno, da je novo 
ustvarjena vrednost dobila 
drugega lastnika, ne pa tistega, 
ki jo ustvarja.

Ce zanemarimo vprašanje, 
ali smo v preteklem obdobju 
živeli nad svojimi možnostmi, 
lahko se vprašamo tudi, kdo je 
živel nad njimi in kdo zdaj živi, 
je skoraj nemogoče pristati na 
nekatere teze o zaščiti stan
darda delavcev ali celo uvedbi 
socialnih kartic za delavce, ki 
pošteno opravijo svoj sede
murni delavnik. Ne bomo pre
tiravali, češ da bi bilo to zanje 
ponižujoče, da ne govorimo o 
tem, kako jim tudi ustava in ce
loten naš deklarirani sistem za
gotavljata za pošteno delo tudi 
ustrezno plačilo, oziroma tako, 
ki v nobenem primeru ne bi 
smelo ogrožati njegove živ
ljenjske eksistence. Vse bolj je 
na dlani in to bi moralo biti prav 
zdaj v središču naše pozornosti, 
da je treba zaščititi delo in tiste, 
ki ustvarjajo novo vrednost.
Tako bi vprašanje zaščite de
lavskega standarda odpadlo 
samo od sebe, socialnč kartice 
pa bi se nanašale na res socialne 
primere zunaj združenega dela.
Če ne uvedemo takih zakonito
sti in ne spremenimo načina de
litve, potem ne bo možnosti, da ~ 
bi katerokoli delo in novo 
ustvarjena vrednost pokrila 
nedelo ali slabo delo, za kate
ro marsikdo dobiva zavidanja 
vreden dohodek. Delu je treba 
vrniti dostojanstvo) ne pa so
cialne kartice.

Ivo Kuljaj 
Janko Saradjen

Evropski 
delovni čas 
in zakaj ne?

Očitno je, da nov de
lovni čas, se pravi ura poz
neje, ni navdušil mnogih 
delavcev. Čim več pro
stega popoldneva, to je 
želja Slovenca, pa naj ga 
porabi zato, da bo delal ali 
počival in se razvedril; 
predvsem pa delal.

Zakaj vendar nekaj po
sebnega pri nas v Jugosla
viji, če pa svet okoli nas 
dela drugače in nekateri, 
posebno na zahodu, živijo 
bolje.

Ob premikanju delov
nega časa so se nekateri 
začeli spraševati, ali to ne 
pomeni, da gremo počasi 
na tako imenovani evrop
ski delovni čas. Marsikoga 
je zaskrbelo, da bo res 
tako. In zakaj za zdaj to ni 
mogoče?

Če bi bilo res, da Zahod 
živi bolje samo zato, ker 
ima celodnevni delavnik, 
bi stvar tudi pri nas lahko 
hitro uredili. Toda od česa 
bo potem delavec z niz
kimi osebnirrji dohodki 
živel? Samo od osebnega 
dohodka, takega, kot ga 
ima zdaj, ne bo mogel. To 
je prvi in najbrž najbolj 
utemeljeni pomislek. Z 
golim osebnim dohodkom 
danes delavec sam težko 
žiyi, da ne govorimo, kako 
mora varčevati, da izobra
žuje več šolajočih se 
otrok. Zato je prisiljen, da 
si doma še na zemlji kaj 
pridela, da mu vsaj zele
njave ali podobne vrste 
hrane ni treba kupovati po 
visokih tržnih cenah. Do
kler bo naš delavec moral 
vrtnariti, če že ne kmeto
vati, so zanj izredno dra
gocene popoldanske ure, 
ki jih ni pripravljen kar 
tako žrtvovati.

Slabe storilnosti ne mo
remo kar obesiti na račun 
popoldanskega šušmarje- 
nja in dodatnega dela za
poslenih. Sociologi celo 
pravijo, da je tisti delavec, 
ki je že doma delaven, pri
den tudi na delovnem 
mestu. Naše slabe organi
zacije dela pač ne smemo 
kar zvaliti na pleča delavca 
pri stroju, ampak se raje 
vprašati, kaj in kako de
lajo tisti, ki so v delovnih 
organizacijah plačani za 
to, da delo normalno in 
učinkovito poteka, da je 
dovolj surovin in repro
dukcijskega materiala, da 
so stroji pravilno vzdrže
vani in podobno.

Tudi sklepanje: če bi 
delavec delal ves dan, ne 
bi imel časa za šušmarje- 
nje, je slaba tolažba. Res 
bi nekaterim za to zmanj
kalo časa. To, da bi ostali 
brez ‘ dodatnega zaslužka 
razni mojstri, bo občutno 
manjša korist kot škoda 
za tiste, ki si pač na tak 
način nekaj ustvarijo. Do
kler družbene vrzeli na 
tem področju ne bomo za
polnili. bo pač tako, da bo 
marsikdo vesel, da šuš- 
marja sploh dobi. Vze
mimo primer zidave. V 
zadnjem desetletju raz
cveta, ko se je tudi za
sebno veliko gradilo, za

manjše zidave ali popra
vila skorajda ni bilo mo
goče dobiti prek družbe
nega podjetja ljudi, ki bi 
bili pripravljeni prevzeti 
to delo. Velike skupine 
delavcev so bile predrage, 
da bi gradbeniki svoje de
lavce organizirali v manjše 
skupine in pošiljali ob 
nujnem deležu režije tudi 
v zasebno gradnjo, tega pa 
niso storili. Še zdaj raje 
ponekod pošiljajo na pri
silne dopuste ali pustijo 
delavce, da se pač znaj
dejo sami, namesto da bi 
kakšno gospodarsko po
slopje ali podobne za
sebne gradnje prevzeli 
ljudje, ki so gotovo stro
kovno dobro usposoblje
ni, delo pa bi opravili hitro 
in kakovostno.

Včasih se pač delovni 
organizaciji bolj splača v 
zgubo in tako rekoč sede 
čakati na nekaj velikega, 
namesto da bi svoj drago
ceni čas in opremo izkori
stila za to, da bi delavci de
lali in tudi kaj zaslužili.

Podobno se dogaja v 
storitveni dejavnosti, kjer 
na primer za vodovodna 
popravila potrebuješ vsaj 
prijatelja, ker se pač danes 
za »normalno ceno« tudi 
obrtnikom ne zdi vredno 
priti.

Premaknitev na evrop
ski delavni čas nam ne bi 
nič pomagala, če bi čas 
dela tako izkoriščali kot ga 
drugod. Če mora delavec 
za razne opravke po pisar
nah zgubljati ure in ure, 
jih bo pač zgubljal po
poldne, če bo čakal v 
vrstah ali sedel v čakalni
cah, bo to počel popoldne.

"In še na nekaj »nevaž- 
nega« ali važnega ne bi 
smeli pozabiti. Kako se 
bomo pa prehranjevali? 
Pri tej organizaciji druž
bene prehrane, ko so si 
mnoge družine še prisi
ljene pripravljati kosila 
doma, saj denimo za 
mnoge srednješolce in 
študente sploh ni poskrb
ljeno, si je težko predstav
ljati, kako bi vzdržali ce
lodnevni delavnik.

Skratka, problemov, ki 
nas ločijo od evropskega 
delovnega časa v gospo
darstvu je veliko. Reševati 
pa bi jih morali začeti prej, 
preden začnemo resno 
razpravo o celodnevniku. 
Za to pa bo potreben čas, 
saj čez noč lahko obvelja 
le bolj ali manj vsiljen ad
ministrativni ukrep, ki pa 
se ga lahko vsaj na takih 
področjih, kjer nas nihče 
ne priganja, preudarno lo
timo.

Ostati otok med razvi
timi, ki so že dobro prete
htali, kako je treba delati, 
da se veliko naredi, in s ka
terimi hočemo v korak, 

.gotovo ni smotrno. Še 
manj smotrno pa je zapi
rati oči pred dejanskimi 
življenjskimi razmerami, 
ki našo družbo še silijo v 
kompromis med željami in 
možnostmi. Časa in razvi
tosti pač ni mogoče prehi
tevati.

Gita Vončina
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O seji predsedstva Republiškega sveta ZS Slovenije

»i

Brez odgovornosti
stabilizacija 
ne bo uspela

Člani predsedstva republiškega sveta Zveze sindikatov Slove
nije so na seji poudarili, da mora sindikat s svojo aktivnostjo odlo
čilno prispevati k temu, da bodo delavci spoznali in razumeli ra
zredno bistvo dolgoročnega programa gospodarske stabilizacije. 
Od tega je namreč neposredno odvisno, v kolikšni meri bodo lahko 
vsebino stabilizacijskega programa prenašali v vsakodnevno poli
tično prakso.

Nesporno je — je bilo pou
darjeno v razpravi — da se sin
dikalni delavci pri izpolnjeva
nju dolgoročnega stabilizacij
skega programa ne smejo ome
jiti le na razčlenjevanje gospo
darskih razmer, ampak morajo 
osvetliti z vseh zornih kotov ce
lotne družbenoekonomske ra
zmere, odnose med delavci v 
procesu dela, med delovnimi 
obrati v temeljnih organizaci
jah združenega dela in tako 
dalje. Gre potemtakem tudi za 
kritično oceno delovanja no
tranjega sistema v temeljnih in 
delovnih organizacijah, še zla
sti samoupravne delavske kon
trole, ki svoje naloge marsikje 
ne opravlja zadovoljivo. Na
loga osnovnih sindikalnih or
ganizacij pa je, da resnično po
stanejo kolektivna opora sa
moupravnim organom v zdru
ženem delu, tudi delovanju sa
moupravne delavske kontrole.

V Jugoslavi ji se bije razredna 
bitka okoli tega, v kolikšni meri 
bo delavec resnično subjekt in 
oblikovalec gospodarske poli
tike v Celoti in gospodarskih 
načrtov. Zato bi moral biti sin
dikat zelo pozoren do trditev, 
češ da je v sedanjih zaostrenih 
družbenopolitičnih in gospo
darskih razmerah nujna centra
lizacija odločanja o dohodku. 
Kot so menili razpravljavci, se 
sindikat ne more strinjati s ta
kimi ocenami. Res je, da je bolj 
kot kdajkoli nujna koncentra
cija družbenega kapitala, ki pa 
mora potekati na samoupravni 
podlagi usklajevanja posamič
nih in skupnih hotenj.

Stabilizacijska akcija za
hteva mobilizacijo vseh delav
cev, ki naj bi bili sposobni ob
vladovati še tako zahtevne go

spodarske razmere. To pa bo 
mogoče le, če bodo sindikalni 
aktivisti delovali med delavci, 
se z njimi pogovarjali in jim 
pomagali reševati številne 
dvome, ki se jim porajajo ob 
razmišljanju o gospodarski sta
bilizaciji, pa tudi za strojem. A 
ne gre zgolj za to. Številnih ne
pravilnosti pri gospodarjenju z 
družbenimi sredstvi in spreje
manju (ne) samoupravnih od
ločitev bi bilo manj, če bi v de
lovnih kolektivih znali »spraviti 
v pogon« samoupravno delav
sko kontrolo, partijo, sindikat. 
Povsem brez haska je, da kar 
naprej sprejemamo takšne ali 
drugačne politične usmeritve, 
ki pa jih potem v praksi ne 
spoštujemo. To velja tudi za 
stabilizacijska »prizadevanja« 
sindikata, ki mu v marsikate
rem delovnem okolju zmanjka 
moči, ko je treba preiti od 
besed k dejanjem.

Ocenjeno je bilo, da nam 
sindikalna akcija precejkrat za
stane zaradi prešibke idejnopo
litične razgledanosti sindikal
nih delavcev. Zato se bodo mo
rali v osnovnih sindikalnih or
ganizacijah zganiti in v odkritih 
pogovorih spregovoriti o idej
nopolitičnih, ekonomskih " in 
drugih vidikih stabilizacijske 
akcije. Nikamor nas ne bo pri
peljalo — kot je nekdo dejal v 
razpravi — če bomo delavcem 
razlagali vsebino stabilizacijske 
politične akcije, ki jo marsika
teri občinski (ali celo republi
ški) sindikalni funkcionar sam 
docela ne dojame. Zato bo tudi 
celodnevno posvetovanje sin
dikalnih delavcev (22. septem
bra) namenjeno odpravljanju 
te notranje slabosti sindikata.

Člani predsedstva slovenskih

sindikatov so se »tiho« strinjali, 
da delavec še zdaleč nima v 
rokah vsega platna in Škarij in 
da zatorej tudi ne more odgo
varjati za vse tiste napake v naši 
družbi, ki so posledica nestabi- 
lizacijskega vedenja. Poudarili 
so, da je delavec plačan za kva
litetno delo in da mu »mojster« 
vrne izdelek v ponovno obde
lavo, če je to potrebno. Zato 
delavce toliko bolj jezi, da ne
kateri odgovorni tovariši zlo
rabljajo svoj položaj, da uva
žamo sladkor, čeprav so do
mače tovarne neizkoriščene, 
da uvažamo tudi žito in podob-, 
no. Posebej kaže poudariti že 
tolikokrat povedano misel, da 
delavec ni kriv za številne zgre
šene naložbe in da naj za zgre
šeno investicijsko (in gospo
darsko) politiko odgovarjajo 
pravi ljudje.'kajti če ne bo 
tako, potem se nam ne bo po
srečilo speljati zamišljene sta
bilizacijske akcije, ki teče že 
dalj časa, z vsem »plevelom« 
vred, kot je na primer nekaz
novano nestabilizacijsko vede
nje posameznikov ali celo de
lovnih kolektivov.

ustvarjanje večjega dohodka in 
na tej podlagi iskali izhod iz se
danje krize.
Vprašanje je, kdo je odgovoren 
za številne tehnične in admini
strativne zaplete pri najemanju 
blagovnih posojil. Kot je bilo 
poudarjeno, je nelogično.tudi 
delovanje t.i. solidarnostnih 
krogov pri odplačevanju dol

gov, ki zaradi neomejene soli
darnostne »odgovornosti« 
marsikdaj v sozdu blokira de
vizno poslovanje »nedolžnih« 
temeljnih organizacij.

Na koncu razprave so' njem 
udeleženci opozorili še na po
trebo po strokovnejšem lote
vanju problema prenizke druž
bene produktivnosti dela, 
strpnem političnem delu na po
dročju neuresničene delitve po 
delu in rezultatih dela in po de
javni vlogi sindikata v frontni 
stabilizacijski akciji sočiaii- 
stične zveze.

Emil Lah

Predlog kadrovskih sprememb v ZSS
Predsedstvo je obravnavalo in sprejelo predlog nekaterih kadrov

skih sprememb v Zvezi sindikatov Slovenije. Po tem predlogu naj bi 
razrešili članstva v predsedstvu sveta ZSJ Lojzeta Fortuno, na nje
govo mesto pa predlagajo za izvolitev Zdravka Krvino, sekretarja RS 
ZSS, ki bi ga hkrati razrešili te dolžnosti in članstva v predsedstvu RS 
ZSS. Članstva v svetu Zveze sindikatov Jugoslavije naj bi razrešili 
tudi Janeza Bajuka iz Straže pri Novem mestu, ki bo prevzel novo de
lovno dolžnost v tamkajšnjem Novolesu. Lojzeta Fortuno, člana na 
stalnem delu v predsedstvu ZSJ naj bi po tem predlogu izvolili za 
drugega podpredsednika RS ZSS in člana predsedstva RS ZSS.

Odbor RS ZSS za kadrovska vprašanja tudi predlaga, da bi izvolili 
za sekretarja republiškega sveta ZSS Franca Hribarja, predsednika 
mestnega sveta ZSS Ljubljana.

O predlaganih spremembah bo zdaj stekla javna razprava v občin
skih svetih ZS in v republiških odborih sindikatov dejavnosti. Raz
prava bo trajala do 10. oktobra, dokončnopa bo o tem sklepal Repu
bliški svet Zveze sindikatov Slovenije.

Kot je dejal Jože Sintič, je po 
oceni članov sveta za vprašanja 
uresničevanja dolgoročnega 
programa gospodarske stabili
zacije v tej listini še vse preveč 
filozofije, številnih restrikcij, 
namesto da bi se usmerili v

Iz uvodne razprave Marjana Orožna

Videti človeka, 
ne le golih 
številk

Tudi v naši republiki se pripravlja skupni program akcij za uve
ljavljanje dolgoročne stabilizacije slovenskega in jugoslovanskega 
gospodarstva. Ko bo ta program sprejet, na podlagi razprave v ra
zvejanem delegatskem sistemu in družbenopolitičnih organizaci
jah, bo postal napotilo za nadaljnje delo vseh dejavnikov v našem 
samoupravnem socialističnem sistemu. Zato se morajo tudi slo
venski sindikati opredeliti do tega dokumenta in sicer s treh vidi
kov^ prvič, v kolikšni meri prispeva skupni program h krepitvi 
družbenoekonomskega položaja delavca pri razpolaganju z do
hodkom in z rezultati dela, drugič, ali zagotavlja dovolj široko sa
moupravno pobudo in odgovornost združenega dela v celotnem 
reprodukcijskem procesu, in tretjič, v koliki meri pri zagotavljanju 
koncentracije družbenih sredstev — ki je objektivna nujnost — 
izhaja od samoupravnega sporazumevanja in družbenega dogo
varjanja,

Prav gotovo je, da ima sindikat kot množična organizacija delav
skega razreda tudi svoje specifične naloge pri izpolnjevanju dolgo
ročnega programa gospodarske stabilizacije. Zato mora v svojem 
delovanju nameniti osrednjo pozornost tistim poudarkom stabili
zacijskega programa, od katerih je najbolj odvisen družbenoeko
nomski in socialni položaj delavcev. Toda sindikat naj se ne bi tol
kel za socialno kartico, kot nekateri predlagajo, ampak za krepitev 
družbenoekonomskega položaja delavcev, kot je opredeljen v 
ustavi in zakonu o združenem delu. Seveda pa sindikalne organiza
cije v boju za boljše gospodarjenje, večji konvertibilni izvoz in 
tako dalje, ne smejo pozabljati na samoupravni in demokratični 
postopek sprejemanja najpomembnejših odločitev, ki je hkrati 
pogoj za utrjevanje enotnosti delavskega razreda.

Pomembno je, da sindikat pri izpolnjevanju teh nalog razvija 
tudi nove metode dela, ki mu bodo omogočale presegati forumski 
način dela in krepiti neposredne stike z delavci — člani osnovnih 
sindikalnih organizacij. To med drugim pomeni, da moramo načr
tovati manj novih obsežnih programov in pogosteje kritično oceni
ti, zakaj nekaterih splošno sprejetih usmeritev ne uresničujemo v 
samoupravni praksi. Delovati moramo tako, da bomo imeli manj 
praznih in formalnih sestankov in da bomo sprejemali jasne, kon
kretne in stvarne naloge.

Pri omenjenem programu gre v bistvu za ponavljanje starih 
vprašanj, ob katerih se bijejo različni interesi in razredni boj. Zato 
bi poudaril, da morajo tudi sindikati dejavnosti postati močnejši 
dejavnik združevanja dela in sredstev, ne pa da se vedejo preveč 
cehovsko in da vidijo le kratkoročne interese delavcev v lastni pa
nogi.

Nasploh naj se sindikat ne bi loteval istih vprašanj kot gospodar
ske zbornice ali pa posnemal njihovega načina dela. Žal številne 
občinske sindikalne organizacije zapostavljajo družbenekonomski 
položaj delavcev in se lotevajo obravnavanja gospodarskih pro
blemov zgolj s pomočjo zunanjih, kvantitativnih kazalcev, kot to 
delajo izvršni sveti.

Pred sejo RS ZSS o stanovanjskem gospodarstvu (2)

O porabi stanovanjskega 
dinarja

V dosedan jih razpravah smo sli
šali. da je politika porabe stano
vanjskih sredstev nesprejemljiva. 
Ponekod se del sredstev uporablja 
za reševanje tekočih likvidnosti v 
gospodarstvu. Zlasti na to vpraša
ti je bi morali odgovoriti na se ji. ali 
naj bodo stanovanjska sredstva v 
celoti pod vplivom poslovne in po
sojilno denarne politike bank ali

Vpliv delavcev na področje sta
novanjskega in komunalnega go
spodarstva— kot uporabnikov v 
samoupravni skupnosti, je for
malno zagotovljen. Vendar dele
gati lahko odločajo le o nepo
membnih stvareh, kajti projektant
ske. urbanistične in druge rešitve so 
brez alternativ. Tako imajo mar
sikdaj občutek, da so delegati skli
cani le zato, da potrdijo, kar je že 
vnaprej določeno.

Delavci se močno jezijo, ker ne
katerim enostavno ni treba plače
vati stanarine, če je ne plačajo. 
Sprašujejo, ali smo res nemočni ob 
vseh institucijah, ki smo si jih 
ustvarili, da skrbijo za red.

Ko se začnemo pogovarjati o 
dvigu stanarine, ima človek obču
tek, da tudi tisti, ki jim vse leto ni 
mar, kaj se dogaja z življenjskim 
standardom delavcev, prisegajo, da 
stanarine ni možno kaj bistveno 
dvigniti, ker le-ta že tako močno 
bremeni družinski proračun.

Temu je treba potrditi. Vendar 
če pogledamo stvar nekoliko širše, 
vidimo, da pravzaprav delamo 
uslugo tistim, ki nimajo gmotnih 
težav. Z ekonomskimi stanarinami 
bi morali pokrivati vzdrževan je ob
jektov in amortizacijo. Sredstev iz 
stanarine,pa ni dovolj, zalo tudi za 
vzdrževanje ponekod namenjajo 
sredstva, ki jih združujemo za sta
novanjsko zidavo oziroma za sub
vencioniranje.

Tako so pravzaprav subvencioni
rani tisti, ki niso socialno ogroženi, 
ker plačujejo nižjo stanarino, kot bi 
jo morali. Posledica tega pa je tudi 
izredno majhna mobilnost stano
valcev, kajti sedanje stanarine ne 
spodbujajo zamenjave prevelikih 
stanovanj. Tako nekateri živijo v 
prevelikih stanovanjih, drugi pa v

pretesnih.
Ozdi še vedno bolj »kupujejo« 

stanovanja, kot pa so v vlogi druž
benega investitorja pri zidavi sta
novanj za svoje delavce. S tem ne 
pripomorejo, da bi delavec (bodoči 
pričakovalec stanovanja) lahko 
vplival na odločitve o lokaciji, 
opremljenosti in ceni stanovanja.

Občinski sveti ZSS opozarjajo, 
da ni mogoče zahtevati od ozdov 
stvarnega načrtovanja stanovanj
ske zidave, vse dokler se bodo cene 
stanovanj tako hitro dvigale kot v 
zadnjem obdobju.

Ozdi pravijo, da vedo, koliko je 
stanovanjskih vprašanj, vendar so 
sredstva ornejena. pa še to se za dlje 
časa vnaprej ne ve, kaj je mogoče z 
njimi kupiti.

Tako se kljub družbeni usmeritvi 
60:40 v korist družbene zidave v 
ozdih bolj zavzemajo za stanovanj
ska posojila za individualno zidavo. 
Tako je mogoče rešiti več stano
vanjskih vprašan j, v ozdih pa tudi 
mislijo, da se dodeljeno družbeno 

stanovanje zanje slej ko prej »iz
gubi«.

Iz razprave Francke Herga

Natančne analize lastnih
razmer
Zamišljeno je, naj v organi

zacijah združenega dela ne bi 
pripravljali posebnih načrtov 
za izpolnjevanje dolgoročnega 
programa gospodarske stabili
zacije, ampak naj bi izdelali 
analizo lastnih razmer do konca 
letošnjega leta in za prihodnje 
leto. V njej je treba ugotoviti, 
kako si bodo zagotovili ohra
njanje dosežene ravni proi
zvodnje, izvoza in storilnosti.

Dolgoročni program gospo
darske stabilizacije naj bi ure
sničevali v dveh etapah: najprej 
naj bi opravili nujne naloge, ki 
so najpomembnejše za oživlja
nje proizvodnje, še večji izvoz, 
odplačevanje dolgov, odprav
ljanje nelikvidnosti in zmanj
ševanje inflacije. Nato bodo 
prišle na vrsto bolj ambiciozne 
naloge in dejavnosti, s pomočjo 
katerih naj bi pospešili mate
rialni in celotni družbeni na
predek. Seveda bomo naloge in 
ukrepe sproti dogtajevali in 
dopolnjevali, pri čemer morajo 
pomembno vlogo odigrati 
znanstveni in strokovni delavci.

Osnovno izhodišče delova
nja sindikatov je, da mora de
lavec v celoti razpolagati z 
ustvarjenim dohodkom, dinar
skim in deviznim in da naj se 
devize združujejo v reproduk
cijski verigi. Le tako bo mogoče 
izboljševati oskrbo proizvod
nje s surovinami in reproduk
cijskim materialom in raciona
lizirati delovni proces in poslo
vanje. Kajti nujno je, da dose
žemo večjo družbeno produk
tivnost dela in da se bomo 
lahko na tej osnovi lažje vklju
čevali v mednarodno delitev 
dela.

Tudi razporejanje dohodka, 
čistega dohodka in sredstev za 
osebne dohodke mora spodbu
jati delavce k boljšemu gospo
darjenju z živim in minulim 
delom. To pomeni, da osebnih 
dohodkov ne bi opredel jevali le 
kot porabo, ki jo je potrebno 
zmanjševati, ampak kot dejav
nik motivacije za boljše delo in 
gospodarjenje z družbenimi 
sredstvi.

Razvojne naloge v naši re
publiki morajo vsebovati tudi

naš odnos do naložb, ki s seda
njo ravnijo že ogrožajo nadalj
nji materialni in družbeni ra
zvoj v SR Sloveniji. In ne na
zadnje: če hočemo okrepiti 
akumulativno in reproduktivno 
sposobnost gospodarstva, ga 
moramo razbremeniti nekate
rih obveznosti iz dohodka, 
predvsem s prestrukturiranjem
nekaterih vrst porabe, ne pa le z 
njenim zmanjševanjem.

M*84
Primerno darilo 

za poslovne 
sodelavce 
in prijatelje
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/z občinskih svetov 
ZSS

Za zmanjšanje režije 
in njenih stroškov

Predsedstvo občinskega sveta ZS Slovenska Bistrica je 
pred kratkim razpravljalo o gospodarjenju v občini v prvem 
polletju. Na podlagi poročila je med drugim tudi sklenilo, naj 
osnovne organizacije v svojih okoljih skupaj z odgovornimi 
delavci tozdov ugotovijo stroške, ki jih povzroča režija ozi
roma delovna skupnost skupnih služb. Ugotovijo naj, ali so ti 
delavci polno zaposleni in če so te službe pri opravljanju svo
jih storitev učinkovite. Osnovne organizacije ZS naj razmi
slijo o novih organizacijskih spremembah delovnega procesa, 
da bi zmanjšali režijo in njene stroške ter povečali proizvod
njo. Razčlenijo pa naj tudi upravičenost namenjanja sredstev 
— prek svobodne menjave dela — za delovne skupnosti 
skupnih služb, ki za posamezne tozde ne opravljajo določenih 
del in nalog.

Inovacije prinašajo dohodek
Medobčinski svet ZS celjske regije je pripravil posvetova

nje o inovacijski dejavnosti. Pregledali so, kako je z inovacij
sko dejavnostjo v regiji in ugotovili, da je najbolj razvita v 
večjih občinah, kjer je tudi nagrajevanje bolje urejeno. Na
grajevanje inovatorjev je sploh problem, ki ga bo treba 
enotno urediti. Nekateri se ogrevajo za nagrajevanje na pod
lagi gospodarske koristnosti inovacije. Več inovacij in s tem 
večji inovacijski dohodek je v tistih delovnih kolektivih, so 
ugotovili na posvetovanju, kjer imajo vodilni in vodstveni de
lavci do te dejavnosti pravilen odnos, in tam, kjer imajo de
lavca, ki se ukvarja samo s tem. Pojasnili so tudi, zakaj se prav 
sindikati — poleg vsega drugega — ukvarjajo s spodbuja
njem inovacijske dejavnosti: invacije prinašajo dohodek, 
pridobivanje dohodka pa je najpomembnejša naloga delav
cev v združenem delu in zato tudi sindikata. Poleg tega pa je 
tudi nagrajevanje nasploh, torej tudi nagrajevanje inovator
jev, v pristojnosti sindikatov.

M. S.

Višje cene — iz delavskih žepov
Po prenehanju veljavnosti odloka o zamrznitvi cen so se 

zahteve za povišanje cen na republiški skupnosti za cene 
množile. Marsikatero povišanje pa ni bilo in ni upravičeno, 
vsaj ne v takšni višini. Tudi med bežigrajskimi organizacijami 
združenega dela so želele nekatere povišati cene svojih izdel
kov celo za 100 odstotkov. Zato se je bežigrajski 'občinski 
sindikalni svet lotil na pobudo zveznega in republiškega sveta 
zveze sindikatov zahtevne akcije za politično preverjanje 
upravičenosti podražitev.

Glasovanje delavca za višje cene izdelkov svoje delovne 
organizcije ga namreč po delu, ko se iz proizvajalca prelevi v 
porabnika, udari po lastnem žepu. V verigi splošnih dvigov 
cen so namreč ostale organizacije združenega dela prisiljene 
storiti enako. Zato so predstavniki bežigrajskega občinskega 
sindikalnega sveta obiskali štiri takšne delovne organizacije v 
svoji občini. Pogovarjali so se s člani osnovnih sindikalnih or
ganizacij in predstavniki samoupravnih organov. Delavci so v 
svojih okoljih ponovno preverili upravičenost predlogov za 
takšno povišanje cen njihovih izdelkov in uspeli, da se cene v 
povprečju ne bodo povečale za več kot 20 odstotkov. Gre 
predvsem za izdelke toplotne izolacije in kovinske industrije.

V. P.

Založniški svet 
spodbuja in obvezuje

V četrtek, prvega septembra,, je bila druga seja založni
škega sveta založbe Delavska enotnost. Vodila jo je njegova pred
sednica Francka Herga. Navzoči so poslušali poročilo o izpolnje
vanju letošnjega založniškega programa in po izredno razgibani in 
zavzeti razpravi sprejeli tudi program izdaj za leto 1984.

V razpravi se je tudi tokrat oblikovala vrsta pobud, pa tudi za
htev, ki obvezujejo založbo. O zbirki Knjižnica Sindikati je bilo na 
seji rečeno, da premalo odraža povezavo med založbo in republi
škim svetom Zveze sindikatov Slovenije. Nujno je, da začneta te
sneje sodelovati (prek uredniškega odbora te zbirke) in sestavita 
dolgoročnejši program izdaj, v katerega bodo uvrščene teme za 
družbenopolitično usposabljanje. Šele tako pripravljena bo ta 
zbirka uresničevala svoj namen. Zbirka Aktualna tema se odlikuje 
po sprotnem odzivanju na aktualne probleme. Tudi za to založni
ški svet zahteva programiranje dela in povezavo s sindikalno poli
tično šolo. Izdaje v preostalih zbirkah so v glavnem odvisne od de
narne podpore Kulturne skupnosti Slovenije. Seznam del, za ka
tera bo založba zaprosila za subvencijo, so na seji temeljito prete
htali, pri nekaterih naslovih pa so se po vsestranskem kritičnem 
pretresu na založniškem svetu odločili za nadaljnje iskanje možno
sti in utemeljenosti za njihovo objavo. Tako je v sedanjih kritičnih 
gmotnih razmerah tudi prav. Tudi pri oblikovanju knjižnih pro
gramov moramo biti skrajno odgovorni in selektivni.

Bora Zlobec

Izgubili smo 
Franceta 
Kimovca-Žigo

Sljll

I
Smrt je iztrgala iz naših vrst še enega predvojnega revolucio

narja, komunista, učitelja v polnem pomenu besede, Franceta 
Kimovca-Žigo. Imel je izredno težko življenje v mladosti, saj je 
bil rojen na majhni kmetiji v predmestju Ljubljane, zgodaj je- 
izgubil očeta, občutil revščino in krivice takratne družbe ter se 
zaradi mamine izjemne požrtvovalnosti šolal za učitelja. Prav 
na učiteljišču je bil sošolec Edvarda Kardelja, s katerim se je 
spoprijateljil in seznanil z marksizmom. Osemnajstletni je po
stal član SKOJ, vodil je marksistični krožek, kar je opredelilo 
njegovo življenjsko pot.

Od takrat je več kot pol stoletja deloval v naprednem delav
skem in komunističnem gibanju,- Kot je bilo takrat v navadi, 
idealistom, ki so se borili za pravico in napredek, ni bilo z ro
žami postlano. Oblast je začutila nevarnost njihovih idej, delo
vanja in novi Martini Kačurji so morali v odročne hribovske 
šole, enorazrednice, da jim je bilo onemogočeno širše na
predno politično delovanje. Hkrati naj bi kazenska premešča
nja idealiste spametovala, da se ne splača boriti za ideale in na
predek, da se je bolje ukloniti vsakršni oblasti, ki je do posluš
nih prizanesljiva, trdo pa preganja vse upornike.

Neizprosnost režima do naprednih učiteljev je okusil tudi 
France Kimovec-Žiga. Ker ni dobil zaposlitve, je moral najprej 
delati na domači majhni kmetiji, da se je lahko preživljal. Prvo 
službeno mesto je dobil v Gorenjih Šušečah pri Dolenjskih to
plicah. Zaradi revolucionarnega delovanja med kmečko in de
lavsko mladino je bil kazensko premeščen na' nemško enora- 
zredno šolo na Smuki na Kočevskem. Spoznaval se je z začetki 
nacističnega gibanja med kočevskimi Nemci, skušal je uvelja
viti slovensko bit na slovenski zemlji, kjer se je spopadal z na
cionalistično zagrizenimi kočevskimi Nemci.

Spet je moral po kazni na šolo v Podgrad pod Gorjanci. Kot 
nikjer, tudi v Podgradu ni prenehal s političnim delovanjem v 
prosvetnem društvu med kmečkimi fanti in dekleti, aktiven je 
bil tudi v učiteljskem društvu, kjer je vodil boj proti kraljevsko 
absolutističnemu režimu.

Na novem službenem mestu v Trbovljah je spoznal življenje 
upornega proletariata, z rudarji in delavci, ki jih je spoznaval 
pri kulturno-prosvetnem društvu »Vzajemnost«, kjer je bil re
žiser v dramski sekciji. Zavzeto delovanje med rudarji, na
predne ideje, pripravljenost na boj, so ga leta 1940 pripeljale v 
vrste komunistične partije. Ilegalno se je družil s trboveljskimi 
komunisti, bil je eden redkih izobražencev, ki so zavzeto podpi
rali boj delavcev za pravice in izboljšanje življenjskih razmer.

Po okupaciji je zbežal v Ljubljano, kjer ni več dobil mesta za 
poučevanje. Žaposlil se je drugje, začel pa je zelo aktivno delo
vati kot sekretar rajonskega odbora OF Trnovo, Gradišče in 
Center, nato je bil v letih 1942—43 sekretar okrožnega komi
teja KPS za Ljubljano. Zaradi nevarnosti, da bi ga policija od
krila, je bil postavljen za sekretarja okrožnega komiteja KPS 
Grosuplje-Stična. Od pomladi do osvoboditve pa je deloval na 
Primorskem kot organizacijski sekretar oblastnega komiteja 
KPS za Slovensko primorje.

Po osvoboditvi je opravljal številne odgovorne naloge v Cen
tralnem komiteju KPS, šolstvu, socialistični zvezi, kjer je bil 
dolga leta njen sekretar in podpredsednik. Deloval je tudi z 
društvom slovenskih duhovnikov, skrbel za gradn jo Poti spo
minov in tovarištva.

Franc Kimovec-Žiga se je vse življenje bori! proti krivicam, 
za pravičnejše, bolj humano življenje. Zelo plemenit in čuteč je 
hotel pomagati povsod, kjer je le mogel. Čeprav navidez zelo 
miren, zapreden v premišljanje in kajenje svoje pipe, z zelo 
zgodaj osivelimi lasmi, je bil videti kot poosebljena podoba do
brega, mirnega človeka. Toda občutljiv za krivice, okoriščanje, 
poniglavost, za napredek, je znal ne ravno z dvign jenim gla
som, vendar dovolj odločno nastopiti proti vsemu nazadnja
škemu, kar ga je zelo motilo. Dovzeten za šalo, družbo, tudi 
kritičen in piker, je vseskozi veljal za plemenitega učitelja, ki je 
svoje bogato znanje in življenjske izkušnje in politično modrost 
rad prenašal tudi na mlajše rodove. Znan je bil.po zelo natanč
nih, ostrih oznakah, ki so v kratki, zgoščeni misli odkrivale bi
stveno. Zelo ga je ogorčila poniglavost, stremuštvo, zlorabe, 
slabo delo političnih aktivistov.

V svojem življenju je zelo skladno družil vlogo učitelja, 
vzgojitelja, političnega delavca, organizatorja, ki je bil priprav
ljen trdo delati za spremembe. Skromen ni silil v ospredje. Naj
več mu je pomenilo dobro opravljeno delo, napredek, vsak 
uspeh, ki je osrečil ljudi. Cenil je dobro v ljudeh, za boljše živ
ljenje je tudi nesebično deloval.

Vinko Trinkaus

MIMOGREDE

Naj vam povemo nekaj no
vega v zvezi s kadrovsko poli
tiko. Nedavno tega so v de
lovni skupnosti ene od druž
benopolitičnih organizacij na 
ravni republike sprejemali 
novo tajnico. Na razpis del in 
nalog se je seveda prijavilo 
veliko mladih deklet, ki so v 
glavnem izpolnjevala vse za
htevane pogoje. Pri končni 
izbiri pa ni odtehtalo izk
ljučno znanje strojepisja in še 
česa, k°r običajno spada k 
izbiri, pač pa zapletena vpra
šanja: kdo je predsednik re
publiškega izvršnega sveta, 
kdo predsednik RK SZDL, 
republiškega sveta ZSS itd. 
Krutosti navkljub moramo 
zapisati, da so bili rezultati 
porazni. To je zlasti potrdila 
članica komisije za izbiro 
kandidatke z metanjem vlog 
po mizi.kar je seveda pomeni
lo, da kandidatka ne ustreza.

Povsem se strinjamo s tako 
kadrovsko politiko. Nevz
držno je, da mladi ne vedo, 
kdo jim že lep čas odmerja 
kruh in bo še odločal, kako 
tanka ali debela bo njegova 
rezina. Tistih nekaj imen, ki 
jih poznamo že vrsto let, bi 
mlade brihtne glave vendarle 
morale poznati. Tu ne poma
gajo niti ne opravičujejo nji
hovi odgovori na zastavljena 
vprašanja potem, ko je ne
strpna komisija dala kandi
datkam tudi že odgovor: a ta?

R. Č.

Iz programa občinskega sveta 
ZSS Novo mesto

V bitki proti 
belim miškam

PREDLAGAMO

Ko smo prebirali sklepe in 
stališča zadnje avgustovske 
seje občinskega sindikalnega 
sveta Novo mesto, smo opazili, 
da vsi s področja družbenopoli
tičnega izobraževanja, pollet
nega gospodarjenja in snova
nja sindikalnih nalog do konca 
leta skupaj ne zavzamejo toliko 
prostora kot točka o problema
tiki alkoholizma.

Prav z zanimanjem smo pre
birali, kaj meni sindikat o pre
močnem vplivu kapljice na de
lavce med vinorodnimi dolenj
skimi grički. Iskali smo, ali so se 
občinski sindikalisti spustili v 
vsebinsko analizo vzrokov za 
rast alkoholizma med delavci 
-— so jih morda našli v nizkih 
osebnih dohodkih, v bohotni 
rasti cen, v nezadovoljstvu nad 
IMV-ejevo prodajo deviz, za 
katere menda odštevajo tudi za 
300 odstotkov več dinarjev kot 
določa uradni tečaj ...?

No, iskali smo zaman. O 
vzrokih ne duha ne sluha. Pač 
pa smo zasledili kup podrobno
sti bolj tehnične narave, ki za
pletajo boj proti posledicam 
alkohola. Brali smo, da ni pre
ventive in da tudi disciplinskih 
ukrepov ne izvajajo dosledno. 
Delo z alkoholiki obvisi obi
čajno na osamljenem sindikal
nem delavcu, zatorej je občin
ski sindikalni svet osnovnim 
organizacijam naložil zahteven 
in obsežen program dela, ki naj 
bi ga opravili do konca leta: 
spremembe in dopolnitve sa
moupravnih aktov, večja disci
plina, alkotesti so le del tega

programa. Svetujejo jirh tudi 
nakup knjige Janeza Ruglja

»Alkoholizem in združeno 
delo«, ki bo lahko vsem dala 
osnovno znanje o tej bolezni, 
njenih posledicah in zdravlje
nju. Predvsem vodilni in vod
stveni delavci se bodo morali 
po nasvetu sindikatov lotiti do
polnilnega izobraževanja na 
tem področju, sindikalni de
lavci pa bodo zahtevali pri
merno »postopanje zdravnikov 
splošne prakse«, pozorni bodo 
pri kadrovanju članov disci
plinskih komisij, koordinacij
ski odbor za kadrovska vpraša
nja pri občinski SZDL naj bi 
alkoholikom ne dajal več sogla
sij za vodilna mesta. Rešiti pa 
bo treba, zelo strokovno seve
da, še problem alkoholikov, ki 
se hkrati z zdravljenjem nočejo 
odvajati kajenja in zato ne 
smejo sodelovati v terapevtskih 
skupinah.

Prebrali smo tudi ugotovitev, 
da je vzrok za toleranten odnos 
do alkohola, alkoholikov in al
koholizma v združenem delu 
premajhna osveščenost. To 
bržčas ne bo veljalo za novo
meško Krko, ki je primerno 
osveščena svoj vinski hram na 
Trški gori odstopila začasnemu 
kolektivnemu poslovodnemu 
organu IMV. Na zdravje!

Ciril Brajer

Kaj morajo storiti sindi
kalne organizacije, ko postaja 
vse bolj očitno, da utegne 
zmanjkati surovin, reproduk
cijskega materiala in še česa, 
ko grozi padec proizvodnje? 
O tem piše v sklepih predsed
stva svet ZS Hrvaške o aktual
nih političnih nalogah sindi
kata pri izvajanju nalog go
spodarske stabilizacije: orga
nizacije sindikata v organiza
cijah združenega dela morajo 
delovati tako, da bo pravoča
sno znano, kje, kdaj in v 
kakšnem obsegu utegne zaradi 
različnih motenj stati proi
zvodnja. Od poslovodnih or
ganov morajo zahtevati, da 
bodo izdelali ustrezen pro
gram, ki bo določal način za
gotavljanja potrebnih surovin 
in reprodukcijskega materia
la, čas nadaljevanja proizvod
nje oziroma zaposlovanje de
lavcev v drugih temeljnih or
ganizacijah v okviru delovne 
organizacije, sozda pa tudi 
družbenopolitične skupnosti.

Za mnoge organizacije 
združenega dela kajpak to ni 
novost, saj so se za take pri
mere dobro pripravile, pone
kod pa so takšne »rezervne 
programe« preizkusili tudi že 
v praksi. Prav bi bilo, da nam 
tisti, ki so se za takšne primere 
skrbno pripravili ali so že pre
kaljeni, posredujejo svoje iz
kušnje, mi pa jih bomo obja
vili in tako pomagali tistim 
»bolj bosim«. Naj bo to na
loga sindikalnih aktivistov v 
združenem delu. Pišite nam 
torej!

Peter Štefanič
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Miroslav Štrajhar o gospodarskih razmerah 
v revirjih

Delavce najbolj 
jezi neodgovorno 
ravnanje

S predsednikom medobčin
skega sveta ZSS revirskih 
občin Trbovlje smo ob ne
davnem obisku v revirjih po
kramljali tudi o aktualnih go
spodarskih in političnih ra
zmerah v zasavski regiji. Mi
roslav Štrajhar nam je o go
spodarskih rezultatih v letoš
njem prvem polletju povedal:

Celotni prihodek ozdov za
savske regije je bil v prvem 
polletju dosežen z indeksom 
126 (največ v Zagorju, 131) v 
primerjavi z enakim obdob
jem lani, medtem ko so se po
rabljena sredstva večala z in
deksom 130 (največ v Zagor
ju, 135). Amortizacija je rasla 
z indeksom 130, dohodek re
gije pa 120.

Sredstva za reprodukcijo so 
večja za 23 odstotkov, aku
mulacija pa za 13, ki pa je 
vrednostno zelo nizka in ne 
omogoča normalnega razvoja 
in prestrukturiranja gospo
darstva.

• Zadovoljive finančne rezul
tate pa so dosegli v maloštevil
nih delovnih organizacijah, 
kar je izredno zaskrbljujo
če, saj v razvojni intenzivnosti 
zadnjih 10 let.(1970—1980) 
po analizi in oceni dolgoroč
nih razvojnih možnosti slo
venskih regij intenzivno pa
damo. Študije predvidevajo v 
prihodnje v Zasavju večje ra
zvojne probleme, ker se po
javljajo izrazite prvine ra
zvojne depresije, nizek delež 
razvojno obetavnih proizvo
denj, pomanjkanje razvojnih 
projektov, toga proizvodna 
struktura in premajhna pove
zanost z drugimi regijami.

— Kaj pa v največji meri 
vpliva na dosežen obseg proi
zvodnje?

»Pri izpolnjevanju proi
zvodnih načrtov imamo šte
vilne težave kot na primer 
pomanjkanje reprodukcij
skih materialov — predvsem 
izdelkov barvne in črne mata- 
lurgije (STT, Varnost, Elek- 
troelement. Sijaj, Mehanika), 
tekočih goriv Cementarna, 
IGM, Siporex) in težke mon- 
tangeološke razmere, predv
sem na hrastniškem in zagor
skem področju, kjer so težave 
zaradi ogromnih količin pri
tekajoče vode in pritiskov 
največje. Posledica tega je, da 
najpomembnejši proizvajalci 
niso izpolnili načrtov (ZPT — 
proizvodni tozdi v Hrastniku 
in Zagorju, STT, IGM, SGD 
Beton, Steklarna...«

— Slišali pa smo, da so 
izvozili rezultati revirskega 
gospodarstva v prvem pol
letju kar ugodni.

»Da. Revirsko gospodar
stvo je v letošnjem prvem pol
letju doseglo ugodnejše

H&M84
Vsebinsko 
bogatejši 

In ustreznejši!
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izvozne rezultate kot v ena
kem obdobju lani.

Skladno z usmeritvami se je 
povečal izvoz na konverti
bilno tržišče za 3 odstotke, ob 
tem pa se je uvoz s tega po
dročja zmanjšal za 20 odstot
kov in se delno preusmeril na 
klirinško področje.

Ugotavljamo, da bi lahko 
izvoz še povečali, zato s poli
tično akcijo spodbujamo or
ganizacije združenega dela za 
povečanje izvoza predvsem 
na konvertibilno področje. 
Regionalna usmerjenost 
izvoza je 74,6 odstotkov: 25,4 
odstotkov v korist konverti
bilnega.«

— Žal se tudi izgubam ne 
da izogniti. Vemo, da jih je 
večina v energetiki, kaj pa 
ostale?

»V prvem polletju letoš
njega leta je imelo v Zasavju 
izgubo 10 ozdov, skupno 
okoli 483 milijonov dinarjev. 
Okoli 90 odstotkov skupne 
izgube odpade na energetiko, 
ostalo pa na industrijo grad
benega materiala in zdrav
stvo. Poseben primer je 
zdravstvo, kjer je v celoti od
povedala regijska solidarnost.

Poudariti moram, da so bile 
razprave o polletnem gospo
darjenju posebno zavzete v 
ozdih z izgubo, da bi ugotovili 
vzroke zanjo in odpravili te
žave.

Delavci so bili zelo kritični 
do družbenogospodarskega 
položaja predvsem v tistih de
lovnih organizacijah, ki so 
presegle proizvodne načrte, 
pa so vseeno imeli izgubo 
(Rudnik Trbovlje je presegel 
plan za 30 odstotkov, Siporex 
za 5 odstotkov).

Izguba vpliva na slab lik
vidni položaj REK, ki pritiska 
na TB; ta rešuje položaj in 
pritiska na ostalo združeno 
delo.

Ob izgubah pa je treba 
poudariti, da so izredno 
močni pritiski za povišanje 
OD — tu ni kaj skrivati in se 
ni čuditi — saj so realni OD 
padli za več kot 10 odstotkov, 
položaj se zaostruje predv
sem po zadnjih podražitvah. 
Tako bo vse težje uveljavljati 
načela nagrajevanja po delu 
in njegovih rezultatih, saj so 
proti temu vse večji odpori in 
se veča težnja po uravnilov
ki.«

— Najbrž ima pri tem 
odločilno vlogo divjanje cen. 
Kaj pa lahko poveste o tem?

»Dostikrat je bilo tudi v 
razpravah poudarjeno vpra
šanje cen in očitek, da do njih 
nimamo pravega odnosa. Za
savske delovne organizacije 
so sicer namenile za OD za 22 
odstotkov več sredstev kot v 
enakem obdobju lani, vendar 
je z rastjo cen pritisk na stan
dard le preobčuten, da bi de
lavci to mirno prenesli. Tu se 
govori o nemoči družbenopo
litičnih organizacij z ZK na 
čelu in postavlja vprašanje, 
zakaj pristajamo na vse. Tako 
predlagajo, da bi morali div
janje cen preprečiti z eko
nomskimi in političnimi 
ukrepi.

Skupna in splošna poraba 
je v okviru predvidevanj in 
dovoljene rasti. Zaskrbljuje 
položaj v občinski zdravstveni 
skupnosti v Hrastniku in Za
gorju, ki imata 22,4 milijonov 
din izgube.«

— Vse opisano se odraža 
tudi v političnih razmerah v 
revirjih. Kako bi jih lahko 
ocenili s strnjenimi besedami?

»Posledice omenjenih go
spodarskih težav se prav go
tovo kažejo tudi v političnih 
razmerah in so njihov zvesti 
odraz.

Ostaja dosti neprikritega 
negodovanja ob skokovitem 
naraščanju cen, saj občani 
govorijo o zmedi na tem po
dročju. Ob tem pa so posebno 
kritični upokojenci, ki doka
zujejo, da nekateri tega ne 
bodo mogli prenesti in se 
bodo morali odreči nekaterim 
življenjskim artiklom, na 
primer mesu.

Veliko nejevolje je prinesla 
informacija o novih davkih, 
občani zelo slabo sprejemajo 
davek na stanovanjske hiše, 
saj je vsaj za naše območje 
značilno, da so zidali zasebne 
hišez obilico odrekanja ravno 
neposredni proizvajalci, ki 
niso dobili družbenih stano
vanj. Morali so precej varče
vati, medtem ko tisti v druž
benih stanovanjih niso. Zdaj 
pa bi morali za to plačevati 
davek, se sprašujejo.

Še večje nezadovoljstvo se 
pojavlja v zvezi z davkom na 
osebne avtomobile. Razmiš
ljanja niso usmerjena toliko 
proti davku kot proti razmer
jem. Občani in delavci trdijo, 
da fičo in mercedes nista v 
nobeni primerjavi z odnosom 
1:3, kolikor je razmerje pred
videnega davka. Zavzemajo 
se za to, da se razmerje določa 
na podlagi cene in da se to do
datno uredi s faktorjem na 
luksus, ter da fičo ne bi bil ob
davčen.

Delavci in občani so vse 
bolj občutljivi do raznih ne
pravilnosti, o katerih je pre
več črnih informacij. Nimam 
namena napadati novinarjev, 
ki to objavljajo, vendar šte
vilne okoliščine kažejo na 
nered in neodgovornost (sta
novanja v Beogradu, gnitje 
poljskih pridelkov, pone
verbe itd.). Tu smo kot 
družba zelo neučinkoviti. De
lavci nam to zamerijo in za
htevajo odgovornost na vseh 
ravneh. Sprašujejo, kdo spre
jema sklepe npr. o takšnih 
stanovanjih v Beogradu, v po
smeh vsem in celotni družbeni 
usmeritvi.

V zadnjem času se vse bolj 
pojavljajo težnje za spre
membo delovnega časa in 
sicer za začetek dela ob 6. uri 
zjutraj, še posebno v velikih 
kolektivih. Medobčinski svet 
ZSS je ozdom posredoval za
htevo, da razčlenijo dobre in 
slabe strani obstoječega de
lovnega časa. Od odgovorov 
bo odvisen začetek dela po 
24. septembru, predvsem pa 
od usmeritev večjih OD, ker 
so njim prilagojene prevoz in 
storitve.

I. Ž.
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O dosedanjem delu in načrtih sindikalnega 
izobraževalnega centra

V Radovljici se bogati 
sindikalna dejavnost

Prvi ponedeljek v septembru 
je sindikalni izobraževalni center 
v Radovljici nudil kaj nenavadno 
podobo. Sindikalni aktivisti ali 
novinarji, ki večkrat obiščemo to 
izobraževalno središče, se kar ne 
bi mogli načuditi miru, ki je vla
dal v tem, sicer vedno živahnem 
objektu.

Pa je šlo le za navidezen mir. 
Prav tega dne so se zbrali po do
pustih vsi delavci doma in se do
govorili o svojih prihodnjih nalo
gah. Kajti v naslednjih dneh bo 
šlo zares.

Že v sredo so pričakovali ude
ležence seminarja republiškega 
sindikata delavcev kemije, konec 
tedna pa so že imeli na programu 
pogovor o seminarskih delih 
udeležencev spomladanske sin
dikalne politične šole. Z nasled- ' 
njim tednom pa se je začela 
prava izobraževalna sezona, saj 
so se zbrali stalni prebivalci cen
tra — udeleženci šeste skupine 
enomesečne sindikalne politične 
šole. Tem bo sledilo še pet novih 
skupin, vmes pa bodo tekle tudi 
druge oblike družbenopolitič
nega usposabljanja sindikalnih 
aktivistov in članov drugih druž
benopolitičnih organizacij.

O dosedanjem delu sindikal
nega izobraževalnega centra, ki 
leži ob prijetnem gozdičku, v ne
posredni bližini Radovljice, ob 
vznožju Julijskih Alp in Kara
vank, smo se pogovarjali z nje
govim upravnikom Ladom Mat
jašičem in pedagoškim vodjem 
politične šole Petrom Finžgar
jem.

V letošnjem prvem polletju so 
v centru nudili storitve 61 orga
nizatorjem družbenopolitičnega 
in strokovnega izobraževanja. 
Vsega skupaj je bilo 93 daljših ali 
krajših izobraževalnih oblik s 
3569 udeleženci. To so razvese
ljive številke, saj se je v primer
javi z enakim obdobjem lan
skega leta njihovo število pove
čalo za 16,2 odstotka, število 
udeležencev pa za 10,7 odstotka.

Najbolj zadovoljni so, ker so 
letos uspeli zamenjati razmerje 
med »sindikalnimi« in »zuna
njimi« gosti. Letos se je namreč 
za 67 odstotkov povečalo število 
izobraževalnih oblik, ki jih je or
ganiziral RS ZSS in njegovi or
gani ter za 89,8 odstotka pove
čalo število udeležencev sindi
kalnih izobraževalnih oblik.

Iz izkušenj vemo, da se obi
skovalci centra vedno počutijo 
prav dobro, da je znan po dobri 
in obilni hrani in prijaznem oseb
ju, ki skrbi za vsestransko dobro 
počutje gostov. Seveda nas je za
nimalo, kako uspejo vse naloge 
opraviti z — za tolikšen objekt

— majhnim številom zaposlenih
— le štirinajst jih je. »Predvsem 
smo imeniten, tovariški in uskla
jen kolektiv,« sta povedala sogo
vornika. Gostje se čudijo — zla
sti začudeni so bili na seminarju 
vodij delovnih skupnosti zveznih 
družbenopolitičnih organizacij
— kako je mogoče, da jim je 
knjigovodkinja, s katero so prej 
opravljali finančne posle, že čez 
uro stregla v kuhinji. Pa je že 
tako. V centru vsi poprimejo za 
vse, če je potrebno. Tako ni 
redko, da tajnica priskoči na 
pomoč pri pomivanju posode v 
kuhinji ali pa, da se družno lotijo 
kidanja snega.

No, pa se vrnimo k delovnim 
razmeram v centru. Skupaj 
imajo 25 sob, od tega 19 z dvema 
ležiščema. Preostale sobe imajo 
tri ali štiri ležišča, prav vse pa so 
opremljene s sanitarijami. Sku
paj imajo 64 ležišč, prav nič pa 
niso v zadregi, če — in to se zgodi 
prav pogosto — je gostov še en
krat več. Tedaj jim zagotovijo le
žišča v zasebnih sobah v nepo
sredni bližini centra. Zmogljivost 
kuhinje je 180 obrokov in obi
skovalci menijo, da bi jih 
(obroke namreč) lahko pisali z 
veliko začetnico, tako dobri in 
obilni so.

V centru so seveda vse možno
sti za sodobno izobraževanje. V 
treh predavalnicah lahko dela po 
trideset, petdeset in osemdeset 
Udeležencev, imajo tudi študij
sko sobo s knjižnico, pa dnevni 
prostor za sprejem gostov in ka
binet za predavatelje. Imajo tudi 
vse sodobne učnovzgojne pri
pomočke, od episkopov, kino
projektorjev, do magnetofonov 
in diktafonov in drugih pripo
močkov. Da o bogati strokovni 
knjižnici, kjer si slušatelji lahko 
izposodijo večino družboslovne 
literature, lahko pa jo tudi kupijo

in odnesejo domov, niti ne govo
rimo.

V domu je tudi stalna razstava 
knjig založbe Delavske enotno
sti, stalna likovna razstava, po
skrbljeno je tudi za šport in re
kreacijo. Skratka prav ugodne 
okoliščine za delo.

V centru so torej zadovoljni s 
svojimi uspehi. Povprečno imajo 
dnevno kar 45 gostov, kar glede 
na zmogljivosti pomeni 73,5-od- 
stotno zasedenost. Kljub skrb
nemu načrtovanju — nekatere 
oblike imajo načrtovane za leto 
in več naprej — pa zasedenost še 
ni enakomerna. Niha od 20 go
stov na začetku tedna pa do 130 
ali celo 150 ob koncu. Ježe tako, 
da skušajo prireditelji vse krajše 
izobraževalne oblike pripraviti 
ob prostih dnevih.

V Radovljici računajo tudi s 
tem in so vsemu kos. V kratkem 
času je center postal nepogrešljiv 
sestavni del sindikalne dejavno
sti. Slušatelji se vanj radi vračajo, 
na izobraževalne oblike ali pa na 
obisk. Poglavitno pa je, da se de
javnost, ki teče v centru, vedno 
bolj čuti v vsakodnevni sindi
kalni aktivnosti, v bazi, kot smo 
grdo navajeni reči.

Igor Žitnik 
Sliki: Andrej Agnič

Z \

V knjigarni 
Delavske enotnosti 
na Tavčarjevi 
ulici 5 v Ljubljani 
dobite odslej tudi 
vse publikacije 
Zavoda za 
statistiko!
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Tovarna lesnopredelovalnih strojev v 
KLI Logatec je izraz potreb

Izvirne rešitve 
v sodelovanju 
z znanstveniki

Nova tovarna lesnoobdelovalnih 
strojev v Logatcu, ki spada v Kom
binat lesne industrije, je nastajala 
sorazmerno dolgo. Tako kot v šte
vilnih delovnih kolektivih so ob 
vzdrževalnih delih tudi ti delavci ra
zmišljali o posodobitvah delovnih 
naprav, strojev ter izboljšavah de
lovnih operacij. Vzdrževalci v KLI 
so začeli najprej z izdelavo prepro
stih lesnoobdelovalnih strojev. 
Neugnana sla po odkrivanju novega, 
boljšega in nenazadnje tudi cenej
šega stroja jih je privedla do proi
zvodnje vrtalnih strojev za lesno 
predelovalno industrijo, ki so plod 
njihovega znanja, v zadnjem času pa 
jim pomagajo tudi sodelavci različ
nih inštitutov in Iskre. Gre za vrtalne 
stroje z numeričnim krmiljenjem, ki 
bodo v začetku prihodnjega leta že 
na voljo naši pohištveni in drugi 
lesni industriji.

Inž. Drago Arhar, ki je direktor 
tozda Energetsko strojnih obratov v 
KLI Logatec, nam je dejal, da so se 
resno lotili te proizvodnje v začetku 
leta 1980, zdaj pa so že sposobni za
dostiti vsem jugoslovanskim potre
bam. Odziv kupcev je zelo ugoden,

saj bodo letos naredili za 120 milijo
nov dinarjev vrtalnih strojev, obe
tajo pa si, da bodo lahko v prihod
njem letu že izvozili v ČSSR za 150 
milijonov dinarjev vrtalnih strojev. 
Toda s tem niso povsem zadovoljni. 
Prebiti se želijo tudi na zahodnoe
vropsko tržišče in zato se dogovar
jajo o sodelovanju z zahodnonem- 
ško tvrdko OTT, s katero bodo izde
lovali brusilne stroje.

»Sedaj že lahko trdimo, da smo 
uveljavljeni izdelovalci lesnoobde
lovalnih strojev. Dobro smo se 
odrezali na hannovrskem velesejmu 
in tudi na naših sejmih je veliko za
nimanje za naše stroje. Pravzaprav 
imamo srečo, kajti vsak stroj, ki ga 
izdelamo, je sad sodelovanja z na
šimi tehnologi v lesni proizvodnji. 
Sicer pa to ni serijska proizvodnja 
vrtalnih in drugih strojev. Takšna 
proizvodnja ni mogoča, saj ima 
vsaka lesna tovarna svoje zahteve in 
mi moramo svoje stroje prilagajati 
njihovim tehnološkim in organiza
cijskim zahtevam in potrebam.«

S svojim proizvodnim programom 
hočejo biti v KLI v samem vrhu,

tako po tehnoloških rešitvah kot 
tudi kakovosti strojev. To jim sedaj 
očitno uspeva, čeprav teče proi
zvodnja za zdaj v težkih razmerah, v 
halah, ki za takšno proizvodnjo 
sploh niso primerne. Odločili so se 
za zidavo prave tovarne lesnoobde
lovalnih strojev, ki bo pod streho do 
konca leta. Naložba znaša 26 starih 
milijard, od sedanjih 55 zaposlenih v 
tej temeljni organizaciji združenega 
dela pa bo število zaposlenih v pri
hodnje naraslo na okrog 120 delav
cev. Če opozorimo na to, da jih je 
bilo na samem začetku organizirane 
proizvodnje lesnoobdelovalnih stro
jev pred dobrimi tremi leti le 8, je 
takšen skok v tako kratkem času za
gotovo zavidanja vreden.

Seveda pa ne smemo mimo neka
terih kritičnih ugotovitev na tržišču 
lesnoobdelovalnih strojev pri nas, 
na katere nas je opozoril Drago 
Arhar. »Doslej se ni še nihče v Slo
veniji resno ukvarjal z raziskavo tr
žišča, kajti naše tovarne so bile pre
več usmerjene le v uvoz opreme iz 
zahodnih držav. Ti časi so minili. 
Zato je skrajni čas, da bi v okviru se
stavljene organizacije združenega

dela Slovenijales ustrezni oddelki 
naredili več, Tako naj ravnajo, kot 
to delajo predstavniki tujih tvrdk pri 
nas, ki imajo natančne podatke, ka
tera tovarna rabi kakšen stroj, kdaj 
ga je kupila in kdaj ga bo treba dati v 
staro šaro. Tedaj, ali pa še mnogo 
prej, pride predstavnik tuje tvrdke v 
tovarno in ponudi nove stroje ali kaj 
drugega. Tega pri nas še ne znamo 
narediti. Zdi pa se mi tudi odveč, da 
vsaka tovarna lesnoobdelovalnih 
strojev organizira svojo prodajno 
mrežo in raziskavo trga.«

Tudi po kadrih smo povprašali v 
KLI Logatec. S sedanjo sestavo so 
zadovoljni, zlasti pa z ljudmi, ki de
lajo v razvoju. Štipendirajo bodoče 
sodelavce na vseh ravneh šolanja, še 
več skrbi pa bodo morali nameniti 
zlasti tistim smerem v srednjem 
usmerjenem izobraževanju, ki uspo
sabljajo rezkarje in podobne profile 
poklicev, ki jih bodo rabili v novi to
varni lesnoobdelovalnih strojev v 
Logatcu. Sodeč po dosedanjih rezul
tatih jim to uspeva in bržkone bomo 
lahko čez leto ali dve zapisali, da 
nova tovarna dela s polno paro.

Marjan Horvat

■»■lil

Lepo, a tudi ne
varno smučišče 
na Kaninu: poslej 
več možnosti 
za dobro smuko.

Alpski turistični center Bovec: potsezona je bila dobra, vendar ne dovolj 
za miren »sen«

S čim (še) privabiti turiste?
»Vse bi bilo v redu, če ne bi stroški 

in obveznosti iz dohodka tako sko
kovito naraščali,« je dejal Živko 
Kavs, vodja žičnic na Kaninu, sicer 
pa (po potrebi) namestnik direk
torja Alpskega turističnega centra v 
Bovcu. »Veselje nad dobro smučar
sko sezono in siceršnjim presega
njem nekaterih postavk z gospodar
skega načrta so nam pokvarili stro
ški in obveznosti, ki so zrasli še bolj 
kot naš prihodek in dohodek. Zato 
smo ob polletju zaključili periodični 
obračun s 7,14 milijona dinarjev 
ostanka dohodka, kar je za 35 od
stotkov manj kot smo predvideli.«

Kdor na hitro preleti podatke let
nega poslovnega poročila, pomisli, 
kako slabo so načrtovali v ATC. Se
veda je treba upoštevati prav noro 
gibanje cen v letošnjem letu, sicer ob 
polletnem planu prihodka, ki so ga 
celo presegli za deset odstotkov in ki 
je bil ža 52,6 odstotka večji od lan
skega ob polletju, ne bi dosegli samo 
dve tretjini načrtovanega ostanka 
dohodka. To pa je razumljivo ob

podatkih o povečevanju »odhod
kov«: materialni stroški so bili za 
63,5 odstotka večji kakor lani v 
prvem polletju, obveznosti iz do
hodka (ki je letos kljub stroškom za 
5 odstotkov višji od načrtovanega) 
so dvakrat večje in ob tem obresti 
kar 2,4 krat.

»Ob takem gibanju stroškov in 
obveznosti težko pričakujemo, da 
bomo ob koncu leta dosegli podo
ben poslovni uspeh kot ob polletju,« 
je dejal Živko Kavs in nadaljeval: 
»Prej bi verjel, da bomo zdrknili 
povsem v bližino rdečih številk. Se
veda imamo nekaj adutov še v svojih 
rokah in to dobesedno: v naši priza
devnosti, pridnosti, varčnosti. Vpra
šanje pa je, če bodo zadostovali v 
boju z vse višjimi cenami in vse 
manjšimi denarnimi možnostmi 
domačih gostov ter upadanjem za
nimanja tujcev.«

Kako privabiti in obdržati več go
stov, tako domačih kot tujih, je se
veda prva skrb 174-članskega ko
lektiva Alpskega turističnega cen

tra. Zimske sezone so v glavnem 
dobre (zlasti zadnja, ko drugod niso 
imeli dovolj snega vso zimo), po
letne sezone pa niso tisto, kar bi 
lahko bile... V Bovcu, kjer lahko 
hkrati gostuje 1500 turistov, kakih 
velikih poletnih športno rekreativ
nih zmogljivosti sicer ne potrebuje
jo. Vprašanje pa je, ali sta dve teni
ški igrišči, kegljišče, zaprti bazen (v 
hotelu Kanin), peš pot ob Soči ter 
možnost najemanja koles dovolj za 
športne in rekreativne potrebe go
stov...

»Menda se bomo že letos lotili 
gradnje novega kampa ob Soči, na
menjenega predvsem kajakašem na 
divjih vodah,« pravi Živko Kavs. 
»Zanimanje za ta šport ali rekreaci
jo, če hočete, je iz leta v leto večje in 
zato kaže tovrstne turiste pritegniti z 
večjim udobjem.«

Vsi pomembnejši naložbeni načrti 
pa so v Bovcu seveda usmerjeni v 
zimsko sezono. Smučanje na Kaninu 
naj bi bilo že to zimo varnejše, ob 
sedežnicah manj gneče in nikakor ne

obsojeno samo na dneve, ko na Ka
ninu ni megle.

»Na Kaninu bomo dogradili cesto 
do postaje B, novo sedežnico od tu 
do sedanje trisedežnice,« je razlagal 
Živko Kavs. »Dogradili pa bomo 
tudi smučarske proge na relaciji 
Škripi—Gozdec, se pravi med B in C 
postajo gondolske žičnice. Tako se 
bo zmogljivost Kanina povečala 
najmanj za 1000 smučarjev, gneča 
pa bo celo manjša. Za slabe dneve, 
ko je na Kaninu megla ali piha pre
močan veter, pripravljamo za vasjo 
Čezsoča 830m dolgo smučišče za 
vse kategorije smučarjev (tudi za 
trening tekmovalcev). Vlečnica bo 
zmogla prepeljati 700 oseb na uro. 
Letos bomo uredili tudi tekaške 
proge.«

V prihodnjem letu pa naj bi v Čez
soči potegnili še eno vlečnico in ure
dili naravno drsališče. Vsaj za zim
sko razvedrilo bo tako v Bovcu pre
cej bolje poskrbljeno kot doslej.

Boris Rugelj

V kranjski Savi 
si zelo
prizadevajo za 
povečanje
inovacijske
dejavnosti

Kepo so 
vrgli-kdaj
se bo 
sprožil
plaz

Ena izmed delovnih organizacij, za 
katere lahko trdimo, da imajo pravi 
odnos do množične inovacijske dejav
nosti, je kranjska Sava. Resda so tudi v 
tej delovni organizaciji še vedno zelo 
daleč od optimalne stopnje razširjeno
sti inovativne dejavnosti, vendar pa se 
zelo trudijo, da bi jo spodbudili in v 
zadnjem obdobju so dosegli nekaj 
spodbudnih dosežkov. Zlasti so uspeli z 
letošnjo akcijo za spodbujanje delav
cev k inovacijam: medtem ko so se 
prejšnja leta stalno »vrteli« okoli 100 
prijavljenih inovacij in so jih lani zabe
ležili 111 (ugotovljeni dohodek je do
segel 49 milijonov din), so imeli letos 
ob polletju že 193 predlogov in 35,6 
milijona din ugotovljenega prihranka. 
Večji del tega prihranka gre seveda pri
pisati že uporabljenim inovacijam iz 
preteklih let, zato pa se bo inovacijski 
dohodek v prihodnjem in naslednjih 
letih zaradi letošnje akcije prav gotovo 
močno povečal.

Saša Strupijeva, referentka za mno
žično inovacijsko dejavnost v Savi, nam 
je povedala, da so omenjeno akcijo 
zaključili v dveh mesecih in pol in da je 
dala 91 predlogov. Iz »redne« inovacij
ske dejavnosti je komisija dobila 101 
predlog. Doslej jih je pregledala (iz ak
cije) že 45 in kar trideset predlogov 
ocenila kot uporabne.

»Pa tudi večine tistih, ki smo jih za
vrnili, nismo zavrgli zato, ker bi bili 
nesmiselni,« je dejala Saša Strupi, 
»ampak zato, ker trenutno nimamo 
gmotnih možnosti, da bi jih uvedli v 
prakso.«

V Savi so vsak smiselni predlog na
gradili s 500 dinarji, predlogi, ki jih 
bodo uporabili, pa bodo seveda še po
sebej nagrajeni, kot določa njihov sa
moupravni sporazum. Lestvica, po ka
teri so nagrajeni inovatorji, je sicer 
močno degresivna, vendar pa najboljši 
inovatorji vsako leto »potegnejo« kar 
lepe zneske. Za prihranek deset milijo
nov dinarjev (inovacija je bila speljana 
v drugi polovici lanskega leta) je inova
tor prejel 250 tisoč din nagrade. Seveda 
gre za veliko »stvar« — novo tehnologi
jo, ki so jo v Savi zaščitili (iz poslovnih 
razlogov pa je niso dali patentirati).

»Večina inovacijskih predlogov pa 
spada v takoimenovano zvrst koristnih 
predlogov, za katere dobijo avtorji en
kratno nagrado,« je pojasnila Saša 
Strupi in dodala: »Ker je akcija uspela, 
bomo inovacijsko dejavnost seveda še 
spodbujali na podoben način. Komisija 
za inovacijsko dejavnost ima na zalogi 
še nekaj standardnih in stalnih oblik 
spodbujanja te dejavnosti. Inovator
jem dajemo diplome, delimo posebne 
interne nagrade za pospeševanje te de
javnosti, razpisujemo natečaj za inova
torja leta, pripravljamo strokovne ek
skurzije za inovatorje. V delovni orga
nizaciji deluje tudi sekcija društva izu
miteljev in avtorjev tehničnih izboljšav. 
Ustanovili smo poseben odbor, kate
rega naloga je po.-peševr je inovacij
ske dejavnosti. Ob .avili smo ir: ' že tri 
interne razpi-e za re it c - e teh
nološkega ali tehnič t • . ..ari. Za
zdaj nanje sicer ni t " 2:o odziva, 
toda dejali bi. da sr a k .po zakotalili. 
Kdaj bo iz ni e nastal plaz, pa je v naših 
razmerah seveda težko reči.«

Boris Rugelj
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/van Cevzar je že pet let gornjegrajski pek.

Pri peku v Gornjem gradu

Imam lep, 
a težak kruh

Če imate radi kruh in pravljice in če vas zanima, kam se je prese
lil pek Mišmaš, stvaritev pisateljice Svetlane Makarovič, obiščite 
Gornji grad v Zgornji Savinjski dolini. Tam živi in peče pek IVAN 
CEVZAR, ki mu od tedenske peke ostane neprodan le hlebec 
kruha.

»Zato je dober, ker je pečen 
v navadni štajerski peči,« pravi 
pek Ivan. Seveda ima njegova 
krušna peč v primerjavi z indu
strijsko parno pečjo tudi nekaj 
slabosti. Porabi namreč 1400 
litrov kurilnega olja na mesec, 
ki ga mora Ivan Cevzar kot za
sebni pek plačati za liter 15 di
narjev dražje kot delovne or
ganizacije. Krušna peč se začne 
greti že dvajset minut pred 
kruhom. Toliko kruha, kot bi 
ga spekla parna pekarna v sed
mih urah, speče Ivan v dvajse
tih. Kljub temu pa se mu je, ko

je šel pred petimi leti med za
sebne obrtnike, ta odločitev 
splačala. Pred tem je bil zapo
slen pri Merxu v Velenju in v 
mozirski pekarni. Potem pa je 
nekega dne izvedel, da lahko 
vzame že utečeno gornjegraj
sko pekarno v najem ter začne 
na svoje. Odločitev ni bila 
lahka. Moral se je z družino 
preseliti iz Letuša v Gornji 
grad. Pravzaprav sta z ženo in 
dvema otrokoma še vedno raz
peta med obema krajema. Ve
čino dneva in noči prebijeta v 
Gornjem gradu, kjer pečeta in

IZ PRAKSE 
SODIŠČ 
ZDRUŽENEGA 
DELA

PRAVICA DO LETNEGA DO
PUSTA

Delavec je sklenil delovno ra
zmerje za določen čas in sicer za 
dobo devetih mesecev. Pred pre
nehanjem delovnega razmerja je 
zahteval pravico do letnega dopu
sta. kar je sicer organizacija zdru
ženega dela priznala, vendar le v 
sorazmernem delu, češ da ni bil v 
delovnem razmerju celo koledar
sko leto. Hkrati mu je priznala tudi' 
sorazmerni del regresa za letni do
pust, čeprav je delavec zahteval ce
lotnega. Ker ni uspel na delavskem 
svetu, se je obrnil na sbdišče zdru
ženega dela, ki je v zvezi s pravico 
do letnega dopusta delavca, ki je 

• sklenil delovno razmerje za dolo

čen čas, sprejelo takšno stališče:
Čeprav je bil delavec v delovnem 

razmerju za določen čas, je treba 
poudariti, da je izpolnil pogoj ne
pretrganega (jela šestih mesecev v 
smislu 1. odst. 91. čl. zakona o de
lovnih razmerjih (uradni list SRS, 
št. 24,83).

Delavec ima namreč pravico 
izrabiti letni dopust, ko mu preteče 
čas nepretrganega dela, ki ga dolo
čijo delavci v samoupravnem 
splošnem aktu o delovnih razmer
jih, pri čemer pa ta čas ne sme biti 
daljši od šestih mesecev. Ker je bil 
delavec devet mesecev v delovnem 
razmerju, mu mora organizacija 
zagotoviti takšen letni dopust, kot 
bi ga imel, če hi bil v delovnem ra
zmerju za nedoločen čas, kar po
meni, da je imel delavec pravico 
izrabiti celotni letni dopust, ne pa le 
devet dni, kot je to zmotno ugoto
vila delpvna organizacija. Ker je 
bilo znano, kdaj bo delavcu prene
halo delovno razmerje, mu je lahko 
organizacija zagotovila izrabo ce
lotnega petnega dopusta še pred 
prenehanjem delovnega razmerja. 
Razumljivo je, da mu pripada tudi 
pravica do celotnega regresa za 
letni dopust, tako kot vsem delav
cem delovne organizacije. ,

Pravico do letnega dopusta, ki je 
„ sorazmeren času, prebitem na delu, 

ima le tisti delavec, ki v koledar
skem letu ne izpolni pogoja nepre-* 
trganega dela šestih mesecev oz. 
krajše dobe, ki jo določa samou
pravni splošni akt.

prodajata, uradno sta še vedno 
iz Letuša, hčerka pa hodi v gor
njegrajsko osnovno šolo.

Po posvetovanju s svojim 
prvim pekovskim mojstrom, 
katerega mnenje in prijateljski 
nasvet Ivan še danes zelo ceni, 
je spoznal, da bo peka kruha 
vedno najbolj gotov kruh. »Pe
karna stoji na tem mestu že od 
leta 1938. Ko sem jo pred pe
timi leti vzel v najem, je bila 
prenovljena, zato nisem imel 
nikakršnih težav z dovoljenji za 
obrt. Odločil sem se in takoj 
prevzel delo. Všeč mi je. Želim 
si, da bi tudi sin prevzel moj 
poklic,« razmišlja Ivan Cevzar.

Od enih zjutraj do devetih 
dopoldne mesijo mehanske 
roke v dveh velikih kotlih testo, 
Ivan in njegov sodelavec pa 
oblikujeta in tehtata štruce, 
hlebce, žemlje, buhteljne, pre
ste, jabolčne zavitke in potice.
Z dolgim lesenim loparjem jih 
polagata globoko v peč za pri
bližno slabo uro. In tako iz noči 
v noč — vsak dan 600 kosov 
(štruc ali hlebcev) kruha. 
»Kako je dober,« pravijo Gor- 
njegrajčani in sosedje iz 
Šmartnega ob Dreti, Bočne in 
Nove Štifte. Marsikateri hlebec 
pa roma tudi na kranjsko stran 
čez Črnivec.

V Ivanovi pekarni lahko ku
pite primorski polbeli kruh v 
70-dekagramskih štrucah po 
26 dinarjev, istrski beli kruh v 
80-dekagramskih štrucah po 
32,80 dinarja in turistični pol
beli kruh v dvokilogramskih 
hlebcih po 39,50 dinarja za ki
logram. »Ljudje imajo najraje 
istrski beli kruh, ki bi ga lahko 
prodal, kolikor bi ga spekel,« 
pravi Ivan. Vendar pa je tudi 
polbeli kruh prav tako okusen. 
Nasploh porabi Ivan več črne 
kot bele moke. Zelo je zadovo
ljen tudi z nedavnim ukrepom, 
ki določa sedemdeset in osem- 
desetdekagramske štruce. 
»Ljudje so prej več kruha me
tali stran, zdaj pa ga je ravno 
dovolj. Kaj pa osnovne vrste 
kruha? Gornjegrajski pek ga 
ne peče. Osemdesetdekagram- 
ska štruca bi veljala 23 dinarjev 
in se mu pri tako majhni peki ne 
bi splačala. Ljudje so z njego
vim kruhom in s ceno zadovolj
ni. Če jim kaj ne bi bilo všeč, bi 
mu že povedali. Res je, ko sem 
se pogovarjal s kupci, nihče ni 
natančno vedel, koliko sploh 
stane kruh.

Ivan Cevzar si v petih »obrt
niških« letih še ni privoščil pra
vega dopusta. Nekoč je za 
nekaj dni zbolel, pa so bili vsi iz 
sebe— in brez kruha. Precej si 
obeta od živilske sekcije obrt
nega združenja v Mozirju, ka
tere predsednik je že drugo 
mandatno dobo. »Šele letos 
smo sklenili dogovor med nami 
— petimi zasebnimi peki in 
Merxom, da si bomo med let
nimi dopusti ali boleznijo po
magali in pokrili potrebe vseh 
ljudi,« pravi naš sogovornik. 
Tako bo lahko pek Ivan odpe
ljal svojo družino na zasluženi 
dopust in poskusil še kakšen 
drug kruh, ne le svojega. Vas pa 
vabi v Gornji grad, da posku
site njegovega. Tretjega sep
tembra je stekla čez Črnivec

bel kruh, če ga zmanjka, pa tudi 
polbelega. Mislim, da stane ki
logram okoli 40 dinarjev, 
ampak nisem čisto prepričana. 
Saj veste, cene gredo gor tako 
hitro, da si človek ne more 
vsega zapomniti. Za šestčlan
sko družino kupim kilogram 
kruha na dan. Tudi sama doma 
včasih kaj spečem, a moka ni 
več takšna kot nekoč. Zato se, 
mislim, tudi peka ne posreči 
najbolje.«

MILAN HAJDIN, progra
mer iz Ljubljane: »V Gornjem 
gradu imamo počitniško hišico, 
zato na žalost njihovega kruha 
ne morem jesti vsak dan. Veli
kokrat odneseva z ženo kakšen

hlebec tudi domov in ga shra
niva v zamrzovalni skrinji. Pa 
mi vseeno tukaj kruh bolj tekne 
kot doma. Najbrž je to zaradi 
zraka in zato, ker se več gibljem 
v naravi. Koliko stane kilogram 
— ne, tega pa ne vem. Vem 
samo, da so mi naročili, naj 
kupim črnega. Sicer pa, ali ni 
zdaj moka enotna?«

IVICA PUSTOSLEMŠEK,
kuharica iz Križa pri Gornjem 
gradu: »Kupim take vrste kruh, 
kakršnega dobim, saj se vozim 
ponj dva kilometra daleč. 
Doma ga spečem le takrat, ko 
ga v trgovini zmanjka. To pa se 
zgodi bolj poredko. Sedem

je tale boljši kot industrijski- 
Za štiri ljudi kupim eno štruco 
in ga nič ne ostane. Za ceno pa
ne vem.«

je
tudi asfaltirana cesta.

Dober je, dober...
KRISTINA GOVŠEK, go

spodinja iz Gornjega grada: 
»Zelo smo zadovoljni z našim 
pekom in kruha po trgovinah 
sploh ne pogrešamo. Kupujem

ra!£84
Primerno darilo 

za poslovne 
sodelavce 
in prijatelje

Delavska enotnost

ljudi nas poje dvokilogramski 
hlebec na dan. Včasih smo se 
znali nasititi s samim kruhom. 
Danes pa sam kruh kar ne gre 
po grlu, pa mu je treba poma
gati s kakšnim namazom.«

DAMJAN BOŽIČ, dijak iz 
Gornjega grada: »Kruha
pojem pa kar precej, tudi sa
mega, če ne gre drugače. Sicer 
pa je tale naš kruh tako dober, 
da gre v slast in dolgo ostane 
svež. Med tednom kupujemo 
kruh v Celju in povem vam, da

MARIJA REPENŠEK, gy
spodinja iz Gornjega grada- 
»Še nikoli ni bil tako dober, 
je zadnja leta. Sladek je in okU' 
sen kot domač. Seveda Sa 
moram včasih speči tudi done
če se v soboto ne podvizam d<r 
volj, ga zmanjka. Še posebej 
zato, ker obiščejo naš kraj 
mnogi turisti. Na dan kupim za 
4 ljudi kilogram in pol kruha; 
Nova polbela moka me prav nu
ne moti. Samo da je!«

Besedilo in fotografih;
Vida Petrovč^

Udeleženci likovne kolonije mladih iz zamejske Koroške~in Madžarske.

Vuzenica

Likovno srečanje mladih 
rojakov

Zadnji teden avgusta je bilo 
v Vuzenici že trinajsto.srečanje 
mladih zamejskih rojakov, li
kovnikov v okviru »Koroške li
kovne kolonije mladih«.

Ta prireditev je izjemnega 
pomena, saj je doslej prišlo iz 
zamejstva že skoraj tristo mla
dih in so se med njimi spletle in 
utrdile številne prijateljske 
vezi. Mladi iz Koroške in Mad
žarske tako spoznavajo jezik in 
deželo, kjer živi matični narod.

Čeprav je v-Vuzenici vedno 
zelo dobro poskrbljeno za stro
kovno vodstvo, so organizatorji 
vedno znali poskrbeti tudi za 
to, da udeleženci spoznajo 
vsako leto vsaj delček naše de
žele.

Tako so si v teh letih ogledali 
Maribor, Pohorje, Liboje’ 
Celje in še vrsto drugih krajev v 
severnem delu Slovenije. Kot 
čudež je, da ta kolonija ne 
pozna težav s strokovnim vo
denjem. Seveda največ opra
vijo domači likovni pedagogi, 
na pomoč pa priskoči tudi vrsta 
najbolj priznanih slovenskih li
kovnih ustvarjalcev.

Tu so že vrsto let Bojan Go
bja in mariborska pedagoška 
akademija, Božidar Jakac, 
letos pa je prišel na otvoritev li
kovne razstave, ki jo je pripra^ 
vila ta kolonija v Auli Slovenica 
v Celovcu. Razstava zdaj po
tuje po zamejski Koroški in je 
deležna velike pozornosti in 
priznanja.

Sicer pa tudi ta oblika spoz
navanja med rojaki ne bi mogla 
zaživeti, če ne bi bilo razume
vajočih domačinov iz Vuzenice 
in Mute, ki vsako leto za teden 
dni vzamejo v goste in oskrbo 
rojake.

Tako se spletejo tudi prija
teljske vezi in poznanstva, ki so 
zdaj res bolj enostranska, ker 
nam depozit bolj ali manj za
pira pot na Koroško. Žal takš
nega družinskega povezovanja 
ni z rojaki iz sosednje Madžar
ske. Otroci pa se v tem času 
naučijo slovenščine, saj. na
vadno ob začetku slovenska be- 

v seda, še posebej mladim Mad
žarom, le stežka steče, ob 
koncu pa že kar dobro govori
jo.

^°va dobila prostor v vrtcu?

Razmišljanje o tem, kdo varuje naše otroke

Vsi otroci niso 
v vrtcu

Kam z otrokom, ko mora mati (ali pa oče, če slučajno on vzame porodniško) spet v službo, se začno spraševati starši 
Že kmalu po rojstvu otroka. Mnogi dajo prošnjo za sprejem v vrtec, še preden zagleda malo bitjece luč sveta...

Na kolonije razumevaj06 
gledajo tudi delovne orgafiiza 
cije. Posebno Gorenje Muta,^ 
je njen pokrovitelj, prav o°e_ 
lovsko skrbi zanjo. Delavci to 
varne Aero iz Celja jim vedo0 
dajo vse barve in likovne P°" 
trebščine, letos pa so jih c£l 
povabili na ogled tovarn6: 
Letos je veliko pomagala tu 
delovna organizacija Tovarn 
keramike iz Liboj. Udeležen 
so kot letošnjo posebnost sp°z 
nali slikanje na keramiko. OyL 
skali so tudi tovarno v Liboj33 
in sami izdelali vse od surovin 
do končnega poslikanega 
delka.

Tudi letos so pripravili Kor°^ 
ški večer, na katerem so se st 
vilni udeleženci seznanili s Pr°v 
blemi slovenskega šolstva 
Avstriji. Slovenska prosveto^ 
zveza oziroma kulturno °rl*. 
tvo iz Borovelj pa je vseiri P _ 
redilo lep kulturni večer z na 
slopom moškega pevskeg 
zbora Borovlje in nastop0”

,ri“0ra” KrisUVS

Če nisi prav hud socialni 
Problem, če nimaš zares moč- 
nih zvez ali pa izredne sreče, 
Potem so vrata vrtca vsaj za 
nekaj časa zaprta, saj je pov
sod najtežje dobiti prostor v 
jaslih. Zato ni čudno, da so 
starši nori od veselja, če var
stvo sploh dobijo: pa naj bo to 
Pri babici, dedku, teti, stricu 
ali zasebni varuhinji, ki jim 
sicer ne pravimo več »črne«, a 
drugega ustreznega izraza 
zanje še nismo izumili. 
»Črne« jim rečemo zato, ker 
v bistvu »fušajo«, ker njiho- 
vega dela nihče ne nadzoruje, 
ker to ni njihova redna zapo
slitev. Večina jih je zelo ime
nitnih, toda nekaterim res 
nihče ne bi smel zaupati 
otrok.

Toda kaj, ko je treba v 
službo, na delo, ko se izteče 
Porodniška. In kaj bi bilo, če

Oktobra izide

še teh tet, stricev, babic in 
dedkov in tudi »črnih« varu
hinj ne bi bilo? Če bi vse za
sebne varuhinje samo v Ljub
ljani čez noč odpovedale, bi 
naslednji dan ne šlo na delo 
okoli 5000 mater ali očetov.

Zakaj »črne«?
Recimo »črnim« varuhi

njam raje zasebne in zave
dajmo se, da je prava sreča, 
da jih imamo, čeprav neka
tere — kot že rečeno — zares 
slabo ravnajo z otroki in ho
čejo na njihov račun precej 
zaslužiti. Da ni tako? Blizu 
mene stanuje ženska, ki va
ruje skoraj ducat otrok. Star
šem računa za »varovanje« 
5000 dinarjev mesečno. Pa 
nikar ne recite, da lahko ena 
sama ženska za toliko do
jenčkov dostojno skrbi? Tega

PRI IK
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tudi ne počne. Čeprav ima 
skoraj deset otrok v varstvu, 
jo lahko vsako jutro srečate v 
trgovini. Same jih pusti doma, 
na štedilniku pa kuha juho. 
To, da bi se lahko zgodila ne
sreča, nje pač nič ne skrbi... 
Meni pa ta podatek ne da 
miru. Baje ji nihče nič ne 
more. In kot kaže, ji res ne. 
Saj je še socialna delavka na 
tem koncu Ljubljane obupala 
nad njo. Staršem že svetuje, 
naj ji svojih otrok ne zaupajo. 
Pa pridejo drugi iz drugih kra
jevnih skupnosti in ji dajo v 
varstvo svojega otroka. In 
tako se ta reč'vleče iz leta v 
leto. Starši sicer z varstvom 
niso zadovoljni, a danes pu
stiti službo in ostati doma... 
Tega starša ne samo nočeta, 
ampak si tudi ne moreta pri
voščiti, saj je standard zgrajen 
na dveh osebnih dohodkih, 
cene pa še kar naprej divjajo.

Kaj torej napraviti s tistimi 
redkimi zasebnimi varuhi
njami, ki sploh niso ustrezne? 
Menim, da bi morali sčasoma 
legalizirati varstvo vseh pri
vatnih varuhinj in njihovo 
delo tudi redno nadzorovati. 
Kdo? Samo vrtci in vzgojite
ljice!

Že kar vidim, kako so vzgo
jiteljice in varuhinje jezne, ko 
prebirajo tale prispevek in se 
hudujejo, češ kaj vse nam 
bodo še naprtili, ko da že 
sedaj ne delamo veliko, pa 
kakšne osebne dohodke 
imamo?! Kdo pa naj bi to 
bolje naredil od njih? Nihče! 
In če hočemo-vsem otrokom 
zares zagotoviti zdrav telesni 
in duševni razvoj, kot na vseh 
sejah in sestankih o otroškem 
varstvu papagajsko ponav
ljamo, potem bo pač treba že 
enkrat ugrizniti v to kislo ja
bolko. Pomagati pa bi jim 
morale seveda še patronažne 
sestre, socialne delavke na te
renu in skupnosti otroškega 
varstva, ki se preveč poglab- 

. ljajo v papirje, premalo pa 
poznajo stiske staršev in rudi

vzgojiteljic in varuhinj v 
vrtcih.

Družinsko varstvo — 
kaj je to?

Ob vsem tem moti najbolj 
to, da se družinsko varstvo v 
Ljubljani, kjer je pred vrati 
ostalo okoli 8000 otrok, med 
njimi nekaj nad 5000 dojenč
kov, tako počasi razvija. To je 
premalo znana oblika varstva. 
Čeprav je zelo imenitna, se je 
za nameček otepajo še neka
teri vrtci. Začnimo z dobrimi 
stranmi družinskega varstva. 
Ob današnjih cenah stane 
prostor za enega otroka v 
vrtcu nekaj nad 450.000 di
narjev. Če imamo v občini, 
na primer, samo eno var
stveno družino, kjer varuška 
varuje pet dojenčkov, smo 
prihranili natanko 2,250.000 
novih dinarjev. V Ljubljani je 
v družinsko varstvo vključe
nih nekaj manj kot 400 otrok. 
To pomeni, da nam ni bilo 
treba zgraditi dveh vrtcev ali, 
da smo prihranili 
220,000.000 dinarjev. Morda 
celo več, saj cene v gradbeniš
tvu hitro rastejo. Pa že ta šte
vilka ni mačji kašelj. Zato res 
ne razumem, zakaj v času sta
bilizacije ta oblika varstva ne 
zaživi. Varuhinje na domu, ki 
delajo legalno ali ilegalno, 
posodijo svoje domovanje 
vrtcu in tako nam jasli ni treba 
graditi.

Tudi otroci, ki jih varujejo 
na domu, manj zbolevajo kot 
tisti v vrtcu. Nad družinskimi 
varuhinjami bdi vrtec, česar 
za druge ne moremo reči. Pa 
še to. Varuhihje so redno za
poslene delavke!

Ponosimo! Družinsko var
stvo je zelo poceni za našo 
družbo, saj v zidove ni treba 
vlagati. Nekateri vrtci pa se ga 
otepajo, ker še vedno velja 
tog pravilnik o družinskem 
varstvu. V njem namreč piše, 
da si mora varuška v primeru 
bolezni sama preskrbeti na

domestno varstvo. Vrtci, kjer 
so ravnateljice elastične, kjer 
razumejo stiske staršev, 
gredo prek tega neživljenj
skega člena in vzamejo tisti 
čas, ko varuška zboli, otroke v 
vrtec.

Po naši stari razvadi pa še 
drugače kažemo, kako smo 
leseni. Če varuška nima vile z 
vrtom, če stanuje v višjem 
nadstropju ali če ima za nekaj 
centimetrov manjše stanova-' 
nje, kot piše v normativih, je 
nočemo sprejeti za družinsko 
varuhinjo. Ampak to, da 
potem na črno varuje otroke, 
to pa nikogar več ne zanima. 
Sploh pa — naj mimogrede 
povem — zelo grdo delimo . 
otroke. Tistim, ki so v vrtcih, 
nudimo vse; za ostale pa se ne 
zmenimo veliko. Da ni tako? 
Če bi ne bilo, bi že davno bolj 
pospešeno razvijali družinsko 
varstvo. In za to bi morali ve
liko več narediti tisti, ki sedijo 
v občinskih, mestnih in repu
bliški skupnosti otroškega 
varstva.

Sploh smo grozno togi. Kar 
naprej poslušamo in beremo, 
da je toliko in toliko nezapo
slenih, tudi vzgojiteljic in va
ruhinj. Pa se nihče pri skup
nosti otroškega varstva ne 
spomni, da bi lahko organizi
rali tudi nekakšen biro za va
rovanje otrok, kjer bi bile za
poslene leteče varuhinje. Ho
dile bi po domovih in varovale 
otroke tistih staršev, ki gredo 
na sestanek, morda samo v 
kino ali na klepet k prijate
ljem. Biro naj bi imel v časo
pisih objavljeno svojo tele
fonsko številko in starši bi po
klicali tja, če bi potrebovali 

■ izredno varstvo. Sami pa bi 
seveda zanj tudi plačali. 
Toda, če se že bomo tega loti
li, se močno bojim, da bomo 
to obliko tako zbirokratizira
li, da ne bo za nikogar več pri
vlačna. To, da se bomo nanjo 
leta in leta pripravljali, pa je 
že tako jasno...

(Pre)visoki
normativi

Zadnjič sem šla na sprehod 
s svojim sinom. In kaj sem vi
dela. Otroke na igrišču. Te
kali so sem ter tja. Vzgojite
ljice (in to kar tri) so pa mirno 
sedele na klopci in klepetale. 
Za otroke se sploh niso meni
le. Verjamem, da je to nak
ljučje, čeprav sem podobne 
reči slišala že od drugih star
šev. To meče slabo luč na vse 
tiste, ki se zares s srcem po
svečajo otrokom, ki šo jim 
zaupani. In menim, da je tega 
kriva ravnateljica. Od nje je 
namreč odvisno skoraj vse, 
predvsem pa disciplina.

Pa vendar. Dandanes 
ogromno zahtevamo in priča
kujemo od vrtcev. Financi
ramo pa jih tako, da komaj ži
votarijo. Osebni dohodki so 
nizki, da ne govorim o visokih 
normativih. Mati ali oče doma 
komaj dobro negujeta enega 
dojenčka. Tam pa jih imata 
varuhinja in medicinska se
stra 16. Resje, dajimanitreba 
kuhati in pospravljati tako 
kot staršem doma, ampak že 
previti (vsaj trikrat) tolikšno 
četico otrok...

Sprašujem, zakaj pri nas 
tolikokrat zatiskamo pas pri 
naši mladini. Delo z otroki ni 
lahko. Človek mora imeti ve
liko znanja pa predvsem lju
bezni, da ohrani mirno kri, ko 
okrog njega brenčijo številne 
otroške glavice. Nagrajujmo 
pošteno delo vzgojiteljic in 
varuhinj, ki vzgajajo in gra
dijo naš mladi rod. Irr var- 
čujmo tako, da bomo investi
rali samo tja, kjer bo kaj do
bička in ne le izgub.

Grdo se sliši. Pa vendarle. 
Otroci so postali zelo dragi, 
pravi luksuz. In ko.t vse kaže, 
bodo cene v vrtcih spet po
skočile. Kako tudi ne, saj se 
draži hrana, ogrevanje... 

• Bodo starši res vse zmogli 
sami?
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Kozerija-----

Poklicna
bolezen

Precej časa že premišljujem, 
ali imajo naši trgovci prijeten 
ali težak poklic. Navidez, 
kadar na vprašanje kupcev 
odkimavajo, da nimajo dolo
čenega blaga, se zdi, kot da ne 
delajo nič in da skratka živijo 
zelo simpatično samoupravno 
življenje. Toda po temeljitem 
razmisleku in dodatnem opa
zovanju sem ugotovil, da je tr
govski poklic v splošni in po
sebni .stabilizaciji izredno 
težak.

Glejte! Stopim v trgovino in 
vprašam, recimo:

»Ali imate desni smerni ka
zalec, sprednji, za stoenko?«

» C, c, c,« zaseslja trgovec in 
odkima z glavo.

Medtem ko jaz še malo sto
jim, takole kot tele, vpraša še 
nekaj drugih kupcev po dru
gih predmetih. In nenehno tr
govec sika tisti svoj »c, c, c« 
ter maje z glavo.

Včasih sicer v nekaterih tr
govinah naletiš tudi na take tr
govce, ki ne delajo »c, c, c« in 
odmigujejo z glavo, ampak se 
smejijo in tudi odmigujejo z 
glavo.

Zadnjič pa sem po nak
ljučju srečal znanca trgovca na 
cesti in pogovarjala sva se čisto 
druge stvari; nisem ga spraše
val, ali ima na zalogi to in ono, 
kajti srečal sem ga zunaj de
lovnega časa, torej ga nisem 
smel dodatno obremenjevati.

A karkoli sem ga vprašal, 
nenehno je delal »c, c, c« in 
majal z glavo.

In takrat sem spoznal, da so 
naši trgovci pravzaprav hudi 
nevrotiki. Tisto sikanje in 
zmajevanje z glavo jim je 
prešlo v kri in meso, saj je že 
druga generacija pod vplivom 
socialističnih zakonov distri
bucije dobrin. Tisti smeh, ki 
pa me je pri trgovcih zavedel, 
da sem mislil, da je njihov po
klic prijeten, pa je le logična 
samoobramba njihovega or
ganizma pred sikajočo tresa
vico.

Zato pozivam vse kupce, 
naj vendar že nehajo spraše
vati naše trgovce takšne ne
smisle kot so, ali imajo na za
logi to in ono.

Bogo Sajovic

Dobrodošla 
novost, 
ne le za 
prometne 
strokovnjake

Zveza združenj šoferjev in 
avtomehanikov Slovenije je 
založila knjigo »Ljudje v 
prometu« avtorja dr. Marka 
Poliča. Knjiga obravnava 
najnovejša dognanja na po
dročju prometne psihologije. 
Namenjena je vsem, ki se uk
varjajo z izobraževanjem, or
ganizacijo in vodenjem pro
meta. Koristna bo za vse tiste 
voznike, ki bi radi več vedeli o 
tem, kako se človek vede v 
prometu.

V pripravi za tisk imajo tudi 
knjigo z naslovom »Naklada
nje in razkladanje tovora«, ki
je namenjena poklicnim voz
nikom in organizacijam zdru
ženega dela, ki se ukvarjajo z 
različnimi prevozi.

Knjige lahko naročite na 
Zvezi ZŠAM Slovenije, Glin
ška 3 — 61111 Ljubljana.
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Ne jemljite nam 
samoupravljanja 
Delegati so začutili 
»ozadje« zgodbe

Prebral sem spretno obliko
vano zgodbo novinarja Ivana 
Kuljaja, objavljeno v dveh zapo
rednih številkah Delavske enot
nosti (4. in 11. avgusta). Zgodba 
govori o razmerah v Dolenjskem 
informativnem in tiskarskem 
centru Novo mesto (nadalje 
DITC). Čutim družbeno in mo
ralno odgovornost, da bralcem 
osvetlim dejanske razmere v 
*'TTC, in sicer na podlagi lastne 
ocene razmer, oblikovane v 
kratkem, vendar vsebinsko bo
gatem in razgibanem obdobju 
opravljanja dolžnosti direktorja 
omenjene delovne organizacije.

Da bi lažje ločili vzroke od po
sledic, je prav, da posežemo v 
leto 1979. Tedaj se je z združi
tvijo časopisno založniškega po
djetja Dolenjski list in Knjigoti- 
ska oblikovala nova delovna or
ganizacija z dvema tozdoma : 
Grafična priprava časopisa je vse 
do konca leta 1981 obstajala v 
sestavi tozda Dolenjski list, 
nakar je tudi Grafika postala sa
mostojen tozd v DITC.

Cilji združevanja so bili jasni 
in vsestransko podprti, toda vse 
je ostalo pri zapisanih besedah. 
Delovna organizacija je nosila v 
glavnem le skupno ime, saj so 
bila združena le računovodska in 
kadrovska opravila. Druge funk
cije so še naprej opravljali posa
mezni tozdi. Ali bolje povedano, 
delovna organizacija DITC je 
izvrševala opravila, ki so jih 
sproti dirigirali tozdi. Tako orga
nizirana delovna organizacija vse 
do mojega prihoda ni delovala 
kot samoupravna organizacija 
združenih tozdov. Skupni cilji in 
skupni interesi, dogovorjeni in 
zapisani, niso mogli preskočiti 
tozdovskih okvirov in udejaniti 
vloge delovne organizacije. Tako 
po štirih letih obstoja take de
lovne organizacije lahko ugoto
vimo in povzamemo:

— da je 116 delavcev v DITC 
organiziranih v 3 tozde in DSSS, 
in sicer z nič manj kot štirimi 
direktorji in tremi tehničnimi 
vodji,

— da je vloga delovne organi
zacije do danes popolnoma neo
predeljena,

— da delovna organizacija ne 
opravlja ustreznih in potrebnih 
poslovnih dolžnosti, ampak, kot 
je bilo že pojasnjeno, le posa
mezna opravila,

— da so skupni cilji ostali le 
na papirju, ker so jih tozdi zaradi 
svojih hotenj popolnoma ra
zvrednotili,

— da je taka organiziranost 
neracionalna in tudi draga, ker 
podvaja opravila m ker je delitev 
dela neustrezna,

— da so vsi poskusi po učin
kovitejši integraciji delovne or
ganizacije naleteli na obrambne 
tozdovske plotove,

— da odnosi v tozdih in med 
njimi milo rečeno niso na zado-

in
da so pristojnosti in odgo

vornosti tako v tozdih kot v de
lovni organizaciji popolnoma 
nedefinirane.

Takšne ugotovitve in ocene so 
zabeležene tudi v zapisnikih sa
moupravnih organov in DPO.

Delovna skupnost skupnih 
služb s 6 delavci v računovodstvu 
in dvema delavcema v kadrovski 
službi ne more biti odgovorna, da 
na ravni delovne oraganizacije 
ne delujejo tudi druge službe, 
nujno potrebne za enotno delo
vanje in razvoj delovne organi
zacije. Torej je več kot jasno, da 
takšno stanje z vsemi negativ
nimi predznaki v DITC ni na
stalo z mojim prihodom v to de
lovno organizacijo, do česar je 
prišlo oktobra 1982. Zato seda
njega položaja in razmer ne gre 
prepisovati le kadrovski politiki

voljivi ravni,

in kadrovanju direktorja za to 
delovno organizacijo, dasi tudi 
tega ne gre zanemariti, ampak 
predvsem razvoju odnosov v 
tozdih in med njimi.

Moja odgovornost in »krivda« 
je povezana zgolj s tem, da sem 
se najprej spopadel z oceno ra
zmer in stanja, pri čemer sem 
vzel za merilo cilje in naloge, ki si 
jih je ob združitvi zastavila de
lovna organizacija. To je bilo 
izhodišče za opredelitev skupnih 
ciljev in predlaganih ukrepov za 
postopno sanacijo razmer v 
DITC. S pripravljenim delovnim 
gradivom, v katerem so bili po
novno poudarjeni že ob združitvi 
sprejeti skupni cilji, predlogi 
ustreznejše delitve dela in zdru
ževanja sorodnih opravil, sem 
želel, da se poenotijo cilji in da se 
začne sistematično reševanje in 
urejanje razmer v delovni orga
nizaciji DITC. Poleg opredelitve 
skupnih ciljev so v delovnem 
gradivu navedena tale izhodišča, 
ki jih mora zagotoviti nova sa
moupravna organiziranost:

— enotno načrtovanje in 
enotna programska ureditev 
DITC,

— ustreznejša delitev dela 
med organizacijskimi enotami 
DITC,

— usposobitev tozdov za 
opravljanje proizvodnih nalog 
(priprava, kontrola, vzdrževa
nje, kvaliteta itd),

— združevanje vseh poslov
nih funkcij, ki jih je smotrno 
združiti na ravni delovne organi
zacije,

— skrajna gospodarnost pri 
delu z družbenimi sredstvi,

— uveljavljanje samouprav
nega položaja delavcev TOZD in 
DSSS in

— razmejitev pristojnosti in 
odgovornosti med nosilci sa
moupravnih in poslovodnih 
dolžnosti.

Prepričan sem, da ni nobena 
od teh trditev takšna, ki bi bila v 
nasprotju s tistim, za kar so se de
lavci ob združitvi že opredelili in 
tudi ne z aktualnimi družbenimi 
zahtevami. Celotno delovno 
gradivo ni bilo oblikovano kot 
podlaga za odločanje, ampak kot 
pobuda za razpravo in razmišlja
nje. Delavski svet delovne orga
nizacije DITC je delovno gra
divo obravnaval, sprejel in ga 
izročil v javno razpravo. Že samo 
dejstvo, da je bilo gradivo dano v 
javno razpravo, je bilo za TOZD 
Grafika nesprejemljivo. V tem 
tozdu so gradivo zavrnili, češ da 
je nestrokovno pripravljeno. To 
pa pomeni, da so zavrnili svoja 
lastna, že prej sprejeta stališča. 
Zanikali so torej sebe in z etiketo 
o nestrokovnosti predlaganih re
šitev zavrnili gradivo, ki bi ga 
morali s strokovnega vidika prav 
delavci tozda Grafika dopolniti 
in izboljšati.

Omenjeno delovno gradivo pa 
sem oblikoval s pomočjo kadrov 
v delovni organizaciji, ki so bili 
pri tem pripravljeni sodelovati in 
številnih dobrih poznavalcev 
grafične dejavnosti v Sloveniji. 
Zato upravičeno mislim, da so 
oceno o nestrokovnosti gradiva v 
Grafiki oblikovali predvsem z 
namenom, da zaščitijo svoje 
ozke tozdovske interese. Prepri
čan sem, da delovno gradivo, če 
ga beremo kot celoto, prenese 
vsako strokovno oceno, seveda 
pod pogojem, če je strokovnost v 
funkciji iskanja najustreznejših 
in najbolj gospodarnih rešitev, 
ne pa v vlogi manipuliranja in 
obrambe lastne nestrokovnosti 
in tozdovske zaprtosti. Zaradi

odklonilnega stališča tozda Gra
fika je bilo v kali zatrto vse na
daljnje prizadevanje, da bi se 
uredile razmere v DITC. Pouda
riti moram, da v to delovno or
ganizacijo nisem prišel zaradi 
kadrovanja komiteja, ampak 
sem se za ta korak odločil sam, 
trdo prepričan, da bomo s skup
nimi napori uredili razmere. 
Spričo tega, da je bil na opisani 
način zavrnjen koncept razvoja 
in sanacije, in da je bil dialog z 
Grafiko blokiran, sem bil prisi
ljen odpovedati se delovnim 
opravilom direktorja DITC. 
Tega nisem storil zaradi užalje
nosti, kot mi pogosto očitajo, niti 
ne zato, ker nisem bil priprav
ljen, da bi zasnovo ustrezno 
spremenili in dopolnili. To sem 
storil zato, ker sem bil globoko 
prepričan, da v obstoječih ra
zmerah ne morem opravičiti 
vloge in odgovornosti direktor
ja.

Neusklajeni in protislovni toz- 
dovski interesi prav gotovo ne 
omogočajo oblikovanja delovne 
organizacije kot samoupravne 
organizacije združenih tozdov. 
Razhajanja in različni pogledi do 
temeljnih razvojnih in organiza
cijskih vprašanj pa niso značilni 
le za poslovodne organe, ampak 
tudi za OOZK, osnovne organi
zacije sindikata in samoupravne 
organe.

Sedanje razmere v DITC ne 
morejo nikogar razbremeniti 
odgovornosti. Toda nikakor ne 
more biti enako odgovorna n. pr. 
Tiskarna, ki je ves čas, odkar ob
staja DITC, »vneto podpirala 
ideje in predloge o nujnosti te
snejšega povezovanja celotne 
dejavnosti v DITC«, kot so v 
svoji oceni zapisali komunisti 
tega tozda.

Ocena političnih samouprav
nih in poslovnih razmer v TOZD 
Grafiki pa ne more mimo ugoto
vitve, da delavci tega tozda zavi
ralno delujejo tako na lasten ra
zvoj kot na razvoj delovne orga
nizacije DITC. Naslednja dej
stva naj to trditev podkrepijo:

— TOZD Grafika je bila 
ustanovljena v začetku leta 1982 
brez poglobljenih ocen in analiz 
o možnostih za tehnološko in or
ganizacijsko povezovanje s so
rodno dejavnostjo tozda Tiskar
na, dasi je bila v skupnih ciljih 
takšna povezava poudarjena kot 
prednostna,

— obseg dejavnosti tozda 
Grafika se v zadnjih petih letih 
nenehno zmanjšuje, kljub ob
sežnim vlaganjem v novo tehno
logijo; skladno s tem se kažejo 
tudi poslovni rezultati,

— število zaposlenih delavcev 
v Grafiki je precej večje, kot to 
lahko prenese sedanji obseg 
proizvodnje,

— nabavljena sodobna 
oprema fotostavnice kljub ne
kajletnemu uvajanju ne daje 
ustreznih rezultatov (izkorišča se 
le nekaj odstotkov njenih zmog
ljivosti),

— pred petimi leti nabavljena 
sodobna, a draga reprokamera 
leži v skladišču, medtem ko je 
morala Tiskarna kupiti drugo re- 
prokamero,

— nekateri delavci Grafike so 
kljub ustanovitvi novinarskega 
servisa v okviru DITC zadržali 
zasebno urejanje tovarniških ča
sopisov, kar prav gotovo ne more 
biti v interesu drugih delavcev v 
DITC,

— kljub ugotovitvi, da so ne
kateri delavci Grafike zasebno 
opravljali dela z delovnega po
dročja tozda in dohodek usmer
jali na svoj račun, torej so delali v 
skupno škodo tozda, ustrezni or
gani niso ukrepali,

— tudi ko je šlo za utemeljeni

sum kraje, ustrezni organi tozda 
niso sprožili ustreznega postop
ka,

— družbeni pravobranilec 
samoupravljanja je v zadnjem 
obdobju nekajkrat zadržal neza
konito sprejete »samoupravne« 
sklepe tega tozda,

— delavci tozda Grafika so 
kljub opozorilu in seveda dru
gačnemu dogovoru na ravni de
lovne organizacije sprejeli samo
stojno in brez vednosti dveh toz
dov svoj in neusklajen pravilnik 
o delitvi osebnih dohodkov,

— delavci Grafike so na zbo
rih delavcev zavračali oz. spre
minjali številne druge iniciative 
delovne organizacije, med dru
gim je pomembno poudariti tudi 
to, da v tem tozdu niti eden od 
predlogov kolegija ni bil sprejet 
v dogovorjeni obliki.

Sodbo o tem, kdo v obravna
vanem okolju ogroža samou
pravne odnose in družbeno last
nino, prepuščam bralcem. Pred
logi ukrepov družbenega varstva 
v tozdu Grafika so rezultat ocene 
pristojnih organov, toda do mo
jem prepričanju ni dilema v tem, 
ali v DITC tako ukrepati ali ne. 
Bistvo problema je v tem: ali 
obstoj, razvoj in delovanje DITC, 
kot ga opredeljujejo temeljni 
skupni cilji ali pa samostojen ra
zvoj posameznih tozdov. Delavci 
tozda Grafika bi končno že lahko 
spregledali in ugotovili, po kateri 
poti se jim obeta obstoj in razvoj.

Popolnoma pa se strinjam z 
oceno Kuljaja, da se je predsed
stvo občinskega sindikalnega 
sveta osmešilo. Toda ne zaradi 
spreminjanja stališč v’ zvezi s 
predlaganimi ukrepi, ampak za
radi svojih smešnih ugotovitev in 
stališč, ki po moji oceni kažejo, 
da ta družbenopolitični dejavnik 
deluje forumsko in odtujeno od 
resničnega dogajanja, in da so 
njegovi prijemi, vsaj v tem pri
meru, drobnopolitikantskega 
značaja. Menim, da mora pred
sedstvo občinskega sindikalnega 
sveta pojasniti delavcem tozdov 
Časopis in Tiskarna ter seveda 
širši javnosti merila za ocenjeva
nje samoupravnih razmer, na 
podlagi katerih je ugotovilo, »da 
je stopnja samoupravnih odno
sov v tozdu Grafika večja kot v 
ostalih tozdih in delovni skup
nosti.«

Ob koncu pa naj še povem, da 
bi bil več kot zadovoljen, če bi 
lahko sprejel Kuljajovo oceno o 
tem, da so sedanje razmere v de
lovni organizaciji povezane le z 
neustrezno kadrovsko rešitvijo 
direktorja DITC. Če bi bil vzrok 
res v tem, potem bi bila sanacija 
razmer v DITC hitra in prež pro
blemov odpravljena: direktor 
naj gre in vse se bo uredilo. Di
rektor bo res odšel; to bi storil že 
tedaj, ko je odstopil, pa tega ni 
mogel napraviti. Nemogoče raz
mere pa bodo ostale, takšne se
veda, kot so bile pred prihodom 
direktorja DITČ. stare torei 
najmanj štiri leta. Da jih ni zakri
vil direktor, v odpovedi ni treba 
še dodatno pojasnjevati. Nadalj
nja sanacija bi povzročitelje na
stalih razmer morala imenovati 
s pravimi imeni. Direktor, ki 
odhaja, pravzaprav ni želel nič 
drugega kot več reda, boljšo in 
smotrnejšo organiziranost, več 
dela in manj privatizacije, ja
snejšo prihodnost za vse tozde in 
vse delavce v DITC ter samou
pravno opredeljenost z nedvou
mnimi pristojnostmi in odgovor
nostmi vseh in vsakogar. Odpor 
proti tem zahtevam v Grafiki pa 
je pravo ozadje, ki ga novinar, 
kljub temu, da je dejstva poznal, 
ni hotel ne videti in ne komenti
rati.

Janez Slapnik.
Novo mesto

Vsi separati in sklepni dokument 
komisije zveznih družbenih 
svetov za vprašanja ekonomske 
stabilizacije so izšli v zbirki 
Aktualna tema, založbe Delavska 
enotnost. _____
št. 1: IZHODIŠČA DOLGOROČNEGA PROGRAMA 
EKONOMSKE STABILIZACIJE 125 din
št. 2: PROTIINFLACIJSKI PROGRAM 65 din
št. 5: ELEMENTI POLITIKE IN SISTEMA 
EKONOMSKIH ODNOSOV S TUJINO 40.din
št. 6: DOLGOROČNI PROGRAM EKONOMSKE 
STABILIZACIJE STANOVANJSKEGA IN 
KOMUNALNEGA GOSPODARSTVA 65 din
št. 7: DOLGOROČNI PROGRAM RAZVOJA 
AGROINDUSTRIJSKE PROIZVODNJE 50 din
št. 8: VPRAŠANJA ZAPOSLENOSTI IN SMERNICE 
DEJAVNOSTI ZA NJIHOVO REŠEVANJE 20 din
št. 10: POLITIKA RAZVOJA DRUŽBENIH DEJAV
NOSTI KOT FAKTOR EKONOMSKE STABILIZA
CIJE 20 din
št. 11: TEMELJI IN OKVIRI DOLGOROČNE 
SOCIALNE POLITIKE 40 din
Št. 12: DOLGOROČNI PROGRAM EKONOMSKE 
STABILIZACIJE V PROMETU 40 din
št. 14: TEMELJI STRATEGIJE TEHNOLOŠKEGA 
RAZVOJA 60 din
št. 15: STRATEGIJA DOLGOROČNEGA RAZVOJA 
ENERGETIKE JUGOSLAVIJE 70 din
Št. 16: POLOŽAJ IN RAZVOJ DROBNEGA 
GOSPODARSTVA 30 din
št. 19: PRILAGAJANJE GOSPODARSKEGA 
SISTEMA ZAHTEVAM STABILIZACIJE 90 din
št. 20: STRATEGIJA IN TEMELJI RAZVOJNE 
POLITIKE 100 din
št. 21: SKLEPNI DEL DOLGOROČNEGA 
PROGRAMA EKONOMSKE STABILIZACIJE 
(Sinteza dela Kraigherjeve komisije) 120 din
št. 22: RAZVOJ PRAVNEGA SISTEMA Z VIDIKA 
GOSPODARSKE STABILIZACIJE (s prilogo 
Pravni sistem in ekonomska stabilizacija—govor 
Sergeja Kraigherja na 21. srečanju pravnikov 
v Opatiji 26. 5.1983) 80 din
št. 23: REGIONALNI VIDIKI RAZVOJA JUGO
SLAVIJE 60 din

PRIPOROČILO!
Nepogrešljiv pripomoček pri izvajanju stabilizacijskega pro
grama so tudi naslednje brošure iz zbirke Knjižnica sindikati:

št. 56 — Temeljni problemi združevanja dela 
in sredstev 210 din
št. 59 — Kriteriji prestrukturiranja slovenskega 
gospodarstva 220 din

AT št. 18 — Ekonomske zakonitosti in stabilizacija 65 din

Naročila pošljite na naslov: Delavska enotnost,
Ljubljana, Celovška 43, kupite pa jih lahko v Knjigarni 
Delavske enotnosti na Tavčarjevi ul. 5 v Ljubljani in 
v kioskih po vsej Sloveniji.

-------------------------- N

NAROČILNICA

Pri Delavski enotnosti, Celovška cesta 43, Ljubljana nepre

klicno naročamo............ izv. Aktualna tema št. 1,2,5,6, 7,8,

10,11, 12,14, 15, 16,18,19,20, 21,22, 23. 

in.......izv. Knjižnica sindikati št. 56, 59.

Naročeno pošljite na naslov:..........................................................

Ulica, kraj, poštna številka ..........

Ime in priimek podpisnika ..........

Datum........................... Podpis ...
žig
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SSipiŠ
Nekatere razsežnosti združevanja

sil Steklarne in Sijaja v Hrastniku

Igra 
odprtih

i !; '-•V:-:::::

Iplll

S*
ti

* kart
Predsednik RS ZSS Marjan 
Orožen podelil odlikovanja 
hrastniškim rudarjem in se 
seznanil z njihovimi težavami

Načrti za 
varnejše in 
boljše delo

k

V hrastniški Steklarni je končno le prevladala zdrava gospodar
ska in samoupravna pamet. Potem ko so njeni delavci prvič glaso-

>S ,,«i: ^ Clioiom ti r\r»nr\\/1 ipni r^fprpnrlumvali proti združitvi z bližnjim Sijajem, je ponovljeni referendum 
v uspel.
iš S Najbrž zdaj, ko združeni delavci zastavljajo vse moči, da bi se v 

:::::: novi delovni organizaciji v vseh pogledih gospodarno organizirali, 
ni čas za razglabljanje o prvem propadlem referendumu. Zabele
žiti pa le velja, da temu ni botroval vodilni kader v Steklarni, čemur 
smo sicer kar po pravilu priča, ko gre za neuspele tovrstne referen
dume. »Res je,« smo slišali v Steklarni, »da v takšnih primerih 
lahko velikokrat iščemo krivce med vodilnimi ljudmi, ki jim je več 
za lastne položaje kot za perspektive njihovih ozdov. Vedno pa le 

""ttrf ni tako. Mislimo, da gre vzroke za prvi neuspeli referendum iskati vlil IdKU. lViiMimu, Ud gl c vziuAtta pivi iu,ujpvuivivivuuu»1.u..»v. .

samozadovoljstvu ljudi. Miselnost, da ni treba ničesar spreminjati,
■XvM,Xv /Vfn dt TOrl/Ml/vl 11171 OACIVArl Q t~C Iz 1 T* P 71 1 1 t A t1 M Tl ITlP.Ull:;;s;g: kadar nam gre dobro (zadovoljivi gospodarski rezultati, primerni 

' osebni dohodki...) je tu še kako prišla do izraza. No, ko smo v 
pllllll drugo delavce le prepričali, da ni časa za samozadovoljstvo ter da 

ne gre za nikakršno politično združitev, temveč da so v ospredju 
g0sp0(jars|<| jn samoupravni cilji, je zagata minila sama od sebe.«

m
V sredo, 7. septembra je na 

slovesni skupni seji delavskih 
Svetov rudnika v Hrastniku 
Predsednik republiškega sveta 
Zveze sindikatov Slovenije 
Marjan Orožen podelil državna 
odlikovanja štiridesetim delav
cem jam Ojstro in Hrastnik za 
njihovo požrtvovalnost in trud 
Pri odpravljanju posledic vdora 
vode v jamo ter reševanju rud
niške opreme.

Red zaslug za narod s sre
brno zvezdo so dobili: Adam 
Baloh, Kazimir Grešak, Jože 
Kandolf, Ivan Kolar, Franc 
Romih in Jože Vidmar.

Red dela s srebrnim vencem: 
Franc Horvat, Leopold Hriber- 
šek, Miha Jakopič, Jože Lenart, 
Adam Lukmar, Ivan Makek, 
Ciril Makotar, Avgust Padež
nik, Karel Planko, Jože Poto

čan, Drago Resman, Franc 
Ribič, Jože Rutar, Drago 
Sivka, Anton Šketako, Ludvik 
Škorjanc, Alojz Terbovc, 
Vinko Ulaga, Stanislav Urh, 
Anton Vidmar in Ludvik Za
vršnik.

Medaljo zaslug za narod:
Alojz Bratec, Bego Hergič, Ra
fael Tontšek, Alojz Janc, Zijad 
Kasumovič, Miroslav Kerndl, 
Franc Klopčič, Kazimir Moči- 
lar, Branko Teklar, Alojz 
Varga, Anton Volavšek, Alojz 
Zavrl in Alojz Zupanc.

Po slovesni podelitvi se je 
predsednik RS ZSS Marjan 
Orožen pogovarjal s predstav
niki delavskih svetov, nagra
jenci in vodilnimi delavci rud
nika. Seznanili so ga s težavami, 
ki v zadn jem času pesti jo hrast- 
niške rudarje.

Posebej so omenili nenehne 
vdore vode in blata, ki so zlasti 
letos izredno pogosti. Pravijo, 
da jih je bilo letos več kot vsa 
leta prej. Predsednika sindika
tov so seznanili s pripravami 
sprememb odkopne metode, ki 
naj bi preprečevala vdore vode. 
Pripravljene imajo tri variante, 
vendar za tisto, ki jo bodo upo
rabili, se še niso odločili. Spre
membe bodo dolgotrajne in 
bodo zahtevale precejšnja fi
nančna si*istva. Prav tako bo 
na začetku manjši izvoz. Ko pa 
jo bodo uvedli, bo večja predv
sem varnost dela, omogočena 
uporaba sodobnih strojev in na 
ta način bo tudi večji izkop.

Govorili so tudi o pomanj
kanju rudarjev zavoljo števil
nih bolniških izostankov ter 
majhnem dotoku novih delav

cev iz drugih republik. To zad
nje zaradi vse manjših razlik v 
osebnih dohodkih ter nenazad
nje v povečani bonifikaciji v 
nekaterih drugih republikah na 
18 za 12 mesecev. Zahtevali so, 
naj slovenski sindikati podpre
jo njihovo zahtevo po enakih 
ugodnostih, pri čemer jih je 
predsednik podprl.

Težave imajo tudi z ustano
vitvijo obratne ambulante v 
rudniku, ki bi v veliki meri 
zmanjšala odsotnost z dela. 
Pripravljeni so ambulanto fi
nancirati, vendar so naleteli na 
odpor v zdravstvenem domu.

Zaradi vseh teh težav in še 
mnogih drugih so ob polletju 
imeli izgubo in jo bodo imeli 
tudi ob koncu leta.

A. A.

Železarna Štore: doslej brez zastojev v proizvodnji

V Štorah so kalili jeklo 
z znojem
Kot je slišati v Železarni Štore, bo njihov najbolj sporni tozd Tovarna traktorjev prvič končal poslovno leto brez izgub. Tovarna sicer se 
vedno posluje s polovično zmogljivostjo, po sanacijskem načrtu pa zdaj vgrajujejo v traktorje zvečine domače dele. Traktorji iz Mor 
gredo za med, točneje za devize, med kupci pa le težko odkriješ slovenskega kmeta. Kaže, da je v drugih republikah reprovenga ze tako 
sklenjena, da so tudi kmetje deležni deviz.

llllflf Kdaj se ni bati za izid referenduma
$1111 Kaj nam pove hrastniški primer? Predvsem to, da je treba pred 

'-•delavci nastopati z odprtimi kartami. Delavcu je danes bržda po- 
Itllfi glavitno, da ima delo, da ima zagotovljen reprodukcijski material 
lilils in da ob tem njegov kolektiv dosega dobre poslovne rezultate, kar 

naj se pozna tudi v njegovi kuverti. In če neka združitev pomeni 
predvsem to, potem se ni bati za izid referenduma o združitvi. Res 
pa je nekaj: Hrastničani so se premalo potrudili, da bi delavcem do 
podrobnosti razložili vse gospodarske in druge prednosti združi
tve. In kot se običajno dogaja, samOzadovoljneži in demagogi prav 
tu brž izkoristijo manevrski prostor, ki se jim ponudi. Učinki takš
nega delovanja so znani. Vedno jih občutijo delavci, ki so for
malno nekaj sprejeli ali ovrgli. Najbrž ni treba zdaj posebej našte
vati vseh primerov, ki bi potrjevali to trditev.

Vročina brez primere
Poklic steklopihalca je vse prej kot lahek. 64 stopinj Celzija, ki so 

jih v letošnji poletni vročini zabeležili v hrastniški Steklarni, je brzda 
zadosten razlog za takšno trditev.

V Hrastniku vedo, da se v takšnih razmerah ne da delati, zato so ob 
najhujših vročinskih vatih poleti za štiri ure popoldne prekiniti proi
zvodnjo. Izpad so nadomestiti ponoči. Delavci so namreč morah iz
polniti svoje norme, Steklarna pa obveznosti do tujih in domačih 
kupcev.

To poletje so se v Železarni 
Štore dvakrat vsi potili. Delavci 
v proizvodnih obratih in tisti v 
vodstvu ter skupnih službah. 
Čez poletje, ko je čas dopustov 
in So zaradi klimatskih razmer v 
železarni še težje delovne ra
zmere, naj bi povečali proi
zvodnjo. Zamisel, ki je pustila v 
dvomih tudi največje optimi
ste.

Upoštevajoč domače gospo
darske razmere in recesijo v 
zahodnem svetu, so v vodstvu 
Železarne Štore že konec lan
skega leta predvidevali, da se 
jim ne obetajo dobri časi. Se
veda, če ne bi bilo vmes nekate
rih »čejev«. Eden najpoglavit
nejših je v povečani proizvod
nji in doslednem upoštevanju 
sklenjenih pogodb.

Toda kako čez noč povečati 
proizvodnjo v kolektivu, ki ima 
že desetletja dodobra izraču
nano vloženo delo. Vodstvo je 
menilo, da je kljub vsemu še re
zerva in to v najkritičnejšem 
času, v poletnih mesecih.

Strokovne službe so pripra
vile točne načrte in izračune ter

s temi dejstvi so potem šli pred 
delavce. Ugotovili so namreč, 
da prav v poletnih mesecih, ko 
zaradi težkih klimatskih razmer 
in dopustov najbolj upada 
proizvodnja, lahko z reorgani
zacijo omilijo ta izpad.

»Priprave na ta poseg so bile 
dolgotrajne in so od strokovnih 
služb zahtevale ogromno dela. 
Ne smemo pozabiti, da v žele
zarni ni noben obrat obstal za
radi pomanjkanja reprodukcij
skega materiala, kar je bilo v 
minulem obdobju zaradi zna
nih razmer drugod že vsakdanji 
pojav,« pravi inž. Peter Knez, 
vodja oddelka za ekonomiko in 
organizacijo proizvodnje. 
»Prav tako pa smo imeli pred 
očmi dejstvo, da povečanje 
proizvodnje v najtežjih delov
nih razmerah, gre za izjemno 

■ vročino, ne : sme kvarno vpli
vati na zdravje delavcev. Z 
vsem tem smo šli med delavce 
in se dogovorili. Računica je 
jasna: večja proizvodnja — 
večji dohodek —- večji osebni 
dohodki.«

Z akcijo so začeli junija. In

glej, novotarija bi skoraj doži
vela neuspeh! Prišlo je do ne
predvidenih okvar, toda ko so 
na koncu meseca opravljeno 
delo sešteli, so ugotovili, da so 
kljub vsemu presegli načrto
vano proizvodnjo. Proizvodnja 
v juliju je osupnila tudi naj
večje optimiste, avgustovsko 
pa so spet ovirale okvare. Ka
korkoli že, proizvodnjo so po
večali za 20 odstotkov!

»Dogovorili smo se, da so do 
večjih osebnih dohodkov upra
vičeni samo proizvodni delavci 
do delovodje, drugi pa ne. 
Odmev je bil nad pričakova
nji, kaže, da dinar pridobiva 
vrednost. Seveda je pri tem 
najpoglavitnejše, da smo upoš
tevali samo kakovost, tiste iz
delke, ki so vzdržali norme. 
Tako so delavci pri plavžu, v 
obeh jeklarnah in livarnah, v 
valjarni in mehanski obdelavi 
čez poletje jarišli do nadpov
prečnih osebnih" dohodkov. V 
akcijo smo vključili tudi To
varno traktorjev, ki je v zamudi 
s svojo proizvodnjo.

V našem primeru je šlo za

zahtevno in odgovorno delo, ki 
bi ob neuspehu doživelo upra
vičeno kritiko. Prav ta akcija pa 
je pokazala, da je naš delavec 
voljan delati in tudi potrpeti. 
Ta akcija pa ima tudi družbeno 
negativen predznak, ker nas je 
povečana in uspešna proizvod
nja potisnila med kršitelje do
govora o osebnih dohodkih. 
Gre v bistvu za manj kot pol 
odstotka, ki ga pa bomo ver
jetno uspešno zagovarjali.«

Železarna v Štorah je kljub 
recesiji evropske železarske in 
jeklarske industrije vse uspeš
nejši izvoznik. Ob.tem je zani
mivo, da prav s traktorji, ki so 
jim še nedavno povzročali to
liko glavobola, dosegajo boljše 
tržne učinke v tujini kot doma.

Zdaj v Štorah skušajo uvajati 
v vsakdanjo prakso podoben 
način dela kot čez poletje in ga 
skušajo raztegniti čez vse leto. 
Pravijo, da so za to objektivne 
možnosti in datnjihova samou
pravna zakonodaja uokvirila 
prav ta način dela ter plačilo po 
dejansko vloženem delu.

Janez Sever

No, kot smo dejali, je v Steklarni prevladala zdrava pamet. Za to 
gre zasluga sindikatu kot tudi vsem drugim dejavnikom, ki so ugo
tovili, kje so najprej storili napako in jo potem popravili. Ko so sto
rili to, so delavci kaj hitro ugotovili, kaj je njihov resnični interes. 
Ko so zvedeli, da združitev nikakor ne pomeni nižjih osebnih do
hodkov za tiste, ki delajo v težkih delovnih razmerah, ker bi pač 
morali pomagati slabim gospodarjem, so vnovič oživela razmišlja
nja o nesmotrnem proizvodnem procesu in drugih slabostih. Prav 
na tej točki pa so se ujeli z družbenopolitično akcijo za združitev, ki 
je tudi težila k optimalni proizvodnji in zmanjševanju čezmerne 
režije. V Steklarni so torej iz te »združitvene« zgodbe lahko izluš
čili nauk, ki uči, da velja včasih prisluhniti tistemu, kar mislijo de
lavci, in narobe, da tudi ni vedno slabo tisto, kar pride »od zgoraj«.

Kaj so resnična delavska hotenja
V primeru hrastniškega združevanja Steklarne in Sijaja se ni 

treba posebej truditi, da bi to dokazali. Podatki so dovolj zgovorni. 
Pred združitvijo je bilo v Steklarni okoli 1700 delavcev organizira
nih v 5 tozdov in delovno skupnost skupnih služb. V Sijaju so imeli 
tri tozde in delovno skupnost. V njem je delalo 400 delavcev. Po
slej (po združitvi) naj bi iz vsega tega nastali štirje tozdi in ena de
lovna skupnost skupnih služb. Tako narekuje elaborat za združi
tev, ki naj bi polno zaživel v začetku prihodnjega leta. V Steklarni 
so nam zatrdili, da takšna organiziranost ne samo da združuje v 
Hrastniku vse, ki imajo opraviti s steklom, ampak omogoča tudi 
največje delovne učinke (rezultat koncentracije dela, sredstev in 
znanja) vsakega posameznika. Ob vsem tem naj ne bi bila krnjena 
niti ena samoupravna pravica, ki so jo delavci obeh delovnih orga
nizacij uživali doslej. Vprašamo se lahko; ali niso to tista resnična 
hotenja delavcev, kot tudi vodilnih in širše družbene skupnosti? 
Vprašanje je odveč, še zlasti takrat, kadar si delavci s posebnimi 
pooblastili, družbeno pravilno tolmačijo družbeno zaupanje in 
temu primerno tudi ravnajo: V Hrastniku so nam zatrdili, da je 
tako. Kaj pa v vseh tistih ozdih, kjer je ogrožena socialna varnost 
delavcev tudi zato, ker so njihovi šefi formalno za združitev, ki naj 
bi delavcem odpirala večje perspektive, v resnici pa delujejo proti 
njej, ker v novi organizaciji ne bi bili tako »veliki« direktorji kot so 
bili prej?

Takšnih primerov ni malo. O njih smo brez dlake na jeziku spre
govorili tudi že v našem časniku. Sindikat, katerega osrednja na
loga je skrb za socialno varnost delavcev, bi se s takšnimi pojavi 
moral ostreje spopadati. Pa tudi partija, saj gre konec koncev za 
uresničevanje sklepov ene letošnjih sej CK ZKJ, ki ni obrodila 
takšnih sadov, kot bi si želeli. Žal o teh stvareh še vedno le veliko 
govorimo (in še to zgolj načelno), prav nič pa nismo slišali, da bi kje 
kak komunist pred svojo organizacijo odgovarjal, ker je iz znanih 
razlogov oviral združevanje.
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Mirovno gibanje se je razplamtelo

povorkah številne 
znane osebnosti

Komaj je v ZRN pojenjalo dolgo vroče poletje, s 
temperaturami, kakršnih niso zabeležili že tristo let, so 
se tu začele napovedane dejavnosti gibanja za mir. 
»Vroča jesen« naj bi vzbudila v najširšem delu prebival
stva odpor proti predvideni namestitvi novih ameriških 
raket konec tega leta. To je po mnenju voditeljev giba
nja edina možnost »malega človeka«, da v tako imeno
vanem svobodnem svetu pove, kaj misli o uradni politiki 
in da opozori, da se ob odločanju o oboroževanju odloča 
predvsem o njegovi usodi.

Prve večje manifestacije gibanja za mir so bile 1. sep
tembra. Ta dan je za Zvezo zahodnonemških sindikatov 
protivojni dan — v opomin in spomin na strele Hitler
jeve Nemčije 1. septembra 1939 proti Poljski in začetek 
uničevalne 2. svetovne vojne. Letos so bila ob tem dnevu 
v ZRN številna p: otestna zborovanja, vsa pod sindikal
nim geslom: Nikoli več vojne — razorožitev je zahteva 
časa! S tem so se sindikati neposredno pridružili gibanju 
za mir. Po mnenju generalnega sekretarja DGB Ernsta 
Breita je v deželi široke demokracije to prava oblika od
pora proti nameščanju novih raket na ozemlju ZRN in 
ne generalni štrajk, ki so ga od sindikatov pričakovali 
nekateri. Miroljubnih manifestacij se je udeležila tudi 
socialdemokratska stranka.

Med največje manifestacije ob L septembru je spa
dala'tridnevna blokada ameriškega raketnega oporišča 
Mutlangen, kjer naj bi še letos namestili nove uniče
valne rakete Pershing II. 1 u so se v podporo gibanju za 
mir in v znak protesta proti oboroževalni tekmi med 
Vzhodom in Zahodom, ki že kritično ogroža mir v svetu, 
pridružile demonstrantom številne znane osebnosti, 
med njimi nobelovec Heinrich Boli, zvezna poslanka 
»zelenih« Petra Kellv, upokojeni general Bastian, šte
vilni ugledni znanstveniki, pisatelji, pesniki , politiki 
SPD, »zelenih« in sindikatov. Simbolično so zasedli 
ozemlje pred oporiščem tako, da so posedli v travo ter 
prepevali miroljubne pesmi. Na dokaj provokativno 
vprašanje za TV, zakaj protestira proti Amerikancem, 
ki ščitijo ZRN, in ne proti Sovjetski zvezi, ki jo ogroža, 
je pisatelj Heinrich Boli odvrnil, da protestira tam, k jer 
je doma in tam, kjer nameravajo namestiti še več uniče
valnega orožja. »Oboroževanje proti oboroževanju vodi 
v pogubo,« je še pridal. Drugi dan blokade se je med 
protestnike vključilo !()()() mater in 1000 otrok, ki so 
simbolično opozorili, da oboroževanje ogroža obstoj 
prihodnjih generacij človeštva.

Protestne manifestacije so potekale pretežno mirno, 
razen izjem. Tako je prišlo ob zasedbi ceste, ki vodi v 
ameriško letališko oporišče Bitburg, do nasilnega pre
gona protestnikov, pri čemer je policija uporabila

vodne curke, 305 udeležencev te manifestacije pa je za
časno pridržala.

Ali bo »vroča jesen« res vroča? To vprašanje si mnogi 
postavljajo zdaj, po pretežno mirnem poteku miroljub
nih manifestacij prvih septembrskih dni. Tako ime bi ji 
mnogi pridali že zdaj, če bi s tem ocenjevali zagnanost in 
množičnost privrženosti ideji miru. Vse več ljudi je pri
pravljeno iti tudi na cesto ter tam opozoriti na izjemno 
nevarnost za mir v svetu. Tako v Frankfurtu, Darmstad
tu, Saarbrucknu, Bonnu... Po ZRN so bile manifestacije 
množično obiskane, potekale pa so mirno. Če se bodo 
tako odvijala tudi najmnožičnejša protestna zborovanja 
povojne ZRN, ki so napovedana za drugo polovico ok
tobra, ni moč predvideti. Osnovni moto protestov je za
gotovitev miru v svetu, zato poziva vodstvo gibanja k 
mirnim protestom. Tako menijo tudi v SPD, sindikatih, 
cerkvah, drugih organizacijah, ki so se pridružile jesen
skim akcijam.

Nekateri skrajneži so za druge, tudi nasilne oblike od
pora proti sedanji politiki bonnske vlade, češ da preveč 
popušča »velikemu bratu« — ZDA. S tem se ZRN 
spreminjav »atomski Auschwitz«. Po njihovem mnenju 
je to potrebno preprečiti, pa četudi z nasiljem proti ame
riškim vojakom in njihovim bazam. Prav tega pa se 
mnogi zelo bojijo. Odtod tudi skrbne priprave policije 
na tovrstne provokacije ter predvidena zaostritev pred
pisov o redu na demonstracijah. Vodstvo giban ja za mir 
se ne strinja z nasilnimi oblikami demonstracij, vpraša
nje pa je, kako bo nedavna nasilna prekinitev mirnega 
protesta na cesti proti oporišču Bitburg vplivala na bo
dočo taktiko v mirovnem gibanju.

Akcije gibanja se nadaljujejo. Njegovih privržencev 
je čedalje več, zlasti mladih. »Nikoli se ne sme ponoviti, 
da bi se tudi mi lahko izgovarjali:,Nismo vedeli!’ ali .Po
slušali smo ukaz!’ pravijo mladi. Gibanju nudijo pod
poro tudi pristaši iz drugih držav. Tako je-na manifesta
ciji 3. in 4. septembra v Hamburgu sodelovalo 200 po
pevkarjev, opernih pevcev, drugih umetnikov iz vsega 
sveta. »Mir v svetu.. ,«je tu skupaj s Harryjem Belafon- 
te jem kot v en glas zapela zbrana množica in v mislih se ji 
je gotovo pridružilo še veliko radijskih in televizijskih 
poslušalcev, ki so del tega sporočila sprejeli v kratkem 
sporočilu o tej manifestaciji.

Uspeh ženevskih pogajanj postaja zdaj, po zaostritvi 
odnosov med velesilama, zaradi nesrečnega južnokorej- 
skega letala toliko pomembnejši. Mnogi, ki so še ne
davna s strani gledali na giban je za mir, spoznavajo, da 
prav taka oblika odpora množic lahko pripomore k zau
stavitvi mednarodnega oboroževanja in slabšanja odno
sov med velesilama.

Nada Beltram
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Mednarodne in notranjepolitične dileme sovjetskih sindikatov

»Zaporniki« burijo duhove 
sindikalnega dialoga

Sovjetski sindikati na zunanjepolitičnem področju še 
naprej namenjajo osrednjo pozornost prizadevanjem za 
ohranitev miru v svetu. Kot ocenjujejo, je mednarodni 
položaj vse bolj napet, saj se oboroževalna tekma nada
ljuje. Odnosi med velesilama so vse bolj obremenjeni z 
veliko mero nezaupanja in vse močnejši je vtis o kritični 
ravni sovjetsko-ameriških odnosov.

Kot poudarjajo sovjetski sindikalni funkcionarji ob 
številnih priložnostih, zahodnoevropska javnost in celo 
sindikati v Zahodni Evropi pogosto »ne razumejo«, v 
čem je bistvo pozicije Sovjetske zveze in socialističnih 
držav v boju za mir in razoroževanje. Zato je ena od naj
pomembnejših nalog sovjetskih sindikatov, da v okviru 
razvejanega mednarodnega sodelovanja pojasnjujejo, 
kakšni so vsebinski cilji njihovega delovanja v medna
rodni skupnosti. V sovjetskih sindikalnih krogih prevla
duje prepričanje, da se morajo sindikati na razne načine 
vključevati v evropsko mirovno gibanje, vplivati na 
javno mnenje in oblikovanje zunanje politike v vseh dr
žavah.

Tako kot najvišji sovjetski politični vrh tudi sindikati 
niso zadovol jni z Reaganovo zunan jo politiko, ki pa — 
po ocenah sovjetskih sindikatov — počasi izgublja pri
staše po vsem svetu. Zato so nekateri prepričani, da Ro
nald Reagan ne bo zmagal na prihodnjih ameriških voli
tvah.

Mednarodna dejavnost sindikatov Sovjetske zveze je 
sicer v precejšnji meri usmerjena k delu Mednarodne 
organizacije dela, s katero pa sovjetski sindikati »nimajo 
poravnanih računov«. Predvsem jih moti. da se pred
stavniki zahodnih sindikatov vedejo, kot da se po prvi 
svetovni vojni ne bi nič spremenilo. Jedro letošnjih po
lemik v tej organizaciji med sovjetskimi in zahodnimi sin
dikati pa je t.i. poljsko vprašanje in delo »zapornikov« 
in nizko plačane delovne sile iz Vietnama na deloviščih 
naftovoda in plinovoda v Sovjetski zvezi. Kot zatrjujejo 
sovjetski predstavniki, na omenjenih deloviščih ni za

pornikov, vietnamski delavci pa opravljajo ta dela na 
podlagi dogovora z vietnamsko vlado. Zatorej po sov
jetski oceni ni nobenega razloga, da bi se Mednarodna 
organizacija dela vmešavala v ta dogovor.

Na notranjepolitičnem področju so osnovne naloge 
sovjetskih sindikatov v ustvarjanju možnosti za večji 
vpliv in sodelovanje delavcev pri upravljanju v podjet
jih, boljše gospodarjenje in zaščita delavčeve življenjske 
ravni. Tako naj bi nadaljnji razvoj »socialistične demo
kracije« delavce bolj pritegnil k upravljanju podjetij. 
Vloga sindikata pa je, da organizira delavce za odločanje 
v podjetjih in da jih vsestransko usposablja za opravlja
nje te naloge. Delavci naj bi bolje razumeli ekonomiko 
podjetij in celoten ekonomski proces, saj po Sovjetskih 
ocenah »nič ne more zamenjati iniciative delavcev na 
delovnem mestu«. Ker nekatere sindikalne organizacije 
niso dovolj aktivne, sovjetski sindikati precej pričaku
jejo od novega Zakona o podjetjih in delovnih kolekti
vih, ki povečuje vlogo podjetij pri načrtovanju proi
zvodnje in gospodarjenju nasploh, pa tudi vlogo, pravice 
in obveznosti sindikata v podjetju.

Boljše gospodarjenje (zmanjševanje proizvodnih 
stroškov, večja storilnost, kakovostnejši izdelki, učinko
vitejše investiranje) in zadovoljevanje socialnih potreb v 
sovjetski družbi sta nalogi, ki se jih sindikat loteva že 
dalj časa. Kot poudarja, je boljše gospodarjenje osnovni 
pogoj za zadovoljevanje socialnih potreb. Toda sovjet
ski sindikati imajo težave zato, ker pritisk na povečeva
nje cen najpomembnejših življenjskih dobrin (hrana, 
komunalne usluge, prevozi, stanarine) ne pojenju je. 
Očitno je, da se nekateri predstavniki vlade zavzemajo 
za te podražitve, ki naj bi jih v večji meri »podredili de
lovanju objektivnih tržnih in ekonomskih zakonitosti«. 
Zato bo zanimivo spremljati, kako se bo sindikalno- 
vladni dialog o teh občutljivih političnih vprašanjih od
vijal v prihodnje.

Emil Lah.

Tri leta po avgustu 1980

Obletnica
poraženih

Politični obračun tretje obletnice spo
razumov, ki jih je poljska vlada konec av
gusta 1980 podpisala s stavkajočimi de
lavci, je na svoj način nenavaden: zdi se, 
da nobeden od tistih, ki so jo skušali izra
biti za političen obračun, ni dobil tistega, 
kar je pričakoval. To velja še posebej za 
podtalno Solidarnost (ki jo je tokrat 
javno podprl tudi Walensa) kot tudi za 
oblast: medtem ko prvi tokrat ni uspelo 
ustvariti napetosti, s katero bi si izsilila 
vnovični vstop na politično prizorišče, je 
druga tudi tokrat ostala brez »delegat
skega mandata« poljskega ljudstva in je 
morala v bitko z represivnimi ukrepi in ne 
zaktivnopodporopoljskega prebivalstva.

Zahteva, ki je določala razsežnosti bo
jišča, je prišla v prvi polovici avgusta naj
prej iz podtalnosti, nato pa jo je podprl 
tudi Lech VValensa, ki se je za kratek čas 
otresel previdne zadržanosti, v kateri se 
uri vse odtlej, odkar je prišel na prostost: 
oblasti naj bi do 22. avgusta vnovič začele 
dialog s predstavniki Solidarnosti in 
predstavniki cerkve o tem, kako bodo iz
polnile obveznosti, sprejete pred tremi 
leti v sporazumih z delavci, sicer da bo 
Solidarnost organizirala »bele stavke« 
(upočasnjeno delo) in — 31. avgusta —

uveljavljanje Solidarnosti (iz njenega 
zadnjega obdobja legalnosti), ki pa bi 
omogočil počasen nastanek nekakšnega 
katoliškega sindikalnega gibanja (z Wa- 
lenso ali brez njega). Nezadovoljstvo, ki 
je nastalo na vrhu poljske katoliške cerk
ve, je bilo izraženo v pismu, ki ga je kar
dinal Glemp naslovil na generala Jaruzel- 
skega v avgustu, vendar pa brez poseb
nega haska; pri čemer se zdi, da pisma ni 
narekovalo samo Glempovo razočaranje, 
marveč tudi njegov strah, da bo zaradi 
neuspeha spet zrasel odpor med nižjo 
duhovščino, ki se je dolgo časa zavzemala 
za bojevitejši odnos do generala.

Solidarnost plačuje 
račune za svoje hibe

Kar zadeva Solidarnost, je letošnja av
gustovska bitka pokazala, da plačuje ra
čune za svoje poglavitne hibe iz obdobja 
legalnosti: za pomanjkanje organizacij
ske strukture in za pomanjkanje sklad
nega in zaokroženega programa. Pro
testne akcije, ki jih je skušalo organizirati 
podzemlje, so pokazale, da izkušnja s So
lidarnostjo ni pozabljena (in tudi nikoli 
ne bo), da pa ostanki sindikata niso orga-
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bojkot sredstev javnega prometa. Oblasti 
soma to odgovorile z dovolj razločnim in 
nekajkrat ponovljenim »ne«, poudarja
joč pri tem, da sta Solidarnost in VValensa 
stvar preteklosti, ki se ne povrne več, ob
veznosti iz sporazumov pa uresničene.
Kaj bo zmagovalec 
z zmago

Gledano s stališča tekmovanja med 
tremi najpomembnejšimi sestavnimi deli 
poljskega družbenega prizorišča po avgu
stu 1980 so se v tem procesu zadnjega 
tedna letošnjega avgusta najbolje odre
zale oblasti, seveda predvsem zato, ker so 
imele na svoji strani najtehtnejši argu
ment — organiziran aparat za represijo. 
Vendar pa politika ni športna panoga, 
zato je v njej manj pomembno, kdo 
zmaga, bolj pomembno pa, kaj lahko kdo 
s svojo zmago (ali porazom!) naredi. Če 
letošnji poljski avgust presvetlimo s temi 
merili, nastaja vtis, da so ostali praznih 
rok vsi trije, ki so po avgustu 1980 krojili 
usodo poljske družbe — oblasti, katoli
ška cerkev in podtalna Solidarnost.

Poljska katoliška cerkev z obiskom pa
peža in s tem, da se je potihem odpove
dala Solidarnosti (takšni, kakršna je bila 
13. decembra 1981, ko je kazala roge ne 
samo oblastem, marveč že katoliški 
cerkvi in njenemu pokroviteljstvu nad 
neodvisnim sindikalnim gibanjem), 
očitno le ni dosegla svojih družbenopoli
tičnih ciljev, med katerimi je bil pogla
vitni težnja, da se vnovič utrdi v poljski 
družbi kot simbol kontinuitete poljske 
nacionalne identitete, kot »alternativna« 
Poljska, kot Poljska, kakršna bi lahko 
bila, če bi se stvari razvijale drugače. Brez 
dvoma je identifikacijai poljskega pre
bivalstva s takšno cerkvijo slej ko prej vi
soka in bo taka tudi v prihodnosti, vendar 
pa cerkev te identifikacije tokrat ni 
mogla utrditi tako, kot je pred obiskom 
papeža želela, kajti oblasti niso ustregle 
njenim zahtevam po izpustitvi vseh poli
tičnih zapornikov, niso pripravljene ob
noviti tistega minimalnega intelektual
nega pluralizma, ki se je razvijal po klu
bih in društvih (nasprotno, prav odločno' 

■so ukinile zvezo poljskih književnikov, 
ker se jim — kot že nekatera združenja 
poprej — ni hotelo podati) in prav tako 
niso bile voljne odškrniti vrat za takšen 
sindikalni pluralizem, ki sicer ne bi odpi
ral manevrskega prostora za vnovično

nizirani tako, da bi bili kos državni repre
siji, ki se je v procesu odpravljanja voj
nega stan ja zelo izpopolnila in seže zdaj 
od delovnega mesta do ulice. V takšnih 
razmerah je na Poljskem prav gotovo še 
presenetljivo veliko ljudi, ki izrekajo 
svojo osebno solidarnost s Solidarnostjo 
ali se z njo celo identificirajo, vendar pa 
nekdanji neodvisni sindikat ta hip nima 
sredstev in moči, s katerimi bi se oblastem 
lahko vsilil za partnerja v«političnem pro
cesu. Podtalna Solidarnost je ostala praz
nih rok in zato tudi ni čudno, da je VVa
lensa na sam kritični dan, 31. avgusta, na
redil nekaj previdnih korakov nazaj.

Tretji partner v tem trikotniku, država, 
ki je zaradi še vedno trajajoče krize poli
tično še nadalje skrčena na del poljskih 
oboroženih sil, je bila za razliko od avgu
sta 1980 bolje opremljena (ob začasni in 
ob dokončni odpravi vojnega stanja se je 
repertoar represivnih ukrepov zelo izpo
polnil) in tudi bolj pripravljena to oprem
ljenost uporabiti ter preprečiti nasprot
niku vstop na politično prizorišče. Kar ji 
je tudi uspelo.
Poljske oblasti 
potrebujejo posrednika

Toda če je bil obseg protestnih akcij 
prepičel, da bi se na poljskem družbenem 
prizorišču vnovič uveljavilo neodvisno 
delavsko gibanje, pa je bil hkrati preve
lik, da bi smele oblasti govoriti o zmagi. 
Solidarnost se ni mogla ponovno uvelja
viti kot partner, pri čemer pa je največja 
hiba, da poljske oblasti vse bolj krvavo 
potrebujejo partnerja, ki bi posredoval 
med njimi in med družbo. Novi sindikati 
se še vedno ne morejo zasidrati med de
lavce; frontno Patdotično gibanje nacio
nalnega preporoda je še vedno prazna 
beseda; kar zadeva Poljsko združeno de
lavsko partijo,pa še vedno ni pravega od
govora na vprašanje, ali je Jaruzelskemu 
uspelo skupaj s Solidarnostjo razbiti tudi 
najbolj konservativno krilo v partiji, tisto 
krilo, ki je tudi pred 13. decembrom 1981 
sabotiralo sleherni reformni poskus. Polj
ska družba skratka še vedno nima tistih 
notranjih organov in mehanizmov, ki 
družbi omogočajo ravnotežje in razvoj. 
Kar pomeni, da družbenih in političnih 
napetosti še zlepa ne bo konec in da bodo 
poljske obletnice še naprej kristalizacij- 
ske točke takšnih napetosti.

Marjan Sedmak
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Izšel je zbornik razprav 
iz Ziherlovih dni

Obvladovanje 
kriznih pojavov 
v naši družbi

V okviru knjižnice FSPN je 
Pred kratkim izšel zbornik raz
prav Krizni pojavi, v katerem so 
zbrani avtorizirani referati in pri
spevki iz Ziherlovih dni 1982 — 
Sociološki in politološki pri
spevki k obvladovanju in preraš
čanju kriznih pojavov v naši 
družbi. Center za družbenopoli
tično izobraževanje pri FSPN sto 
knjigo nadaljuje izdajateljsko in 
Založniško dejavnost, ki jo je 
začel z izdajanjem zbornika refe
ratov iz Ziherlovih dni 1981 —- 
Odgovornost v samoupravni 
družbi.

V knjigi je zbranih prek 40 
razprav vrste avtorjev (sociolo
gov, politologov, komunikolo
gov, ekonomistov, družbenopo
litičnih delavcev in drugih), ki 
obravnavajo krizo v jugoslovan
ski družbi z različnih vidikov. V 
svojih razpravah obravnavajo 
avtorji krizne pojave predvsem s 
tehle vidikov: identifikacija in 
opis kriznih pojavov, analiza 
vzrokov kriznega stanja v jugo
slovanski družbi, nakazovanje 
možnih ukrepov za preraščanje 
krize. Način obravnavanja pro
blematike ni enostranski. Gre za 
Poglede na krizno stanje z ra
zličnih zornih kotov in na različ
nih področjih, hkrati pa se v 
glavnem vsi avtorji strinjajo, da 
lahko govorimo o krizi in kriznih 
Pojavih na vseh področjih druž
benega življenja. Ugotavljamo 
tudi, da gre pri tem za medse
bojno povezanost in soodvisnost 
kriznih-pojavov na različnih sek
torjih družbe, iz česar lahko 
sklepamo, da se srečujemo z glo
balno družbeno krizo.

Pri razčlenitvi vzrokov krize 
lahko opazimo več različnih pri
jemov: nekateri vidijo vzroke za 
krizo v razkoraku med norma
tivnim in stvarnim, med vred
nostno orientacijo in prakso, 
arugi ugotavljajo, da so vzroki 
strukturne narave, da so glavni 
vzroki krize v protislovni struk
turi jugoslovanske družbe, tretji 
vidijo vzroke tudi v odnosu oz. 
razkoraku med starim in novim t 
— preseganje starega in hkrati 
dosledno in enostransko razvija
nje novega.

Pomemben prispevek k večji 
Uspešnosti preseganja krizne si
tuacije nam bo nudila pričujoča 
knjiga, saj v zadostni meri raz
kriva in osvetljuje konkretne 
razsežnosti in številne vidike 
družbene krize. Prispevki v pu
blikacijo so razdeljeni po temat
skih sklopih, tako kot so bili 
obravnavani na Ziherlovih dne
vih 1982: — teoretične in meto
dološke osnove za proučevanje 
kriznih pojavov; družbenopoli
tični razvoj in stagnacija v Jugo
slaviji; politični sistem in usmer
janje družbenega razvoja; med
nacionalni in medrepubliški od
nosi; kriza in oblikovanje vred- 
not;množično komuniciranje in 
kriza javnosti.

Knjiga bo koristen pripomo
ček vsem, ki se na različne načine 
ukvarjajo z obvladovanjem in 
Preseganjem krizne situacije v 
družbeni praksi. Služila pa bo 
tudi znanstvenim in raziskoval
nim delavcem s področja druž
boslovja v njihovem nadaljnjem 
teoretičnem in raziskovalnem 
delu. Pri svojem študiju pa jo 
bodo koristno uporabljali tudi 
študenti družboslovnih fakultet.

Knjigo je mogoče dobiti v 
knjigarni Delavske enotnosti v 
Ljubljani, ali pa jo naročiti na 
FSPN — Center za družbenopo
litično izobraževan je, Ljubljana, 
Kardeljeva ploščad 5. Njena 
cena je 650,00 din.

J. K.
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Kipar samouk Slavko Ferkolj: Kiparjenje je del mojega življenja

Igro narave lahko dleto 
še oplemeniti

V prispevku bomo pobliže predstavili Slavka Ferko,- 
rija — kiparja samouka, ki ga odlikujejo številne le
sene plastike. So plod njegovega lastnega snovanja in 
pričajo o izvrstnem poznavalcu plemenitega kipar
skega materiala. Treba je že uvodno poudariti, da-so 
njegove plastike vseskozi stvarne in strogo povezane 
z naravo. To povezanost z naravo je čutili tudi pri 
njegovem snovanju, ker avtor posega izključno po 
lesu, ki ga je moč dobiti v naravi.

— Zanima nas, kdaj ste se začeli ukvarjati s kipar
stvom? Vemo, da ste kipar in rezbar samouk.

»S kiparstvom, izključno z lesom, sem začel delati 
približno pred 15 leti, ko sem prenehal oblikovati 
glino. Tedaj sem namreč spoznal pravi material, ki 
me je pritegnil. To je bil les.«

— Zanimivo je, da ste si izbrali prav Jec in ne 
kamna. Zakaj?

»Kot sem že omenil, sem izdeloval tudi figure iz 
mavca. Poglejte, svojo mladost sem preživel na oče
tovi kmetiji v Krnovem, po vojni pa sem se preselil na 
Gorenjsko, v idilično vasico Tupalče. Vseskozi sem 
bil v stiku z naravo. V gozdu sem se seznanjal z različ
nimi drevesnimi vrstami, ki so mi ponujale motiv že s 
stoječim deblom, razraščenimi vejami in preplete
nimi koreninami. Prav ta povezanost z naravo, z goz
dom, me je prevzela, da sem si izbral les.«

— Kipar, ki dela izključno z lesom, mora le-tega 
dobro poznati in seveda vedeti, kakšen les je najpri
mernejši za kiparsko obdelavo. Katere vrste lesa 
uporabljate?

»Obdelujem trde vrste lesa. Gre za nekatere red
kejše vrste, negnoj in maklen ali jesen,Javor, oreh in 
hruško. Skoraj vedno uporabljam debla s koreninami 
vred, ki rastejo v neobičajnih razmerah (na previsih, 
motena nadaljnja vegetacija) ali izjemnih, ko se 
drevo razbohoti v konglomerat.

— Vseeno pa bi radi slišali, kako se lotite dela in 
kako nasploh kiparite.

»Moram priznati, da so pomembni trije dejavniki 
— od motiva do domišljije in seveda moj način na
daljnje obdelave. Zelo pomembno vlogo ima kajpak 
tudi les. Za že dozorelo zamisel najdem ustrezno 
drevo, ga naravno sušim in hkrati določam mikrolo
kacijo bodoče skulpture. Že sama oblika posebnih 
debel je često naklonjena zamisli, treba ji je le poma
gati do izraza. Za znamenitega kiparja Michelangela 
je znano, da je, denimo, mnogo časa prebil v kamno
lomu, kjer so mu pod neposrednim vodstvom pri
pravljali ustrezne bloke.

Groba obdelava je bila torej opravljena že na kraju 
samem, nato je sledila »osebna« obdelava (npr. ne
dokončani »sužnji v Firencah«), Praviloma je kipar

ska enota vedno izdelanaizenega kosa marmorja. Po
dobno ravnajo tudi sodobni kiparji z lesom. Ne za
krivajo več površine plastik z raznimi izravnalnimi 
masami in barvami kot nekoč — izkoriščajo žlahtne 
lastnosti lesa za sodobno kiparsko izražanje.«

— Povejte nam, kaj predstavljajo vaša dela?
»V deblih in koreninah iščem predvsem človeka na

njegovi življenjski poti, njegove stiske, kljubovanja, 
vztrajanja, upanja, odhajanja pa tudi ljubezen. Po
magajo mi torej že naravne oblike, gladka površina 
skulptur še bolj poudari barvitost lesa, vse skupaj pa 
v končni fazi poveže prozorni zaščitni lak. Poskušam 
do kraja izkoristiti plemenitost lesa in njegov pose
ben značaj. Morda bi ob tem, ko.že govorim o svojih 
delih, dodal še to, da sem že po prvih poskusih obde
lave takih posebnih kosov začutil širšo možnost izra
žanja čustev. Od tedaj ves prosti čas namenjam obli
kovanju oziroma kiparjenju in z dletom pomagam 
mojim »ujetnikom«, da zažive svoje svobodno živ
ljenje. Naj na koncu odgovora naštejem nekaj svojih 
del, ki predstavljajo zelo različne motive, npr. ženo, 
ki je izdelana iz javorja, motiv zmage, motiv zelene 
Krke, kobilice, motiv vetra, osame — omenjene 
skulpture so izdelane iz jesena, pa motiv mame, 
mitov trpina, motiv slovesa. Kdo bi vse našteval! Ve
liko je teh del.«

— Koliko časa porabite za kakšno novo figuro?
»Neposredna izdelava traja nekaj tednov do več 

mesecev, odvisno od ideje, velikosti itd «
— Ste morda svoja dela že razstavili?
»Mislim, da je za slehernega umetnika velik uspeh,

če lahko svoja dela pokaže javnosti. Moja dela so bila 
predstavljena na šestih samostojnih razstavah. Prav 
ugodne kritike številnih obiskovalcev so mi vlile po
guma in novega delovnega zagona. Nad mojim delom 
sta bedela in me spodbujala akademski slikar Karel 
Pečko in umetnostni zgodovinar dr. Cene Avguštin, 
za kar sem jima sila hvaležen.«

— S pozornim očesom odkrivate v drevesih, de
blih in koreninah speče oblike in z rezbarskim dletom 
skušate tem predmetom r.a nek način vliti življenje. 
Vemo, da sta si les in kamen povsem različna. Meni
te, da je težje obdelati les kot kamen?

»Res je, da sta si les in kamen povsem različna. Mi
slim pa, da je obdelovanje lesa ali kamna v vsakem 
primeru zahtevno opravilo in težko se je odločiti, kaj 
je pravzaprav težje.«

— Kaj pa vaši načrti?
»Pripravljam nekaj razstav, zato nadvse hitim, da 

bi pripravil čimveč novih skulptur.«
Zdravko Erjavec

Predstave se v Drami 
še niso začele, igralci 
pa se že pripravljajo 
na prvo predstavo. 
Posnetek je z vaje 
za najnovejšo žalostno 
komedijo t) agrarnem 
— Moj ata, sociali
stični kulak, Toneta 
Partljiča.

V delovnih organizacijah se odločajo za abonmaje v Drami

Privlačen in veder spored
Letošnji repertoar ljubljanske Drame obeta obilo 

zabave, saj si bodo obiskovalci gledališča lahko med 
sedmimi predstavami ogledali kar štiri komedije. Kaj 
nam ponuja letošnja Talijina sezona v Drami? Naj
novejšo žalostno komedijo o agrarnem Toneta Part
ljiča, zgodovinsko dramo o Molieru Mihaila Bulga- 
kova, eno najznamenitejših angleških komedij 18. 
stoletja — Šolo za obrekovanje Richarda Sheridana, 
novo igro sodobnega poljskega dramatika Slawomira 
Mrožka Peš, Brate Karamazove Dostojevskega v 
dramatizaciji Andreja Hienga, Molierovo komedijo 
Tartuffe in,komedijo Barillonova poroka Georgesa 
Feydeauja.

Ža letošnjo sezono se je že okoli sto ljubljanskih in 
okoliških delovnih organizacij odločilo za abonma v 
Drami. Po besedah Toneta Homarja, organizatorja 
abonmajev, pa jih pričakujejo še več, saj je letošnji 
program pester, primeren za vsakogar, predvsem pa

večinoma veder. Smeha nam tako ali tako vedno 
manjka. »Zanimanje za predstave v Drami in gleda
lišču nasploh raste,« je dejal Tone Homar. Ljudje 
imajo manj denarja za daljše izlete ob koncih tedna, 
bolj ostajajo doma in se raje odločajo za prijetne 
»kulturne« večere v gledališčih ali v kinu. Cene 
abonmajev veljajo letos od 280 do 840 dinarjev za 
sedem predstav, vpisati pa se je mogoče še ves sep
tember in celo med letom. Lansko sezono je ljubljan
ska Drama zaključila s 318 odigranimi predstavami, 
med njimi 34 gostovanji (v Celju, Trstu in Gorici) ter 
številnimi nagradami članom in sodelavcem Drame. 
Letošnjo gledališko sezono pa začenja Drama s svo
jim novim znakom — dvema profiloma Antona To
maža Linharta, ki si stojita nasproti. Eden se smeje, 
drugi je resno otožen — izraza, ki nam ju v isti sapi 
lahko pričara na obrazu le gledališče.

V. P.

Odličja 
svobode tudi 
letos

Zveza kulturnih organizacij Slovenije bo 
tudi letos podelila prizadevnim kulturnim de
lavcem, skupinam, društvom in organizacijam 
tradicionalna priznanja odličja svobode za 
nadpovprečne uspehe pri kulturno-političnem 
in organizacijskem delovanju na področju lju
biteljske kulturne dejavnosti.

Razpis je objavljen v zadn ji, 57. številki Kul
turnega poročevalca, ki ga lahko dobite v kul
turnih društvih in na občinskih zvezah kultur
nih organizacij.

Odličja se podeljujejo za vidne dosežke pri 
spodbujanju in- organiziranju kulturnega živ
ljenja, zlasti delavcev in mladine, za uvajanje 
sodobnih oblik, raziskovanje kulturnih potreb, 
izobraževanje, načrtovanje, obveščanje, širje
nje kulturne vzgoje in negovanje kulturnih 
izročil NOB.

Kandidate lahko predlagajo poleg občinskih 
ZKO krajevne skupnosti, šole, delovne orga
nizacije, združenja, samoupravne interesne 
skupnosti, družbenopolitične in kulturne de
lovne organizacije in druge organizacije, ki se 
ukvarjajo tudi s kulturno dejavnost jo in delu
jejo v vsem slovenskem kulturnem prostoru in 
sorodne organizacije zunaj SR Slovenije.
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Večina počitniških domov že zaklenila svoja vrata

Koliko se naš je letos kopalo v morju
Vprašanje letnega oddiha 

smo v Sloveniji, posebno zad
nja leta, precej zanemarili, 
razen nekaterih izjem. Zado
voljni smo bili s tem, kar pač 
imamo, pri tem pa pozabljali, 
da se mora sleherni človek, ki 
pošteno dela, vsaj enkrat 
letno zares oddahniti.

Zato je tudi letošnje po
letje veliko naših delovnih 
ljudi preživelo svoj redni letni 
dopust doma. Nekateri so ga 
izrabili za delo na svojem 
koščku zemlje, mnogi za do
datni zaslužek. Torej tudi 
med počitnicami so se mnogi 
pošteno znojili in dodali svo
jim žuljem še nove.

Razlogov za to je več. Po 
podatkih zavoda za statistiko 
imajo slovenske delovne or
ganizacije v svojih počitniških 
domovih še vedno manj kot 
30 tisoč ležišč. Podatek se
veda ne potrebuje komentar
ja, saj vemo, da je povpraše
vanje po zmogljivostih naših 
počitniških domov precej 
večje od ponudbe. S tem, kar 
imamo, si danes hkrati lahko 
privošči v počitniškem domu 
dopust le vsak trideseti dela
vec. Ker pa vemo, da odha
jajo naši delavci na letni 
oddih v krogu svoje družine,

je podatek o zmogljivosti 
domov še toliko manj spod
buden.

Še tega ne znamo 
izrabiti

Torej tudi letošnje poletje 
je lahko preživelo dopust v 
počitniških domovih organi
zacij združenega dela le malo 
ljudi. Škoda, saj je dopust tu 
za delavca najbolj poceni in 
zato dostopen tudi takšnim z 
najtanjšimi kuvertami. Za 
vse, ki bi si želeli preživeti do
pust pod streho svojega po
čitniškega doma, pa žal, ni 
prostora. Zmogljivosti so 
premajhne.

Sicer pa že dolga leta ugo
tavljamo, da so tudi te, sicer 
skromne počitniške zmoglji
vosti, slabo izkoriščene. Že v 
teh prvih septembrskih dneh 
so naši počitniški domovi za
prti. Zaklenjeni bodo do pri
hodnjega poletja, prav tja do 
začetka glavne turistične se
zone. In tako iz leta v leto. 
Mnogi sicer zagotavljajo, da 
ni pravega zanimanja za do
pustovanje v pred in posezo- 
ni. Malo pa je takih, ki so kaj 
storili za to, da bi delavci 
lahko letovali, denimo, tudi

septembra ali oktobra. Kaže, 
da je bolj preprosto konec av
gusta zakleniti vrata in ponav
ljati malce obrabljeno misel, 
da si želijo ljudje le sonca in 
kopanja.

Izhod v tesnejšem 
povezovanju

Ker so naše počitniške 
zmogljivosti slabo izkorišče
ne, je vzdrževanje domov se
veda vse prej kot poceni. Zato 
njihovi upravljalci tudi 
skrbno skrivajo dejanske 
stroške oskrbnega dne, saj so 
najmanj tolikšni kot v komer
cialnem turizmu.

Izdatke za vzdrževanje po
čitniških domov torej čuvamo 
dobro zaklenjene, obenem pa 
vemo, da nas vztrajanje pri 
starem ne bo privedlo na ze
leno vejo. Zato sindikati in 
tudi drugi spodbujajo usta
navljanje počitniških skupno
sti, ki omogočajo z združeva
njem, povezovanjem in sode
lovanjem razmeroma ceneno 
letovanje delovnih ljudi.

Tudi praksa potrjuje, da je 
prihodnost domačega turizma 
v skupnem iskanju rešitev. To 
nazorno dokazujejo nekatere

naše počitniške skupnosti, 
predvsem iz Krškega in Mur
ske Sobote, kjer delavci pre
življajo s svojimi družinami 
zaslužene počitnice v mikav
nih in sodobno urejenih leto

viščih. Cene v omenjenih 
dveh letoviščih so ekonom
ske, pa kljub vsemu dostopne 
tudi delavcem z nizkimi oseb
nimi dohodki.

Andrej Ulaga

Pestra dejavnost šahovskega društva Iskra

Srečanja na dnevnem redu
Sindikalna konferenca 

Iskre Industrije kondenzator
jev Semič in šahovsko društvo 
Iskra sta v Semiču pripravila 
že 33. hitropotezno prvenstvo 
Iskre. V zelo močni konku
renci je ponovno zmagal 
Leon Mazi iz Kranja.

Vrstni red ostalih najbolj
ših: 2. Jože Pucelj, 3. Anton 
Jerina, 4. Janez Krek, 5.—6. 
Dane Černe in Marjan Buta
la, 7. Albin Obleščak, 8.-9. 
Bogdan Brezigar in Marjan

Štempihar, 10. Rihard Piskar, 
11. Juriča Zadravec, 12. Jože 
Fortuna, 13. Jure Muhič, 14. 
Ciril Kosmina, 15.—16.
Anton Stare in Sandi Černač
ita.

Za pokal 100 točk je po 
dveh tekmovanjih vrstni red: 
1. Leon Mazi 30 točk, 2. Mar
jan Butala 23, 3. Dane Černe 
19,5, 4. Anton Jerina 16, 
5.—6. Jože Pucelj in Brane 
Deželak 14, 7. Bogdan Brezi

gar 13, 8. Janez Kumše 12,5, 
9. Janez Krek 12 itd. Točke si 
je priborilo že 24 šahistov. 
Med šahistkami je bila naj
boljša Olga Štempihar. 
Drugo mesto je osvojila 
Majda Mazi in tretje Bojana 
Mrak. Po več kot dveh letih je 
prejela Olga Štempihar tudi 
pokal zmagovalk za tri osvo
jene zmage. Poleg nje so bile 
zmagovalke v tem ciklusu še: 
Olga Tičar, Milka Lampe, 
Joži Hribar, Jadranka Rija

vec, Majda Mazi in Jelena 
Markovič. Med gosti so bili 
najboljši: 1. Stanislav Mrak, 
2. Ivan Kobler, 3. Anton 
Škerlj, 4. Matjaž Brezovar, 5. 
Velimir Vujič.

Naslednji hitropotezni tur- 
. nir Iskre bo konec leta v Kra
nju. Šahovsko društvo Iskra 
bo v sodelovanju s sindikal
nimi organizacijami do konca 
leta pripravilo še vrsto zani
mivih tekmovanj. Razpisalo

bo turnir brezkategornikov in 
četrtokategornikov ter dru- 
gokategornikov. Oktobra bo 
zopet vsakoletno srečanje 
starejši — mlajši. Vsak pone
deljek je v šahovskem domu 
redni hitropotezni turnir, 
konec vsakega meseca pa vi
kend nagradni turnir. Šahisti 
v Kranju pa imajo v menzi 
vsak četrtek redne treninge in 
tekmovanja.

Bogdan Brezigar

Gimnastika srca 
in ožilja

Pri telesnih naporih dihamo glo
boko in tako aktiviramo tudi prepo
no, ki deli prsni koš od trebuha. Pre
pona stiska vranico in jetra, ki so 
prepojena s krvjo, zato kri ob vsa
kem telesnem naporu hitreje kroži 
po človeškem organizmu.

Če se ukvarjamo s športom, spod
budimo tudi delovanje srca, ki 
utripa hitreje in bolj intenzivno. To 
je za človeško telo izrednega pome
na, saj je srce nekakšen motor, ki 
pošilja arterialno kri z veliko kisika 
tudi v najbolj oddaljene dele organi
zma.

Telesna aktivnost torej veliko 
pripomore k učinkovitejšemu delo
vanju srca in ožilja, vendar tudi v 
tem primeru pretiravanje ni zdravo. 
Strokovnjaki učijo, da lahko na ra
zmeroma zelo preprost način ugoto
vimo, če pri športu pretiravamo. Ta
kole pravijo: z naprezanjem ne pre
tiravamo vse dotlej, dokler se lahko 
med aktivnostjo z lahkoto pogovar- 
mmo. Ko pa nam že pošteno zmanj
kuje sape, ko že hlastamo po večji 
količini zraka, tedaj moramo malce 
popustiti. In ker pretiravanje škodu
je, je veliko bolje, da odnehamo 
malce prej.

Športov, ki so primerni za vsako
gar in pri katerih lahko takoj popu
stimo, ko se zasopemo, je precej. Na 
prvem mestu naj omenimo hojo. 
Zanjo ni potrebna posebna oprema 
in zelo prijetna je, če pešačimo v pri
jetni družbi, v lepi naravi, na do
brem zraku. In če pospešimo korak, 
če med hojo tudi lahkotno tečemo, 
že govorimo o priljubljenem »teku 
za zdravje«.

Za začetek tečemo med hojo le po 
nekaj deset metrov. Po nekaj tednih 
vadbe pa bomo lahko brez težav 
pretekli že kilometer ali več. Prve 
uspehe vadbe lahko pričakujemo 
šele po poldrugem mesecu vadbe. Ti 
nas bodo razveselili, saj bomo uži
vali v večji prožnosti telesa, izgubi 
odvečnih kilogramov in predvsem v 
veliko boljšem duševnem in tele
snem počutju. Srce bo namreč s pre
cej večjo lahkoto črpalo kri in jo po
ganjalo po vsem telesu, zato se bo ta 
lažje in hitreje pretakala po žilah.
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Najglasnejši 
smeh 
izza stroja

UDARCI Z GLAVO
— Nimamo dovolj požiralcev ognja — za vse žgoče probleme.
— Ko padejo v vodo načrti, se odgovornost seli z obale na obalo.
— Dlje se bo vrtel oni, ki pleše, kot drugi, ki godejo
— Vrag je odnesel šalo — stvarnost bomo morali prenesti sami.
— Problema ni težko načeti — a kako ga potem porazdeliti?

Boromicin
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Mitja Ribičič ob 40-letnici ustanovitve 9. korpusa

Avnojsko sporočilo
»Eden najlepših uspehov 

naše ljudske vstaje, ki ima velik 
zgodovinski pomen, je osvobo
ditev Istre in Slovenskega pri
morja.« S temi besedami, ki jih' 
ob jubilejih Avnoja radi citi
ramo, je Tito označil jugoslo
vanske in mednarodne razsež
nosti tega odloka takratne v re
voluciji rojene nove jugoslo
vanske države, ki je že ob svo
jem rojstvu in nastajanju poka
zala svojo moč in jasnost, 
kakšna naj bi bila njena notra
nja ureditev in kakšne so njene 
nove meje po končani vojni. Na 
zasedanju v Bihaču so bile izra
žene tisočletne težnje jugoslo
vanskih narodov po enako
pravnosti, v Jajcu pa je bila z 
avtoriteto nove jugoslovanske 
državnosti določena federa
tivna ureditev bodoče države, v 
preambuli tega odloka pa to 
ureditev utemeljuje s temeljno 
pravico vsakega naroda do sa
moodločbe. Gre torej za potr
ditev načela, da ljudstvo samo 
odloča o svoji usodi, gre za ure
sničitev Cankarjeve vizije ju
goslovanske skupnosti svobod
nih in enakopravnih narodov.

Vsaka revolucija, vsako ve
liko osvobodilno gibanje traja 
dalj časa, lahko tudi leta in de
setletja, in gre skozi mnoge 
bitke in preizkušnje, vsaka na 
poti do svoje zmage doživi tudi 
trenutek, ko se prednosti pre
vesijo v njeno korist, ko zabe
leži svojo odločilno in najpo
membnejšo zmago. Tak trenu
tek je za jugoslovansko revolu
cijo drugo zasedanje Avnoja in 
tak čas je za NOB jugoslovan
skih narodov leto 1943.

V vojaškem pogledu je to 
leto odločilnih in največjih par
tizanskih bitk narodnoosvobo
dilnega boja jugoslovanskih 
narodov. Istočasno, ko je div
jala stalingrajska bitka, so se 
partizani bojevali proti četrti 
okupatorsko-kvizlinški ofenzi
vi, v bitki, ki jo popularno ime
nujemo bitko na Neretvi, spo
mladi pa smo z velikimi žrtvami 
zmagovali v najbolj dramatič
nem boju partizanov na Sutje
ski. V tem letu je vzplamtela

ljudska vstaja ob kapitulaciji 
fašistične Italije v Slovenskem 
primorju, Istri, Hrvaškem pri
morju in Dalmaciji, NOV pa je 
štela osem korpusov, 26 divizij 
in 300 tisoč borcev. NOB je po
stala prevladujoča sila v Jugo
slaviji, z vojaškimi misijami pri 
vrhovnem in republiških parti
zanskih poveljstvih, s svojim 
oporiščem v Italiji. Za sloven
ski narod je bil to čas, ko so se 
ljudska vstaja, boj proti okupa
torjem in Osvobodilna fronta 
razširili na celovito slovensko 
ozemlje do zadnjih beneških in 
koroških zaselkov. No, o slavni 
epopeji boja primorskega ljud
stva bodo spregovorili in pisali 
več borci in organizatorji enot 
devetega korpusa, ki je bil v 
tem letu ustanovljen.

V političnem pogledu je bilo 
leto 1943 čas odločilnih premi
kov v korist ljudstva, za sa
moodločbo jugoslovanskih na
rodov in družbeno preobrazbo 
Jugoslavije. To je leto odlo
čilne izolacije Draže Mihajlo- 
viča in begunske vlade v Lon
donu, to je leto, v katerem je 
zgrajen enoten mehanizem 
nove ljudske oblasti na po
dročju vse Jugoslavi je, z novimi 
temelji in novimi nosilci obla
sti. To je leto, ko se je na dele
gatskih temeljih gradila nova 
Jugoslavija, na Kočevskem 
zboru za slovenski narod, z an
tifašističnimi sveti junija na 
Hrvaškem, novembra v BiH 
kot novi federalni enoti, še isti 
mesec za Črno goro in Boko, 
konec leta za Kosovo in Meto
hijo, v pripravljanju pa so bili 
protifašistično sobranje Make
donije in antifašistična narod
noosvobodilna sveta Srbije in 
Vojvodine. Tako so bili sklepi 
Avnoja 29. novembra zaklju
ček predzgodovine jugoslovan
skih narodov in začetek njiho
vega vstopa 'v zgodovino. Po
stali so enakopravni, polno su
vereni narodi s svojo držav
nostjo, svojo federalno organi
zacijo in s perspektivo za nov, 
nesluten gospodarski, socialni 
in politični napredek.

Leto 1943 pa je zapisano 
tudi v zgodovini naprednega in 
svobodoljubnega človeštva kot 
tisto prelomno razdobje, v ka
terem se je moč protihitlerjev- 
ske zveze, vojaška in tehnična 
sila zavezniških vojska okrepila 
tako odločilno, da je poslej fa
šistična soldateska samo še kr
čevito branila svoje osvojene 
pozicije in se morala nenehno 
umikati do svojega končnega 
zloma. Vojaško je bila nedvo
mno stalingrajska bitka, traja
joča do februarja 1943. leta, 
najbolj usodna za poraz faši
stičnih sil, že maja tega leta pa 
je bila odločena bitka za Afriko 
in dosežena premoč zaveznikov 
na vodah in v zraku Sredozem
skega morja in junija prodor v 
Sicilijo. Poleg uspehov na jugo
slovanskem partizanskem bo
jišču raste v tem času odporni
ško gibanje po vsej Eviopi, na 
Kitajskem se razmahne revolu
cija in prično sloviti partizanski 
boj na ozemlju pod okupacijo 
japonskih vojska. Ta odnos sil v 
svetovnem razmerju, ko vpra
šanje zmage zavezniških sil ni 
več vprašljivo, čeprav še vedno 
terja ogromne skupne napore 
in žrtve, pa že začenja vnašati v 
odnose med njimi prve klice 
nezaupanja in potiska v ospre
dje vprašanje, kakšna bosta 
Evropa in svet po končanem 
zlomu fašistične Italije in Ja
ponske. Istočasno z našim Av
nojem so ta vprašanja prisotna 
na zasedanju velike trojke v 
Teheranu. To daje našemu ju
goslovanskemu narodnoosvo
bodilnemu boju dve veliki 
mednarodni razsežnosti — po 
eni strani predstavlja s svojimi 
vojaškimi uspehi proti okupa
torskim silam in s silnim pora
stom Titove vojske zlasti po 
kapitulaciji mussolinijevske 
Italije pomembno vojaško 
oporišče zavezniškim vojskam 
na južnoevropskem, balkan
skem krilu, po drugi strani pa 
kot silno vseljudsko in demo
kratično gibanje napoveduje 
vstop novih šil na politično pri
zorišče Jugoslavije. To ni všeč 
nobenemu od treh velikih za

veznikov. Zahodno stran za
vezniške koalicije vznemirja 
vodilna vloga komunistične 
partije v tem velikem protifaši
stičnem gibanju, vzhodno stran 
pa tudi moti zanjo nerazum
ljiva sinteza narodnostnih in 
razrednih interesov jugoslo
vanskih proletarskih narodov. 
Tako predstavlja AVNOJ re
snično novo, izvirno, jugoslo
vansko pridobitev, priborjeno 
na velikem bojišču in z velikimi 
žrtvami vseh narodov in narod
nosti, ki so tudi pod vplivom 
osvobodilnega boja naših na

rodov vse bolj postajale aktivni 
udeleženec tega boja, kar tudi 
po svoje dokazuje moč našega 
gibanja za vseh sedem jugoslo
vanskih sosedov.

To je prva misel, ki jo ho
čemo podčrtati ob štirideset
letnici rojstva nove Jugoslavije. 
Zdi se nam' v tem trenutku 
močno pomembna. Vedno mo
ramo ravnati tako, kot ustreza 
življenjskim interesom naših 
narodov, vedno tako, da je moč 
ljudskih množic odločujoča za 
vsa naša ravnanja in sleherno 
našo politično in gospodarsko 
potezo. Vse tisto, kar je bilo ob 
Avnoju, ob rojstvu naše nove 
socialistične skupnosti prisotno 
v zametkih, se je v teh štirih de
setletjih razraslo do velikih di
menzij. Narasle so težnje blo
kov in velikih sil po vladanju in 
hegemonizmu, razvile so se 
nove oblike gospodarske, poli
tične in vojaške premoči, nove,

doslej neznane možnosti za 
vpletanje, za zarotniško, terori
stično in propagandno dejav
nost. Moč naše revolucije je z 
Avnojem, takrat za vedno pre
sekala popkovino velikih impe
rijev, ki so stoletja vladali na 
Balkanu s politiko netenja na
rodnostnih, verskih in socialnih 
razprtij. Biti gospodar na svoji 
zemlji, biti kovač svoje usode, 
tujega nočemo —- svojega ne 
damo, to so bila gesla in smotri 
naše revolucije. Boj za priklju
čitev Istre in Slovenskega pri
morja in boj za priznanje za
hodnih meja Jugoslavije, ki je 
trajal od Avnoja in se je prav
zaprav šele z Osimskimi spora
zumi uspešno zaključil, je bil 
ogromnega pomena za to 
neodvisno, samostojno, danes 
— po formiranju obeh blokov 
:— pravimo neuvrščeno vlogo 
socialistične Jugoslavije. Pa ne 
le za njen položaj, tudi za nove 
odnose med balkanskimi drža
vami in narodi, za novo vlogo 
manjšin v tem pestrem mo
zaiku različnih narodov. Trdili 
bi lahko, da se je vse tisto, kar 
je bilo značilnost Balkana do 
jugoslovanske revolucije, po 
vojni preselilo na Bližnji vzhod, 
iranski svet. Nerešena nacio
nalna vprašanja: palestinsko, 
eritrejsko, saharsko, kurdsko, 
nerešeni socialni problemi z 
brezperspektivnostjo ljudstev 
tega področja, boj za strateške 
surovine in prometna, vojaška, 
pomorska in zračna oporišča, 
boj za hegemonizem narodov 
istega porekla, jezika in vere, 
islamski verski antagonizmi — 
vse to daje ogromne možnosti 
za vpletanje blokovskih in veli- 
kodržavnih interesov zunanjih 
sil. Preprečiti moramo, da bi se 
take razmere ponovno vrnile 
na naše območje. Zato ob vsa
kem prazniku Avnoja podčrtu
jemo pomen njegovih sklepov 
za naše narode, za naše narod
nosti, za dele naših narodov, ki 
žive v sosednjih državah, za 
odnose Jugoslavije s sedmimi 
sosedi, za balkansko sodelova
nje in za mir v Evropi in v svetu.

Zaradi težkega mednarod
nega političnega, gospodar
skega in vojaškega položaja, 
zaradi globoke krize zaupanja 
med bivšimi glavnimi zavezniki 
in prestižnega boja med obema 
blokoma, zaradi poglabljanja 
ideološke borbe med obstoje
čimi sistemi (v katero smo ob
jektivno — čeprav tega ne že
limo — vpleteni zaradi naše

izvirne progresivne samou
pravne poti v socializem, zaradi 
naših odporov vsakemu mono
polu, ne samo kapitalistične
mu, tudi državnolastninske- 
mu), zaradi porasta nevarnosti 
lokalnih vojn — iz vseh teh ra
zlogov pomeni danes, leta 
1983, Avnoj aktualno opozo
rilo za varstvo njegovih prido
bitev, za budno spremljanje 
premikov v odnosu sil na jugu 
Evrope, za odpiranje mejnih , 
vprašanj, za porast teženj po 
oblikovanju novih držav na 
etnično čistih narodnostnih ali 
celo verskih temeljih. Jugosla
vija s svojo samoupravno de
mokracijo in neuvrščeno zuna- 
njo politiko predstavlja trden 
branik miru in sodelovanja na 
Balkanu. To bo ostala tudi v 
prihodnje, in ne le samo tako, 
da bo branila zgodovinske pri
dobitve Avnoja, pač pa, da bo 
tudi vnaprej odpirala svetle 
perspektive našim narodom in 
delovnim ljudem, gradeč tako 
alternativo vsemu obstoječemu 
neenakopravnemu in konser
vativnemu. Prednosti samou
pravne demokracije morajo 
pokazati svojo moč in odporno -* 
silo v sedanjih izredno težkih 
mednarodnih in notranjih poli
tičnih in gospodarskih okolišči
nah. Kot v času NOB za svobo
do, moramo biti sposobni tudi 
danes ustvariti najširše mno
žično gibanje za politično in go- • 
spodarsko stabilnost Jugoslavi
je. Če bomo na dragocenih iz
kušnjah dosedanje samou
pravne prakse dolgoročno raz
gibali množice, aktivirali vse 
možnosti, ki jih odpira delav
ska demokracija, angažirali 
mlade, vključili intelektualne * 
ustvarjalne moči družbe, teme
ljito spremenili način našega 
mišljenja in obnašanja, bomo 
obvladali tudi sedanjo najtežjo 
fazo borbe za gospodarsko 
trdnost dežele, v tej trdnosti pa 
je tudi poroštvo naše neodvi
snosti, jamstvo, da bodo tudi 
naslednji jubileji Avnoja jubi
leji naše moči in slave, jubileji 
zedinjenja Slovenskega pri
morja z Jugoslavijo pa tudi 
jamstvo varstva elementarnih 
pravic naših manjšin v zamej
stvu z novim vzponom poveza
nosti z matičnim narodom in * 
novo afirmacijo instituta od
prte meje in sistema.«

Iz revije za družboslovje, go
spodarstvo in kulturo Primor
ska srečanja 1941, 1942, 1983
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Nagradna 
križanka 
št. 30

Rešitve pošljite do 27. septembra 1983 na naslov: 
DELAVSKA ENOTNOST Ljubljana, Celovška 43, s 
pripisom na ovojnici: NAGRADNA KRIŽANKA ŠT. 30. 
Nagrade so 500, 400 in 300 dinarjev.

Rešitev nagradne križanke št. 28
KONTRABASIST, STALIN, IVANA KOBILCA, TA-

LIGA, TORTA, RAMZES, ALAROD, AMI. BANKA, NS, 
DINARA, RAST, PA, KAOLIN, IL, OSA. OSOR, LJA- 
DOV, STERILIZACIJA, IRIS, TIMIJAN, PIJANOST, 
LE, KNIN, ČESEN, MOLEKULA, AERO, ISTRA, 
ASTRAHAN

Izžrebani reševalci nagradne križanke št. 28

1. nagrada 500 din: Boža Metlika, TOZD za vleko 
vlakov Divača, Ludvika Požrlja 16, 66215 Divača:

2. nagrada400din: Drago Ožek,DebroB-5,63270 
Laško;

3. nagrada 300 din: Marija Hudlna, Dol pri Hrast
niku 185, 61431 Dol pri Hrastniku.

Nagrade bomo poslali po pošti.

Delavska
enotnost
Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije. 
Listje bil ustanovljen 20. novembra 1942. leta.

Predsednik Josip Broz Tito je Delavsko enotnost 15. 
novembra 1967. leta ob njeni 25-letnici odlikoval z redom 
za slug za narod z zlato zvezdo.

Izdaja ČGP Delo — TOZD Delavska enotnost, 61000 
Ljubljana, Celovška 43, poštni predal 313-VI; telex 
31 787

Glavni urednik in direktor TOZD: Dušan Gačnik

Odgovorni urednik: Franček Kavčič

Novinarji: Andrej Agnič, Ciril Brajer, Sonja Gašperšič, 
Marjan Horvat, Ivo Kuljaj, Emil Lah, tajnica: Meri Jurca, 
Franci Mulec (teh. urednik), Boris Rugelj, Sonja Seljak 
(redaktorica), Janez Sever, Peter Štefanič, Andrej Ulaga, 
Janez Voljč in Igor Žitnik

Pomočnik direktorja TOZD Milan Živkovič

Telefoni: glavni urednik in direktor TOZD 322-778, od
govorni urednik 313-942, pomočnik direktorja TOZD 
322-778, tajništvo uredništva 313-942

Naročniška centrala 321-255,311 -956 in 323-951

Založba Delavske enotnosti, Celovška 43, Ljubljana, 
odgovorni urednik 323-951

Uredništvo Naš delavec, skupna revija slovenskih čas
nikov in revij, Ljubljana, Celovška 43,311-956

Uredništvo Naša žena, Ljubljana, Celovška 43,321-255 
in 321-651
Servis za tisk glasil organizacij združenega dela, Ljub
ljana, Celovška 43,323-951

Ekonomsko komercialni sektor, Ljubljana, Celovška 43, 
320-403

Računovodstvo, Ljubljana, Hrvatski trg 3, 312-125 in 
310-923
Žiro račun 50100-603-41502

Knjigarna galerija, Ljubljana, Tavčarjeva 5, 317-870 in 
312-691

Posamezna številka Delavske enotnosti 10 din, letna 
naročnina 520 din. Rokopisov in nenaročenih fotografij 
ne vračamo. Poštnina plačana v gotovini

Tisk Ljudska pravica Ljubljana

Izdajateljski svet Delavske enotnosti. Drago Seliger 
(predsednik), Ciril Brajer, Magda Erbežnik-Bučar, Dušan 
Gačnik, Alfred Golavšek, Jože Hozjan, Franček Kavčič, 
Vlajko Krivokapič, Ivo Miglič, Leopold Perc, Jože Peter- 
koč, Brane Praznik, Pavel Stupnikar, Andrej Ulaga in 
Igor Žitnik.
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Zadnje mesece je v šentviški Rašici tudi ob sobotah delovno vzdušje

Rašica v Šentvidu pri Stični zadnje mesece ogromno dela za izvoz

Kratki roki, a visoka kakovost 
in nobenih zamud

»Namesto dopusta delamo 
nadure, vse sobote, pa še domov 
si nosimo delo,« je velik kup pu
loverjev na klopi v kuhinji po
jasnjevala Bregarjeva Mari. 
»Ogromno dela imamo zadnje 
mesece. Za izvoz delamo in tru
dimo se kolikor se da, saj pravijo, 
da naša država zelo potrebuje 
devize. Ja, včasih je težko. Delo 
in roki nas priganjajo in nobena 
ne bi rada odpovedala prav v tem 
času, saj bi druge morale delati 
več namesto nje,« je še dodala. 
Začutil sem, da Mari ne hodi v 
Rašico le na »šiht«, ampak na 
delo, ki ga ima rada.

»Se se vrnem,« sem dejal in se 
odpeljal v približno deset kilo
metrov oddaljeni Šentvid pri 
Stični, v rašiško tovarno kon
fekcije Vltava.

»Res je, veliko dela imamo,« 
je kar takoj potrdil vodja tozda 
Vltava Bogomir Volkar. »Za 
Italijo delamo in to zelo zahtevne 
artikle. Zahtevajo seveda vr
hunsko kakovost. Najhujše pa so 
kratki roki, ki so postali še bolj 
napeti zaradi zamud pri nabavi 
materialov v prejšnjih fazah. Mi 
smo finalisti in odstopanja od 
rokov ni.

No, za julij in avgust smo načr

družini, katere člani so že od ma
lega vajeni delati. Predvsem pa 
vedo, kdaj je treba poprijeti s 
podvojeno močjo. Delo je tisto, 
ki jih veže, in zavedajo se, da so 
od njega v marsičem odvisne.

»Mislim, da imajo naše de
lavke izredno razvito odgovor
nost do kolektiva in dela,« je še 
dodal vodja tozda. »Prepričan 
sem, da če bi vsi delavci v naši dr
žavi vsaj približno tako odgo
vorno delali, bi stabilizacijo hitro 
izpeljali oziroma sploh ne bi bila 
potrebna. Še en primer vam 
lahko povem za popestritev tega, 
kar sem pravkar povedal. V de
vetih letih, kolikor sem tukaj, 
smo imeli le en primer kršitve de
lovne discipline. Tudi bolniških 
izostankov je v zadnjem času vse 
manj. Bolniške, še posebej če gre 
za bolnega otroka, naše delavke 
ne izkoristijo, ampak za tiste dni, 
ko so doma, vzamejo delo s 
seboj. To pa ne samo zaradi 
manjšega osebnega dohodka, 
ampak predvsem zaradi solidar
nosti. To si upam trditi, ker jih 
dobro poznam. Prav prejšnji 
teden smo imeli tak primer «

Marjana Žagar dela v Rašici že 
šest let.

»Ja, prejšnji teden, ko je bila

Marija Koporc: »Moram, čeprav me zunaj čaka domače delo.«

tovali kolektivni dopust, ki pa je 
seveda padel v vodo. Namesto 
tega smo zaprosili za možnost, da 
povečamo število ur na mesec. 
Čeprav imajo naše delavke 
ravno v poletju največ dela 
doma, saj je večina doma s kme
tij, so stisko s časom zelo dobro 
razumele, tako da z izostanki ni
mamo težav. Tudi storilnost in 
kakovost zaradi podaljšanega 
delavnika nista prav nič padla. 
Na srečo, če lahko tako rečem, je 
pri teh izdelkih tudi precej roč
nega dela, ki ga delavke lahko 
opravijo doma. Saj veste, da ne 
morejo biti v tovarni več kot 
deset ur, še posebno tiste, ki 
imajo otroke in delo na kmetiji. 
Za delo, ki ga opravljajo za to
varno, pa najdejo čas zvečer, ko 
gredo ostali spat.«

Težko si predstavljamo to
varno v večjem mestu, kjer bi bili 
delavci pripravljeni toliko žrtvo
vati za nemoteno proizvodnjo. 
Šentviška Rašica pa je, tako 
kaže, kolektiv, podoben veliki

hčerka bolna, sem vzela delo 
domov. Mislim, da ne bi bilo 
prav, če bi v tej gneči pustila 
ostale na cedilu, saj se zdaj 
krepko pozna odsotnost vsake. 
Res smo zadnje čase mnogo 
zdoma, vendar vsaj moj mož to 
še kar razume, sicer pa tudi on 
dela po ves dan. Rada hodim na 
delo. Le takrat imam nekam slab 
občutek, ko zaradi pomanjkanja 
materiala nimamo dela. Se pa to 
že dolgo ni zgodilo.«

Svojevrstna rekorderka pri 
delu doma je Marija Koporc iz 
Zaboršta pri Šentvidu. V tovarni

dela na verižkanju in hkrati pri 
obračunu opravljenega dela. 
Kljub temu pa je v avgustu doma 
dokončala 148 izdelkov. »Delo 
je precej naporno, posebno oči 
trpijo, pa še čas je treba najti. 
Navadno delam, ko gredo otroci 
spat ali pa zgodaj zjutraj. Da o 
sobotah popoldne in nedeljah ne 
govorim. No, nenazadnje se tako 
delo tudi splača. Saj od kosa do
bimo, oziroma bomo menda do
bili, 35 dinarjev. In če se malo 
potrudiš, lahko narediš kar štiri 
na uro. Rada hodim na delo, ker 
me šivanje že od otroških let ve
seli. Kljub Jemu. da se morda 
malo čudno sliši, sem vseeno 
ostala za strojem, čeprav bi šla 
lahko tudi v pisarno. Kadar 
imamo največ dela, mi pri go
spodinjstvu pomaga mož. Skuha, 
pa tudi posodo pomije. Je pač 
seda j tak čas, ko se je treba žr
tvovati, vendar tako intenzivno 
ne bi dolgo zdržal. Je pa lažje, 
ker smo v kolektivu nekakšna 
družina, ki pa ni zaprta le v to
varniški plot, ampak smo pove
zani tudi zunaj njega. In zaupa
nja, ki smo si ga pridobili, ne 
moreš kar tako zapraviti.«

Vrnil sem se k Mari Bregar na 
Male Kompolje. V Rašici je že

kar veteranka, saj dela tam že 24 
let.

»Do pred šestimi leti smo bile 
v starih nemogočih prostorih in 
delale na pletilskih strojih. Pa 
smo bile tako pridne, da so se od
ločili in nam postavili novo to
varno. Res da je to konfekcija, in 
smo se tiste, ki smo delale še v 
stari tovarni, morale prekvalifici
rati, vendar je sedaj veliko 
lepše.«

Bregarjevi imajo doma kmeti
jo. Ni velika, le hektar in pol. 
Imajo pa pet živali, za katere je 
treba skrbeti vsak dan. Pri Bre
garjevih imajo tudi 15-letno 
hčerko, ki se uči za trgovko, in 
sina Boštjana, ki je šel letos v 
prvi razred. V službi je sama in 
kot pravi, mora s svojim zasluž
kom zalagati »domačo kmeti jsko 
proizvodnjo«. »Zdaj, ko šivam 
te puloverje, bi morala začeti 
kuhati večerjo, tudi perilo bi bilo 
treba oprati. Morala bi kositi za 
živino. Čez kako uro bo treba 
pomolsti krave, pa opraviti tudi 
druga dela v hlevu. Tudi na vrtu 
se dela škoda,-ko gnijejo jabolka, 
ki jih nima kdo pobrati. Delo za 
tovarno pa je v tem hipu bolj 
pomembno. Sploh imam obču
tek, da je pravo delo le tisto v to

Mari Bregar: » Vsaj otroke imam pred očmi.«

Marjana Žagar

Tovarna Vltava, ki je tozd Rašice iz Ljubljane, zaposluje 96 delavcev, od 
tega so le štirje moški. V administraciji delala le vodja tozda in tajnica. Vča
sih pa se zgodi, da tudi vodja tozda nadomešča vzdrževalca, ker je bil to nje
gov osnovni poklic. Prav le dni pa je zbolela kuharica in malico pripravlja 
obratovodja (delavke so s hrano zelo zadovoljne).

Problem, ki jih najbolj tare, je prevoz za drugo izmeno. Delavke se na
mreč vozijo na delo tudi po 20 kilometrov daleč. Načrtujejo povečanje proi
zvodne hale, tako da bi delali te v eni izmeni, vendar, kot pravijo, bodo mo
rali počakati na boljše čase. Ob delu, ki smo ga opisali, je njihov rezultat v 
polletju seveda zelo dober.

varni. Kar počnem doma, je 
nekaj, kar je samo po sebi 
umevno in niti ni pravo delo, če
prav je včasih zelo naporno. 
Delo na domu je zelo dobra ruši
tev, saj imam otroke pred očmi, 
pa tudi v denarnici se bo poznalo, 
čeprav bo kljub temu šlo iz me
seca v mesec zelo na tesno «

V tovarni je Mari prijetno in 
čas ji zelo hitro mineva. »Normo 
imamo zelo napeto. Včasih sem 
jo zmogla zlahka, zdaj pa, ko sem 
malo starejša, gre vse težje, tako 
da mnogokrat tudi vsega odmora 
ne izkoristim za počitek. Naj
težje pa je pozimi. Nikakršnih 
avtobusnih zvez nimam in se 
vozim na delo z mopedom. Kljub 
temu, da porabim nekaj bencin
skih bonov tudi od motorne žage, 
mi jih mnogokrat zmanjka. Ta
krat se vozim s kolesom, kadar 
pa je velik sneg, grem kar peš.«

Še to lahko povemo, da Mari 
zasluži od 11 do 12 tisoč na 
mesec in da doslej še ni bila na 
dopustu ob morju. A. A g nič

Vodja tozda Vltava Bogomir Volkar

NNNP — Golovec 83

24. septembra 
se bo 
stresla
Ljubljana -

Kako ukrepati ob potresu je naslov poučne brošure, ki jo 
te dni prejemajo ljubljanska gospodinjstva in sta jo izdala 
mestni štab za civilno zaščito ter mestni sekretariat za ljud
sko obrambo. Napotki, namenjeni prebivalcem Ljubljane, 
so le del priprave na taktično vajo »Golovec 83«, ki bo 24. 
septembra v 27 ljubljanskih krajevnih skupnostih ter 93 te
meljnih organizacijah združenega dela.

Ta sobota bo za večino organizacij delovna. Sirene bodo 
zjutraj naznanile začetek taktične vaje, ki bo ponazorila do
gajanja ob rušilnem potresu in preverila ter izpopolnila pri
pravljenost in organiziranost prebivalcev ob takšni elemen
tarni nesreči. Potres predstavlja za Ljubljano povsem re
snično nevarnost. V vaji bo sodelovalo 90 tisoč ljudi, 500 
ekip civilne zaščite, gasilskih enot in zdravniških skupin iz 
Ljubljane ter drugih slovenskih krajev—Nove Gorice, Ma
ribora, Celja, Trbovelj in Domžal. Ekipe za reševanje iz ru
ševin pa bodo prišle na pomoč iz Celja, Radovljice in Po-

POTRES — RESNIČNA 
NEVARNOST

Leta 1895 je Ljubljano stresel katastrofalni potres. 
Takrat je štelo glavno mesto Kranjske 30 tisoč prebi
valcev in prek 1.400 hiš. Danes je naše glavno mesto

20-krat večje, potresna nevarnost pa prav tolikšna kot 
pred skoraj sto leti. Pred vajo »Golovec 83« bodo ljub
ljanski kinematografi predvajali poučni predfilm, kako 
ravnati ob potresu. Poskrbljeno bo tudi za najmlajše. 
Mladinski tisk je v ta namen objavil posebne prispev
ke, otroci pa se bodo z ukrepanjem ob morebitnem po
tresu seznanili tudi iz posebnih, v ta namen natisnjenih 
zloženk.

Fotografija je iz knjige Grozni dnevi potresa v Ljubljani, ki je 
izšla v Ljubljani leta 1895 pri Maks Fisherjevi knjigarni, foto
grafije pa je izdelal atelje Helfer.

stojne. V vaji bodo sodelovale tudi enote Jugoslovanske 
ljudske armade, ki bodo poleg reševanja ob potresu oprav
ljale tudi del svojih običajnih vaj — predvsem s helikopterji. 
Ker bo vaja zares množična in ker se bodo ta dan zvrstili do
godki, ki bi sicer trajali tri dni, bo temeljito poskrbljeno za 
preskrbo — predvsem z vodo in hrano. Geofonisti, ki so 
svoje znanje preizkusili nekajkrat že zares, bodo ponazorili, 
kako »zaslišijo« pod ruševinami utripanje življenja, heli
kopterji bodo odpeljali ranjence tudi v bolnišnice zunaj 
Ljubljane. Tudi zdravniške ekipe, vojaška bolnišnica, 
pošta, vrtci in šole bodo sodelovali v vaji, med sredstvi jav
nega obveščanja pa Radio Glas Ljubljane in Dnevnik.

Vaja Golovec 83, ki temelji na zasnovi in doktrini splošne 
ljudske obrambe in družbene samozaščite, zato ne bo le 
mestnega pomena, ampak dobiva s sodelovanjem republi- 
ških ustanov tudi širši republiški značaj. Na prvi tako ob
sežni in množični vaji v Jugoslaviji, ki spada v letošnjo 
skupno akcijo »Nič nas ne sme presenetiti«, bodo praktično 
preizkušeni varstvo pred elementarnimi nesrečami, 
obrambni sistemi, usposabljanje in osveščanje dbčanov za 
samozaščito ter stvarnost in usklajenost načrtov civilne zaš
čite. Za vajo je bilo izdelanih 20 potresnih kart Ljubljane, 
marsikje pa bodo opravili tudi statične in potresne izračune 
starih stavb.

V aja bo pravzaprav zaključek temeljitih priprav nanjo, ki 
trajajo že od lanskega novembra. »Z veseljem lahko ugoto
vimo, da smo danes veliko bolje pripravljeni na morebitni 
potres, kot smo bili pred letom dni,« je bilo rečeno na novi
narski konferenci o vaji Golovec 83, ki so jo pripravili pred
stavniki mestne konference socialistične zveze in vodstvo 
vaje.

Vida Petrovčič


